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 بلاي خانمان سوزي 
به نام تورم

بريكس براي ايران »معجون 
معجزه گر« نخواهد بود!

 دارو 
و مشكلات ارزي

اوضاع س��فره هاي مردم خوب 
نيست و اقلام اساسي يكي يكي 
از س��فره هاي ايراني��ان حذف 
مي شود. بسياري از دهك هاي 
پاييني جامعه از تامين كالري 
روزانه مورد ني��از خود محروم 
هس��تند؛ اي��ن رون��د زماني 
دردناك تر مي شود كه بدانيم، 
بهبودي در نرخ تورم و رش��د گراني ها رخ نداده و بر اساس 
آمارهاي مركز آمار ايران نرخ تورم بر اساس آخرين آمارها 
افزايش يافته است.  اي كاش مديران تصميم ساز اقتصاد 
كشور، مي توانستند س��ري به خانه هاي اقشار محروم و 
متوسط بزنند و پاي درددل هاي اين نسل بنشينند تا ببينند 
اين نسل تا چه اندازه بغض فروخورده دارند. نه فقط مشكل 
در تامين كالري هاي روزانه، بلكه در زمينه هاي مهارتي، 
تربيتي، سلامتي و... هم اقش��ار محروم با گرفتاري هاي 
فراواني مواجه هس��تند. درد پدري ك��ه نمي تواند براي 
فرزندش كادوي تولد بگيرد، بي نهايت است. درد مادري 
كه ب��راي بيماري فرزندش امكانات مال��ي كافي را ندارد، 
يا فرزندي كه بار معيش��ت پدر و مادر پيرش بر گرده هاي 
او سوار ش��ده اس��ت. مهم تر از افزايش نرخ تورم و گراني، 
افزايش مستمر نرخ تورم اس��ت؛ روند پايان ناپذيري كه 
طي دهه هاي اخير به صورت مدام در دالان صعودي بوده 
است، اقتصاد خانواده ها را نحيف كرده است. اقتصاد ايران 
سال هاست كه با اين مشكل روبه روست و هر سال بر نرخ 
تورم افزوده مي ش��ود. در واقع اس��تمرار رشد تورم باعث 
نحيف شدن معيشت ايرانيان شده است. به جز يك قشر 
خاص سوداگر اغلب ايرانيان با مشكلات عديده اقتصادي 
مواجه هستند. بسياري از طبقه متوسط به طبقه محروم 
نزول كرده و بسياري از ايرانيان هم از طبقه محروم هبوط 
كرده و گرفتار فقر مطلق شده اند. اين واقعيت غيرقابل انكار 
اس��ت كه آن را انكار نمي كنند مگر كساني كه به نوعي به 
رانت، ويژه خواري يا سفره اي چرب و نرم دسترسي دارند. 
تورم از بين برنده ستون هاي اقتصادي جامعه و مهم تر از آن 
ويران كننده ستون هاي اخلاقي و اجتماعي و امنيت فكري 
و عيني مردم است. امروز كه در حال نوشتن اين ياداشت 
هستم، نرخ گوشت براي هر كيلو از 500 هزار تومان گذشته 
و سرانه مصرف گوش��ت در ايران از بسياري از كشورهاي 
منطقه پايين تر است. بسياري از كشورهاي منطقه سرانه 
مصرف گوشت بالايي دارند و متاسفانه حتي جيبوتي هم 
سرانه مصرف گوشت بيش��تري از ايران دارد! بسياري از 
قصابي ها اتيكت گوشت قسطي با اقساط سه ماهه را پشت 
شيشه هايشان چاپ كرده اند. يعني خانواده هاي ايراني بايد 
گوشت بخرند و پول آنها را به صورت اقساط طي ماه هاي آتي 
پرداخت كنند! بايد توجه داشت كاهش كالري روزانه تاثير 
خود را بر نسل هاي آينده مي گذارد و باعث اثرات جسمي 
و فكري زيانبار مي شود. وقتي ايرانيان براي خريد گو.شت، 
شير، مرغ و ماهي و... دسترسي كافي نداشته باشند، چطور 
ادامه در صفحه 3 مي توان از آنها خواست اقدام به ...  

۱( هدف اصلي چين، روس��يه 
از تش��كيل بريكس، تشكيل 
گروهي همسو با خودشان در 
مقابل نظام اقتصادي به رهبري 
غرب ب��وده و بيش��تر ماهيت 
اقتصاد سياس��ي دارد . تا قبل 
از حمله روس��يه ب��ه اوكراين، 
بريكس تحول زيادي در روابط 
بين 5 كش��ور موس��س آن نداش��ت . ولي بع��د از اعمال 
تحريم هاي غرب عليه روسيه و افزايش تنش غرب با چين 
در مورد احتمال انجام عمليات مشابه چين در مورد تايوان، 
بازيگردانان اصلي بريكس يعني چين و روسيه طي دو سال 
اخير، با دعوت از بيش از ۲۳ كش��ور تلاش براي گسترش 
بريكس را تشديد كردند كه از اين تعداد كشور فقط 5 كشور 
اين دعوت را پذيرفته و بقيه كشورها به خاطر وارد شدن 
خدشه به روابط با غرب، در ترديد هستند. در مورد پذيرش 
دعوت بريكس، توسط دولت عربستان، نيز اخبار متناقضي 
پخش شده است. بنابر اين اينكه گفته مي شود كاري كه 
دولت روحاني براي عضويت در بريكس انجام  نداد، دولت 
رييسي ظرف يك سال انجام داد، با واقعيت سازگار نيست. 
زيرا اساسا در دوره دولت قبل، بريكس شرايط بين المللي 

فعلي را نداشت.
۲( با پيوستن به يك گروه تحت مديريت چند ابرقدرت، 
نمي توان قدرت گرفت يا استفاده فوق العاده اي برد، مگر 
اينكه زيرساخت ها و سياست هاي داخلي كشور، فضاي 
مساعد براي استفاده از تعاملات بين المللي مهيا باشد. كما 
اينكه كشورهاي مانند بلغارستان و روماني با بعد از چند 
دهه عضويت در اتحاديه اروپا، كماكان در شرايط نامطلوب 

اقتصادي و اجتماعي هستند .
۳( برخلاف ادعاهاي رسانه هاي دولتي در ايران، دستور كار 

اصلي بريكس براي »دلار زدايي«  نيست
رييس بانك بريكس و ساير مقامات بريكس تصريح كرده اند 
در حال حاضر دلارزدايي در دس��تور كار نبوده ولي تلاش 
مي شود در مبادلات بين اعضا، سهم پول ملي از ۲0 درصد 
به ۳0 درصد افزايش يابد . يعني بعد از گذشت چندين سال 
قدرت هاي اقتصادي مانند هند، چين و روسيه فقط ۲0 
درصد با پول ملي مبادله داش��ته اند و بقيه كماكان با دلار 
امريكا اس��ت.  زيرا حجم اصلي مبادلات اعضاي بريكس 
خصوصا هند و چين و حتي روس��يه )ت��ا قبل از تحريم( 
ب��ا غرب بوده و در تجارت خارج��ي بريكس دلار كماكان 

»سالاري« مي كند.
۴( يك جنبه كه برخي از عضويت در بريكس چشم اميد به 
 New Development Bank آن بسته اند، بانك توسعه نوين

وابسته به اين سازمان است.
بانك توسعه نوينNDB  اگرچه توسط موسسين بريكس 
ايجاد شده، ولي ساز و كار مستقلي دارد، به طوري كه سه 
كش��ور امارات، بنگلادش در سال ۲0۲۱ و مصر در فوريه 
۲0۲۳ و قبل از عضويت در بريكس، به عنوان س��هامدار و 
ادامه در صفحه 6 عضويت اين بانك درآمده اند.  

ما ش��رايط دول��ت را درك 
مي كنيم اما برخي مس��ائل 
ارتباطي با محدوديت هاي 
دول��ت ن��دارد و ب��ه نحوه 
تنظيم مقررات يا اجراي آن 
بازمي گردد. مشكلاتي نظير 
قيمت گذاري دس��توري با 
وج��ود ت��ورم و نوس��انات 
قيمتي، محدوديت دسترسي به ارز و تسهيلات بانكي 
و تغيي��ر مكرر قوانين و مقررات، منش��أ چالش هاي 
بزرگي اس��ت كه در صنعت دارو مشاهده مي شود. 
با وجود اين نوسانات قيمتي، اصلاح قيمت  دارو نيز 
ممكن اس��ت ماه ها به درازا بكشد و اين مساله فشار 
مضاعفي را به توليدكنندگان و تامين كنندگان دارو 
تحميل مي كند. به رغم آنكه، قرار است تامين ارز دارو 
و غذا، به لحاظ عقلي، شرعي و عرفي در اولويت قرار 
گيرد، مشاهده مي كنيم كه روند تخصيص ارز به اين 
بخش با كندي مواجه شده يا گاهي متوقف مي شود؛ 
اگرچه زماني هم كه به صنعت دارو ارز تخصيص داده 
شده، با فرض اينكه دارو تحريم  نيست و انتقال ارز آن 
ساده تر است، ارز نامرغوب تخصيص داده شده است. 
اكنون نيز تخصيص ارز به دارو، حدود يك ماه است 

كه متوقف شده است.
برخي از اقلام دارويي در ش��كل محص��ول نهايي يا 
ماده اوليه، به س��فارش ش��ركت هاي ايراني توسط 
ش��ركت هاي خارجي ساخته مي ش��ود. در چنين 
ش��رايطي ش��ركت تامين كننده ايراني چگونه بايد 
براي س��فارش دهي برنامه ريزي كند؟  البته صنعت 
داروي ايران نزد خارجي ها داراي اعتبار است و آنها 
بدون انتقال ارز در مراحل اوليه سفارش ايراني ها را 
مي پذيرند؛ اما به هر حال بايد تدبيري براي حل اين 

مساله انديشيده شود. 
چنانچه شركت هاي توليدكننده در پرداخت ماليات 
يا بيمه دچار ديركرد شوند، به خاطر هر يك روز تاخير 
مشمول پرداخت جريمه مي شوند؛ اما پرداخت  ها از 
سوي شركت هاي بيمه و متوليان بيمه به شركت هاي 
داروساز گاه تا يك سال دچار تعويق و تاخير مي شود. 
موضوع ديگري كه بايد به آن توجه كرد، تسهيلات 
بانكي اس��ت. دولت و نهاد قيمت گذار در حالي سود 
شركت ها را در محدوده 5 تا ۱5 درصد فريز كرده اند 
كه سود واقعي تسهيلات بانكي به ۲6درصد مي رسد. 
بنابراين توليدكنندگان چگون��ه مي توانند از عهده 
درياف��ت تس��هيلات و بازپرداخ��ت آن برآيند؟  در 
گذش��ته، وام هاي تبصره اي از محل سپرده بانك ها 
نزد بانك مركزي پرداخت مي شد كه نرخ پايين تري 
داشت يا دولت ها پرداخت مازاد سود اين تسهيلات 
را ب��ر عهده مي گرفتند. پرداخت اين تس��هيلات در 
شرايط حاضر مي تواند به افزايش نقدينگي بنگاه ها 

كمك كند.

رضا پاكدامنپيمان مولوي ناصر رياحي

ثبت تورم 40 درصدي نهاده هاي توليد ساختمان در بهار 1402

 3 سرعت گير 
تورم مصالح ساختماني 

دفاع دولت از كارنامه خود در حوزه حقوق كارگران

طرح برخي شبهات آماري با اهداف سياسي انجام مي شود

 رشد ۸۶ % دستمزد در 
دو سال دولت سيزدهم

 پاسخ وزارت اقتصاد
به نوبخت

 »تعادل« از افتتاح فاز 11 پارس جنوبي 
با حضور رييس جمهور گزارش مي دهد

 پروژه ف��از ۱۱ پ��ارس جنوبي ام��روز با حضور 
رييس جمه��وري افتتاح مي ش��ود. ب��ه گزارش 
»تعادل«، فاز ۱۱ پارس جنوبي كه تنها فاز توسعه 
نيافته ميدان مشترك پارس جنوبي است با تمركز 
دولت سيزدهم و تكيه بر توان داخلي، به مرحله 
صفحه 3 را بخوانيد توليد گاز رسيده و...  

 صادرات گاز 
در راه است؟!

 »تعادل« از رشد 58 هزار واحدي 
شاخص بازار سرمايه گزارش مي دهد

بورس طي دو روز گذشته روند مثبت و خوبي را 
تجربه كرد و توانست به محدوده ميليوني برسد 
و ميزان ترس را كاه��ش و اعتماد بازار را افزايش 
دهد. بازار سرمايه روزهاي نسبتا خوبي را سپري 
مي كند. البته همچنان وضعيت رضايت چنداني 
صفحه 4 را بخوانيد را جلب نمي كند و بايد... 

بازي بورس 
در زمين سبز

 فعالان اقتصادي بخش خصوصي 
از مداخله دولت در قيمت گذاري انتقاد كردند

صنع��ت دارو ملتهب ش��ده و مُس��كن هايي كه 
سياس��ت گذار براي رف��ع اين الته��اب تجويز 
مي كند، علاج مش��كلات اين صنعت نيس��ت. 
بحران اين صنعت با تعطيلي تدريجي شركت هاي 
داروس��ازي يا توقف توليد برخي داروها در حال 
صفحه 7 را بخوانيد اثبات است.  

 دارو 
بدون متولي!
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 دعواي رسانه اي 
يا تلاش براي گسترش عدالت اقتصادي؟

 بررسي عملكرد دو ساله عيسي زارع پور 
در مقام وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات

صفحه 6    صفحه 2    

 معماي افزايش 
درآمدهاي مالياتي دولت

 يارانه هاي نقدي 
يا توانمندسازي خانواده ها؟
با اع��لام افزاي��ش ۱۲0 
هزار تومان��ي يارانه هاي 
پرداختي برخي دهك ها 
در قالب كالاب��رگ، اين 
پرسش در افكار عمومي 
ش��كل گرفته كه آيا اين 
نوع حمايت ها، كمكي به 
بهبود وضعيت معيشتي 
خانواده هاي ايراني مي كند يا نه؟ گروهي از تحليلگران 
معتقدند كه اين نظام پرداخ��ت يارانه هاي نقدي، 
مناس��ب ترين روش براي حمايت از اقشار محروم 
و متوس��ط اس��ت؛ گروهي ديگر از كارشناسان اما 
معتقدند كه اين روش از اساس اشتباه بوده و گرهي 
از هزار توي مشكلات اقشار محروم باز نمي كند. اما 
در ميان اين دو رويكرد خوش بينانه و بدبينانه صفر 
تا صدي به نظرم لازم اس��ت موضوع حمايت هاي 
ادامه در صفحه 3 حاكميتي از...  

حسين راغفر

يادداشت-1

درمان بدتر از درد!
رقم يارانه ها هر روز بزرگ 
و بزرگ تر مي شود تا فقر 
)نسبي و مطلق( كوچك 
و كوچك ت��ر ش��ود. آيا 
چني��ن ش��ده و بزرگي 
رقم يارانه ها، كوچكي آن 
ديگري يعني »فقر« را به 

ارمغان آورده است؟!
در س��ال گذش��ته حدود 7۴0 هزارميليارد تومان 
يارانه پرداخت ش��د كه ۱8 برابر س��ال ۱۳89 بود 
كه پرداخت يارانه هاي نقدي آغاز ش��د )حدود ۴۱ 
هزار ميليارد تومان(. اما فقر نه فقط كمتر نشد بلكه 
آخرين گزارش هاي رسمي حاكي از افزايش گستره 
و عمق فقر در جامعه ايراني بوده است )»نرخ فقر از 
۱5 درصد در س��ال ۱۳85 به ب��الاي ۳0 درصد در 
سال ۱۳97رسيده اس��ت« – مركز پژوهش هاي 
مجل��س-۱۴0۲/۳/6 و »در س��ال 98 ح��دود ۲6 
ميليون نفر زير خط فقر مطلق زندگي مي كردند كه 
اين عدد به ۳0 ميليون در سال 99 رسيده است.« 
)رس��انه ها به نقل گزارش وزارت كار، رفاه و تامين 

اجتماعي- ۱۴0۱/۱/۲9( 
البته مسوولان دولتي قائل به اين گزارش هاي رسمي 
نيستند و همچنان از دستاوردهاي خود با استفاده 
از همان راه و روش كوپني )البته نوع الكترونيك آن( 
دفاع مي كنند. آخرين آنان، وزير رفاه بود كه مدعي 
شد »بخش قابل توجهي از فقر مطلق ريشه كن شده 
اس��ت - ۱۴0۲/5/۲9«. ملاك ايشان و امثالهم هم 
همين توزيع حجم عظيم يارانه ها و افزايش آن در 
ماه هاي اخير است. چنانكه در روزهاي اخير ميزان 
يارانه پنج دهك جامع��ه ۱۲0 هزار تومان افزايش 
يافت كه در ماه رقمي بالغ بر 5.7 و در سال رقم 70 

هزار ميليارد توماني را تشكيل مي دهد. 
اينكه اين مبالغ عظيم چگونه و از چه محلي تامين 
مي شود، سوال اساسي اس��ت كه نه فقط افزايش 
اخير، بلكه كل پروژه توزيع يارانه ها را از ابتدا در سال 
۱۳89 به شدت زير س��وال مي برد، چرا كه بخش 
بزرگي از اين يارانه ها از محل هايي پرداخت مي شود 
كه در نهايت منجر به كس��ري بودجه دولت و تورم 
شده و از جيب يارانه بگيران برداشته و از آنان دوباره 
پس گرفته مي شود. يارانه هاي عظيمي كه پرداخت 
آنها به سبب نامشخص يا غيرقانوني و غيراقتصادي 
بودن نحوه تامين شان همواره عذابي اليم بوده است. 
)»جمع كردن پول هدفمندي و رس��اندن به موقع 
آنها واقعا عذاب اليمي است...اگر هدفمندي يارانه ها 
بر اساس قانون اجرا مي شد، مشكلي نداشتيم؛ منتها 
آنچه اجرا ش��د، اصلا با نص قانون متف��اوت بود.«  

زنگنه - ۱۳9۴/6/۱۲( 
 اين عذاب الي��م كه به عدم تع��ادل در حوزه هاي 
مختلف اقتصادي منجر مي ش��ود همچنان ادامه 
دارد. چنانكه بخش مهمي از كاهش ارزش بازار سهام 
ناشي از كاهش ارزش سهام پتروشيمي ها بوده كه 
آن نيز ناشي از دستور دولت مبني بر افزايش قيمت 
خوراك آنهاس��ت. چرا كه »هر هزار تومان كاهش 
قيمت خوراك پتروشيمي ها سبب كاهش ۳5 هزار 
ميليارد توماني منابع هدفمندي يارانه هاس��ت.« 
)گروكشي ارزي پتروشيمي ها- خبرگزاري تسنيم- 
۱۴0۲/6/۴(  بانك جهان��ي در گزارش اخير خود 
با اش��اره به تداوم وضعيت تورمي در كش��ورمان و 
حتي افزايش نرخ آن تا حدود 50 درصد در س��ال 
جاري ميلادي، بخش مهمي از اين تورم را مربوط 
به قيمت خوراكي ها و مواد غذايي مي داند كه به فقر 
بيشتر و بي اثر شدن سياست هاي بازتوزيعي منجر 
شده است. كما اينكه مركز پژوهش هاي مجلس در 
گزارش حدود دو ماه قبل خود به صراحت از شكست 
اينگونه سياست هاي بازتوزيعي سخن گفت و عنوان 
ادامه در صفحه 6 كرد كه... 

حسين حقگو

يادداشت-2

گروه راه و شهرس�ازي| بر اس��اس تازه ترين آمار 
منتشره از س��وي مركز آمار ايران، در پايان فصل بهار 
سال جاري، تورم نقطه اي و سالانه مصالح ساختماني به 
ترتيب به ۳9.7 و ۳9.۲ درصد رسيد. اين در حالي است 
كه تورم عمومي سالانه در پايان خرداد ماه سال جاري 
به ۴8.5 درصد رسيده است. از اين رو، مشخص است 

كه تورم مصالح ساختماني حدود 9.8 درصد از تورم 
عمومي كمتر بوده است. به باور كارشناسان اقتصادي 
و كارشناسان حوزه مسكن، عقب ماندگي تورم مصالح 
از تورم عمومي را در س��ه عامل نرخ ارز، كاهش تقاضا 

و افزايش قيمت مواد خوراكي بايد جست وجو كرد. 
به گزارش »تعادل«، با تعديل نرخ ارز در ميانه بهار سال 

جاري، گروه هايي از نهاده هاي توليد ساختمان كه در 
بازارهاي جهاني معامله مي شوند و قيمت دلاري دارند، 
تحت تاثير نرخ ارز كاهش يافتند، در نتيجه بخشي از 
عقب ماندگي تورم مصالح از تورم عمومي را رقم زدند. 
همزمان، به علت افت ساخت و ساز در بهار سال جاري 
صفحه 5 را بخوانيد نسبت به...  

معاون وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي، افزايش 57 
درصدي حداقل دس��تمزد كارگران در سال گذشته 
را اقدامي مثبت از س��وي دولت عن��وان كرد و گفت: 
دس��تمزد كارگران در دو س��ال دولت سيزدهم 86 
درصد افزايش يافت. علي حسين رعيتي فرد در نشست 
خب��ري هفته دولت درباره احتم��ال بازنگري مجدد 
دستمزد كارگران گفت: حداقل دستمزد طبق ماده 
۴۱ قانون كار س��الانه يك بار توسط شوراي عالي كار 
مشخص مي شود. اگر اعضاي شورا پيشنهادي داشته 
باشند، مي توانند مطرح كنند كه بايد در شورا بررسي 
شود و در صورت تاييد، جلسات مي تواند برگزار شود. 

وي درباره شائبه مداخله دولت در افزايش ۲7 درصدي 
حداقل دستمزد سال ۱۴0۲ و وجود برخي سناريوها 
در اين زمينه توضيح داد: سال قبل دولت چه سناريويي 
را طراحي كرد كه حداقل دستمزد 57.۴ درصد افزايش 
يافت؟ در حالي كه نرخ تورم بر اساس اعلام مركز آمار 
كمتر از 57 درصد بود و امسال كه به طور سه جانبه و 
با امضاي همه شركاي اجتماعي افزايش ۲7 درصدي 
دستمزد تصويب شد چنين سناريوهايي صحبت به 
ميان مي آيد؟ او افزود: بايد توازن در حوزه كار را در نظر 
بگيريم و واحدها و كارگاه هاي كوچك را هم ببينيم زيرا 
صفحه 2 را بخوانيد اگر دستمزد بيش از...  

در پي انتشار نامه معاون رئيس جمهور سابق به 
آقاي رئيسي و دعوت به مناظره با تيم اقتصادي 
دولت براي روش�ن ش�دن آمارهاي ارائه شده، 
وزارت امور اقتص�ادي و دارايي در جوابيه اي به 
موضوعات طرح شده در نامه محمدباقر نوبخت 
پاسخ داد و خواستار انتشار فوري اين پاسخ شد. 

متن اين جوابيه را در زير مي خوانيد:

ضمن تس��ليت ايام ع��زاداري اربعين ش��هادت امام 
حسين)ع( به مردم شريف و صبور ايران، با توجه به طرح 
برخي سوءاستفاده هاي آماري توسط مديران اقتصادي 
دولت س��ابق همزمان با آغاز هفته دولت، وزارت امور 
اقتصادي و دارايي لازم ديد به منظور تشريح وضعيت 
كشور در ابتداي شروع به كار دولت مردمي و همچنين 
تلاش هاي خدمت گزاران مردم در دولت در طي دوسال 
گذش��ته توضيحات ذيل را جهت تنوير افكار عمومي 

خدمت مردم شريف ايران ارايه كند: 
۱- تمركز تيم اقتصادي دولت و به صورت ويژه وزارت 
امور اقتصادي و دارايي پيش��برد پروژه هاي تحولي به 
منظور بهبود وضعيت اقتصادي كشور است. از جمله 
مهم ترين اين پروژه ها مي توان به بهبود مستمر فضاي 
كسب و كار، هوشمند س��ازي نظام ماليات ستاني به 
منظور پيش��گيري از فرار مالياتي، اصلاح بانك هاي 
ناسالم، ارتقای دسترسي مردم به اعتبار از طريق توسعه 
نظام سنجش اعتبار، ارتقای شفافيت در شركت هاي 
دولتي ، بهبود نظام تامين مالي كش��ور اشاره كرد. اما 
پيشبرد همين پروژه هاي تحولي نيازمند همراهي مردم 
و نخبگان بوده كه بدين منظور لازم است شرايط خطير 
كشور كه ناشي از عملكرد دولت هاي پيشين به ويژه 
دولت دوازدهم و سيزدهم بوده است به صورت شفاف 
و روش��ن با افكار عمومي مطرح ش��ود تا با همراهي و 
همفكري صادقانه بين دولت و مردم امكان پيشبرد قطار 
جمهوري اسلامي ايران در مسير پيشرفت فراهم گردد. 
بلاشك فرآيند پيش��رفت نيازمند يك همت عمومي 
ب��وده و همت عمومي بدون درك عمومي از ش��رايط 
كشور حاصل نمي شود. از اين منظر تشريح وضعيت 
اقتصادي كشور در ابتداي استقرار دولت سيزدهم نه 
با هدف رقابت هاي سياسي بين دولت مردمي و دولت 
محترم پيشين بلكه با هدف روشن شدن عمق مساله و 

هموار شدن مسير پيشرفت انجام مي شود.
۲- علي رغم اين موضوع متاس��فانه به نظر مي رسد با 
توجه به نزديك بودن انتخابات مجلس شوراي اسلامي 
در اسفند سال پيش رو برخي از مديران دولت پيشين كه 
وضعيت عملكرد آنها در خرداد ۱۴00 موجب نارضايتي 
مردم ش��ده بود اكنون در تلاش براي احياي اعتبار از 
دست رفته خود و حضور مجدد در كرسي هاي مديريتي 
كشور هستند و طرح برخي شبهات آماري و تشويش 
اذعان عمومي توسط اين افراد با اهداف سياسي انجام 

مي شود و مبناي علمي و كارشناسي ندارد.
۳- دولت سيزدهم در شرايطي سكان اداره كشور را به 
دست گرفت كه ميراث دار چك هاي بلامحل دولت هاي 
پيشين بود. حجم بي سابقه اي از تعهدات مالي بدون 
پيش بيني منابع پايدار توس��ط دولت هاي پيشين به 
ويژه دولت يازدهم و دوازدهم براي كش��ور ايجاد شد 
كه اكنون دولت مردمي مشغول تامين مالي و پرداخت 
بدهي هاي دولت هاي پيشين است. از جمله مهم ترين 
اين تعهدات مي توان به تعهدات بلاوجه ايجاد شده در 

صندوق هاي بازنشستگي، انتشار بي سابقه اوراق بدهي، 
تعهدات تامين انرژي در خلأ ضعف سرمايه گذاري اين 
بخش، كاهش قابل توجه منابع صندوق توس��عه ملي 
و... اشاره كرد. دولت سيزدهم عزم خود را جزم كرده تا 
»فرش زير پاي خانه« را كه توسط دولت پيشين حراج 
شده بود از طلب كاران پس بگيرد و در اين راه نيازمند 

همدلي شهروندان صبور ايران اسلامي است.
۴- در زمينه وضعيت رش��د اقتصادي كش��ور لازم به 
توضيح است براس��اس اطلاعات مركز آمار ايران رشد 
اقتصادي كش��ور از متوس��ط صفر درصد در دوساله 
ابتدايي دولت پيشين به متوسط ۴.8 درصد در دوساله 
ابتدايي دولت سيزدهم افزايش يافته است. همچنين 
رش��دگروه صنعت از منفي ۳.۴ در دوس��اله ابتدايي 
دولت دوازدهم به 6.۲ درصد در دوساله ابتدايي دولت 
سيزدهم رسيده است. همچنين در بخش استخراج 
نفت و گاز طبيعي نيز از منفي 6.۳ به 8.۳ درصد رسيده 
است و براساس آمارهاي منتشر شده توسط وزارت نفت 
صادرات نفت خام در شرايط مناس��بي قرار دارد و در 

ماه گذشته به ۱.5 ميليون بشكه در روز رسيده است.
5- در حوزه متغير هاي پولي نيز كاهش ۱۳ واحدي رشد 
نقدينگي از ۴0.5 درصد شهريور ۱۴00 به ۲7.5 درصد در 
خرداد ۱۴0۲ با توجه به سياست بانك مركزي براي كنترل 
نقدينگي در كشور محقق شده است كه نشان دهنده عزم 
جدي دولت س��يزدهم براي صيانت از ارزش پول ملي و 
جلوگيري از چاپ پول بدون پشتوانه است كه در سال هاي 

آخر دولت دوازدهم تبديل به يك رويه شده بود.
6- در زمينه تامين مالي بودجه از محل انتش��ار اوراق 
مالي اسلامي نيز شاخص ها نشان مي دهد نسبت منابع 
حاصل از فروش اوراق مالي دولت به منابع عمومي طي 
سال هاي ۱۳9۲ لغايت 5 ماهه ۱۴00 به طور متوسط 
بالغ بر ۱5 درصد بوده اس��ت. اين بدان مفهوم است كه 
طي س��ال هاي مذكور بالغ بر ۱5 درصد منابع بودجه 
عمومي دولت از محل انتش��ار اوراق مالي دولت تأمين 
گرديده است كه اين شاخص براي سال هاي پاياني دولت 
دوازدهم )سال ۱۳99 و 5ماهه ابتداي سال ۱۴00( به 
۳۲ درصد رس��يده است. با اس��تقرار دولت سيزدهم و 
رويكرد كاهش بدهي دولت توس��ط س��ازمان برنامه و 
بودجه، شاخص مذكور به طور متوسط از ابتداي شهريور 
سال ۱۴00 تا پايان 5 ماهه سال جاري، به طور متوسط 
9 درصد بوده است كه در 5 ماهه نخست سال جاري به 
۳.5 درصد كاهش يافته است. 7- همچنين در زمينه 
بازپرداخت بدهي هاي پيشين دولت از محل انتشار اوراق 
جديد شاخص »نس��بت بازپرداخت اصل و سود اوراق 
مالي دولت به فروش اوراق مالي جديد دولت« نش��ان 
مي دهد طي س��ال هاي ۱۳9۲ لغايت مرداد ماه ۱۴00 
به طور متوس��ط ۲6 درصد از انتشار اوراق جديد صرف 
بازپرداخت بدهي هاي پيشين دولت شده است. در حالي 
كه نسبت مذكور از ابتداي شهريور سال ۱۴00 لغايت 
مردادماه س��ال جاري به ۱75 درصد رسيده. اين بدان 
مفهوم است كه براي سال جاري ۱.75 برابر انتشار اوراق 
مالي، بازپرداخت اوراق مالي دولت گذشته صورت گرفته 
اس��ت. در نهايت ذكر اين نكته ضروريست كه عزم تيم 
اقتصادي دولت بر بهبود رفاه و معيشت مردم از طريق 
افزايش توليد ثروت ق��رار دارد و در اين زمينه نيازمند 
همفكري و همياري نخبگان و مردم عزيز كشور است. 
وزارت امور اقتصادي و دارايي
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هرچند در خبرهاي غيررسمي منتشر شده در روزهاي اخير، 
گمانه زني ها درباره كاهش فشار تحريم هاي اقتصادي عليه 
ايران افزايش يافته و پس از آنكه مذاكرات براي آزادسازي 
بخشي از منابع بلوكه شده ايران در كشورهاي مختلف به 
نتيجه رسيد، بلومبرگ نيز در گزارشي ادعا كرد كه در گام 
بعدي، امريكا موافقت كرده كه با كاهش سرعت غني سازي 
اورانيوم در ايران، بخشي از تحريم هاي نفتي را متوقف كند، 
همچنان يكي از دغدغه هاي اصلي مديريت اقتصادي در 
ايران كاهش اتكا به درآمدهاي نفتي است. تجربه سال هاي 
گذشته به خوبي نشان داده كه هر بار كه تحريم هاي نفتي 
افزايش پيدا كرده، دولت ها به اجبار به سمت استفاده از منابع 
درآمدي پايدار مانند ماليات س��تاني حركت كرده اند و در 
مقابل هر بار كه دسترس��ي به پول حاصل از فروش نفت 
افزايش يافته، آنها ترجيح داده اند كه به جاي دشواري هاي 
مالياتي، از پول س��هل الوصول نفت استفاده كنند. به اين 
ترتيب هرچند فعلا خبري از احياي برجام نيست و كاهش 
محدوديت هاي نفتي نيز در حد گمانه زني باقي مانده اما 
همچنان موضوع مهم اين است كه دولت تا چه حد خود را 
براي افزاي��ش درآمدهاي مالياتي آماده كرده اس��ت؟ در 
ماه هاي گذشته بارها بحث درباره افزايش حوزه هاي مالياتي 
مطرح ش��ده و از خانه ه��ا و خودروه��اي لوكس گرفته تا 
سلبريتي ها در فهرست پرداخت ماليات قرار گرفته اند اما آن 
طور كه رييس سازمان امور مالياتي گفته، ميزان درآمد از 
س��لبريتي ها عملا در اعداد بزرگ اهميتي ندارد و به نظر 
مي رسد رويكرد دولت يا تبليغاتي و هشدارآميز است يا صرفا 
بر اساس عدالت مالياتي نام اين افراد نيز در كنار ديگر اصناف 
مطرح شده اس��ت. جداي از آن همچنان كار دولت براي 
شناسايي خانه ها و خودروهاي لوكس نيز ادامه دارد، هرچند 
آنطور كه معاون وزير اقتصاد گفته ميزان درامد پيش بيني 
ش��ده از اين حوزه مالياتي نيز در سال جاري افزايش يافته 
است. محمد هادي سبحانيان در يك برنامه تلويزيوني به 
مناس��بت هفته دولت اظهار كرد: براي ۵۰۰ سلبريتي و 
اينفلوئنسر پرونده تشكيل داده ايم كه ماليات آنها ۳۰ ميليارد 
تومان است. وي افزود: برداشت غلطي به وجود آمده كه فقط 
از كارتخوان ها ماليات دريافت مي شود؛ در حالي كه اينگونه 
نيست. ما با استفاده از هوش مصنوعي واريزي به حساب افراد 
را بررسي مي كنيم و حساب هاي شخصي مشكوك به تجاري 
را مورد رصد قرار مي دهيم. رييس سازمان امور مالياتي تاكيد 
كرد: موديان، فعالان اقتصادي و اصناف، خودشان و مردم را 
براي كارت به كارت كردن به زحمت نيندازند زيرا حساب ها 
مورد بررس��ي قرار مي گيرد. وي با بيان اينكه سازمان امور 
مالياتي بر اساس اطلاعات اقتصادي موديان ماليات ستاني 
عادلانه انجام مي دهد، گفت: ويژگي ماليات ستاني سنتي بر 
اساس چانه زني است كه طبق قانون، اين نوع اخذ ماليات 
برچيده مي شود. س��بحانيان ادامه داد: اطلاعات افراد را بر 
اساس عملكرد آنها طي يك سال مورد بررسي قرار مي دهيم؛ 
گاهي اطلاعات بر اساس رفتار پرخطر خود موديان است. به 
عنوان مثال فردي حساب تجاري را معرفي كرده اما هنگام 
خريد و فروش ملك يا خودرو از اين حساب استفاده مي كند 
كه اين امر منجر به كاركرد حساب و ماليات مي شود. وي با 
اشاره به اينكه بانك هايي كه در پرداخت تسهيلات كم كاري 
كرده اند مشمول ماليات مي ش��وند، گفت: بانك مركزي 
سهميه پرداخت تسهيلات براي بانك ها تعيين كرده بود كه 
برخي بانك ها به آن عمل نكرده اند و ما براي همه بانك ها 
برگه تشخيص ماليات صادر كرده ايم. رييس سازمان امور 
مالياتي كشور بيان كرد: ۶۰ هزار ميليارد تومان از حساب 
بانك ها در اين باره مطالبه شده است كه اين بانك ها عتراض 
كرده اند كه افراد براي دريافت تسهيلات مراجعه نكرده اند و 
اكنون اين موضوع در مرحله دادرسي است. ما به دنبال اخذ 
ماليات از بانك ها در قبال اشخاصي هستيم كه به بانك ها 

مراجعه كردند ولي تسهيلات دريافت نكرده اند. وي با بيان 
اينكه در حوزه خانه هاي خالي و خودروهاي لوكس طبق 
قانون عمل مي كنيم، گفت: در سال ۱۴۰۱ خودروهاي بالاي 
يك ميليارد تومان لوكس محسوب مي شدند. ما ۲۵۲ هزار 
خودرو را شناس��ايي كرديم كه مبلغ ماليات آنها ۲.۳ هزار 
ميليارد تومان بود. امس��ال خودروهاي بالاي سه ميليارد 
تومان لوكس هستند؛ از اين رو تعداد خودروهاي لوكس به 
۱۷۰ هزار دستگاه با ماليات ۳۰۰۰ ميليارد تومان رسيد. 
سبحانيان ادامه داد: در س��ال ۱۴۰۱ خانه هاي بالاي ۱۵ 
ميليارد تومان لوكس حساب مي شدند كه ۴۳ هزار مورد با 
مبلغ مالياتي ۲.۲ هزار ميليارد تومان شناسايي شد و امسال 
خانه هاي بالاي ۲۰ميليارد تومان لوكس به حساب مي آيند 
كه در اين رابطه ۱۱۰ هزار خانه لوكس در تهران داريم. وي 
بيان كرد: سازمان امور مالياتي مسوول شناسايي خانه هاي 
خالي نيست بلكه وزارت راه و شهرسازي متولي اين امر است. 
ما در اين سازمان در راستاي شناسايي فرار هاي مالياتي از 
روش هاي مبتني بر دانش استفاده مي كنيم. رييس سازمان 
امور مالياتي با بيان اينكه عزم س��ازمان امور مالياتي براي 
ماليات ستاني عادلانه جدي است، گفت: ماليات بيش از ۵۰ 
درصد اصناف صفر است. برنامه ما به سمت ماليات ستاني 
شفاف و مبتني بر داده محوري است كه نيازمند گفت وگو و 
تفاهم اس��ت و اكنون نيز روابط خوبي با اصناف داريم. وي 
گفت: ماليات پرداختي يك س��ال اصناف معادل ماليات 
پرداختي كارمندان است؛ ضمن اينكه بعضي از كاركنان كه 
حقوق آنها زير ۱۰ ميليون باشد ماليات نمي دهند. سبحانيان 
يكي از مهم ترين دستاوردهاي سازمان امور مالياتي را در 
دولت سيزدهم سامانه موديان و قانون پايانه هاي فروشگاهي 
عنوان كرد و گفت: استقرار اين سامانه بايد دو دهه پيش در 
كشور انجام مي ش��د و هيچ زماني به اين اندازه اراده براي 
پيشبرد اين سامانه وجود نداشت كه با همراهي وزير اقتصاد 
و امور دارايي و مجلس پيشرفت هاي خوبي در اين زمينه 
حاصل شده است. به گفته وي، در ابتداي امسال براي حدود 
۱۹۵۰ شركت در سامانه موديان صورتحساب الكترونيك 
صادر مي شد كه ظرف پنج ماه اين تعداد به بيش از ۳۳ هزار 
شركت رسيد. رييس سازمان امور مالياتي با بيان اينكه قانون 
تسهيل موديان در سامانه قانون پايانه فروشگاهي در مجلس 

به تصويب رسيده اس��ت، گفت: براي فروشندگاني كه در 
حلقه هاي پاياني قرار دارند، تسهيل گري صورت گرفته است. 
نبايد مردم را به س��ختي بياندازيم اما فروشندگاني كه در 
حلقه هاي مياني قرار دارند بايد به تكاليف قانوني عمل كنند. 
وي بيان كرد: سامانه موديان با سرعت خوبي پيش مي رود و 
اگر مش��كلي وجود دارد به خاطر موانع فني است كه بايد 
پيچيدگي هاي رفتارهاي اقتصادي موديان را در سامانه لحاظ 
كنيم كه با حل اين موارد، مانعي در پيشرفت اين سامانه وجود 
نخواهد داشت. اين آمارها در حالي مطرح شده كه در ماه هاي 
گذشته نيز سبحانيان درباره پيگيري سياست هاي كلان 
مالياتي وعده هايي داده بود و به حوزه هايي اشاره كرده بود 
كه بايد زير چتر مالياتي كشور قرار بگيرند. رييس سازمان 
امور مالياتي كشور همچنين با بيان اينكه در همه جاي دنيا 
يكي از مهم ترين پايه هاي مالياتي، ماليات بر مصرف است، 
گفت: در كشور ما نيز اين مهم متداول است و مبناي آن هم 
اين است كه هر كسي كه قدرت مصرف بيشتري دارد، بايد 
بيش��تر در تامين منابع دولت، مشاركت كند. سبحانيان، 
ماليات بر درآمد را از ديگر پايه هاي مالياتي عنوان كرد كه 
افراد بخش��ي از درآمدهاي خ��ود را بايد به صورت ماليات 
پرداخت كنند و ادامه داد؛ البته دنيا به سمت تمركز و سهم 
بيشتر درآمدهاي ماليات براساس ماليات بر مصرف حركت 
مي كند. او به ماليات ستاني از پزشكان و تاثير در مهاجرت 
آنها هم اشاره كرد و گفت: براي سازمان امور مالياتي كشور 
هيچ رسته و شغلي متفاوت از رسته و شغل ديگري نيست 
اما اينكه به لحاظ مس��ائل اجتماعي و رسانه اي مواردي از 
مراجعه به مطب پزشكان و هدايت بيماران به پرداخت كارت 
به كارت يا پول نقد مي كنند براي مردم حائز اهميت شده، 
مقوله اي مجزاست و در عين حال مالياتي ستاني از اصناف 
توسط سازمان مالياتي كشور متفاوت نيست. معاون وزير 
اقتصادي تصريح كرد: اتفاقا پزشكان جزو صنوفي هستند كه 
بيشترين ماليات را نسبت به ساير رسته ها پرداخت مي كنند 
و البته ميزان ماليات پرداختي پزشكان در سال عدد بالايي 
نيست و به طور متوسط هر پزشك حدود ۳۰ ميليون تومان 
در سال ماليات پرداخت مي كند. البته آنچه كه دولت در سال 
جاري پيگيري مي كند بر اساس همان برنامه اي است كه 
مجلس در بودجه ۱۴۰۲ آن را نهايي كرده است. سخنگوي 

كميسيون تلفيق مجلس در بهمن سال قبل گفته بود: در 
لايحه دولت پيشنهاد شده كه ماليات واحدهاي مسكوني و 
باغ ويلاهاي مجاز كه ارزش آنها با احتساب عرصه و عيان 
بيش از ۲۰ ميليارد تومان است، مازاد بر اين مبلغ مشمول 
ماليات دو در هزار شوند. كميسيون تلفيق اين را اضافه كرد 
كه اين ماليات شامل زمين هاي فاقد اعياني و داراي كاربري 
مسكوني در شهرهاي بالاي ۱۰۰ هزار نفر هم مي شود. دولت 
در لايحه بودجه تنها ماليات ماليات واحدهاي مسكوني و باغ 
ويلاها را آورده بود كه كميس��يون تلفيق زمين هاي فاقد 
اعياني و داراي كاربري مسكوني در شهرهاي بالاي ۱۰۰ هزار 
نفر را به آن اضافه كرد. زارع با ارايه مثالي توضيح داد: اگر واحد 
مسكوني، باغ ويلا و زمين هاي فاقد اعياني در شهرهاي بالاي 
صد هزار نفربه ارزش روز ۲۰ ميليارد تومان باشد، از پرداخت 
ماليات معاف است اما اگر مثلا ۲۵ ميليارد تومان باشد، بايد 
به ازاي ۵ ميليارد تومان مازاد ۲ در هزار ماليات بپردازند؛ اين 
ماليات بر عهده شخصي است كه در ابتداي هر سال مالك 
باشد. سخنگوي كميس��يون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۲ 
درباره ماليات خودروهاي لوكس گفت: در لايحه دولت آمده 
كه انواع خودرو سواري و وانت دو كابين داراي شماره انتظامي 
شخصي در اختيار مالكين اعم از اشخاص حقيقي و حقوقي 
ك��ه قيمت روز خودروي آنها بي��ش از يك ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون تومان است، نسبت به مازاد اين مبلغ مشمول ماليات 
سالانه خودرو به نرخ يك درصد مي شوند؛ كميسيون تلفيق 
اين رقم را به ۳ ميليارد تومان ارزش خودرو افزايش داد. طبق 
مصوبه كميسيون اگر ارزش روز خودرويي ۳ ميليارد تومان 
باشد معاف از ماليات است و بالاتر از آن مشمول ماليات يك 
درصد مي شود. به اين ترتيب در شرايطي كه نمي توان در آن 
ترديدي داش��ت كه گسترش دامنه مالياتي به حوزه هاي 
مختلف اقتصاد و تلاش دولت براي بستن راه فرار مالياتي در 
اين بخش ها به عنوان يك اولويت مهم دنبال مي شود اما در 
عين حال بايد به اين مساله نيز فكر كرد كه ماليات نياز به 
افزايش درآمد دارد و در ساختار فعلي اقتصاد كشور، مشخص 
نيست كه ميزان درآمد مردم چه قدر رشد كرده و چه قدر 
مي توان ماليات آنها را افزايش داد و در اين بين حوزه هايي 
مانند درآمد مالياتي از س��لبريتي ها، احتمالا راهگشاي 

محدوديت هاي درآمدي دولت نخواهد بود.
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بانك ها تسهيلات مسكن را
به صورت خاص پرداخت كنند

رييس جمهور گفت: تلاش هاي دست اندركاران وزارت 
راه و شهرسازي و ديگر فعالان در عرصه ساخت مسكن 
باعث كاهش دغدغه هاي مردم مي شود و آثار اقداماتي 
كه در ۲ سال گذشته در اين زمينه انجام شده در حال 
آشكار شدن اس��ت. سيد ابراهيم رييس��ي در مراسم 
افتتاح همزمان ۱۰۱ هزار واحد مس��كوني در سراسر 
كشور، ضمن تسليت فرا رسيدن ايام اربعين حسيني و 
نيز گراميداشت ياد شهداي دولت، گفت: به طور طبيعي 
هفت��ه دولت زمان اراي��ه گزارش اقدام��ات و عملكرد 
بخش هاي مختلف دولت به مردم است. وي با بيان اينكه 
»مسكن از جمله نيازهاي جدي مردم در سراسر كشور 
محسوب مي شود و دولت مردمي نيز از همان آغاز فعاليت 
خود تأمين مسكن را در اولويت برنامه هاي خود قرار داده 
است«، افزود: مسكن يكي از بخش هاي پيشران اقتصاد 
و توليد است و جا دارد از تلاش هاي همه دست اندركاران 
اين بخش در وزارت راه و شهرسازي و بخش هاي همكار، 
نظير استانداري ها، فرمانداري ها، بانك ها، بخش هايي از 
نيروهاي مسلح و ديگر تلاشگران در اين عرصه قدرداني 
كنم. وي با اشاره به اينكه »رونق ساخت مسكن در كشور 
مي تواند به شكل مستقيم و غيرمستقيم بخش هاي 
مختلف اقتصاد و توليد را به حرك��ت درآورده و ايجاد 
اشتغال كند«، اظهار داشت: نكته مهم تر اين است كه 
مسكن با توجه به س��هم بالاي آن در سبد هزينه هاي 
خانوار، يكي از دغدغه هاي جدي خانواده هاست، لذا بايد 
به شكل ويژه مورد توجه قرار گيرد. رييس جمهور تصريح 
كرد: تلاش هاي دست اندركاران وزارت راه و شهرسازي 
و ديگر فعالان در عرصه س��اخت مسكن باعث كاهش 
دغدغه هاي مردم مي شود و آثار اقداماتي كه در ۲ سال 
گذش��ته در اين زمينه انجام شده در حال آشكار شدن 
است. وي با اش��اره به افتتاح ۱۰۱ هزار واحد مسكوني 
طي مراسم امروز، خاطرنشان كرد: امروز براي همه ما 
روز بسيار خوبي است و پس از شكر به درگاه خداوند و 
تشكر از دست اندركاران اجرا و تكميل اين پروژه ها، از همه 
مي خواهم كه با اتكال به خداوند نهضت ساخت مسكن را 
با قوت ادامه دهند تا همه افرادي كه به دنبال تهيه مسكن 
هستند، صاحب خانه شوند. وي گفت: اينكه امروز نهضت 
ساخت مسكن در سراسر كشور فعال و فراگير شده به 
پشتوانه به ميدان آمدن همه بخش هاي مرتبط از جمله 

وزارت راه و شهرسازي و بانك ها است.

وظيفه داريم اختلاف بين 
نيروهاي انقلابي را رفع كنيم

رييس شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب اسلامي گفت: 
اين يك وظيفه ش��رعي اس��ت ك��ه كاري كنيم بين 
نيروهاي متدين و انقلابي اختلاف نباش��د. غلامعلي 
حدادعادل در نشست ماهانه جامعه اسلامي مهندسين 
به ويژگي هاي يك تشكيلات سازمان يافته اشاره كرد و 
گفت: تشكل هاي سياسي ما پير شده اند و نتوانسته ايم 
جوانگرايي كنيم؛ با وجود اينكه منطق انقلاب روشن 
اس��ت و با اين منطق مي توان جوانان را جذب كرد، اما 
زيرساخت هاي صحيح را ايجاد نكرده ايم. عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام با اشاره به موضوع روابط خارجي 
و ارتباط ايران با كش��ورها، افزود: امريكايي ها هيچگاه 
كاري در جهت تقويت جمهوري اسلامي ايران نخواهند 
كرد. حتي اگر وعده اي بدهند، هيچگاه كاري كه به نفع 
جمهوري اسلامي ايران باشد و در جهت تقويت آن باشد 
انجام نخواهند داد. حدادعادل اظهار كرد: غرب مي داند 
كه بنيه اقتصادي براي جمهوري اسلامي يعني موفق 
ش��دن نظام و رضايت مردم، و غرب اين را به هيچ وجه 
برنمي تابد. غرب به شدت از ظهور اسلام به عنوان يك 
قدرت سياسي نگران است و با تمام قوا مي خواهد اجازه 
ندهد كه انقلاب اسلامي، اين نمونه حاكميت اسلام موفق 
شود. فشارهايي كه از روز اول انقلاب به ملت ما آوردند 
بهاي ايستادگي ما در برابر زورگويي هاي غرب و امريكا 
است. رييس شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب يادآور شد: 
در انتخابات اسفندماه هم به دنبال افزايش مشاركت و هم 
به دنبال تشكيل مجلس انقلابي و كارآمد هستيم و تلاش 
مي كنيم نيروهاي مومن، متعهد، متخصص و عاقل را به 
مجلس بفرستيم. حدادعادل با اظهار اميدواري نسبت 
به احتمال رفع اختلاف شوراي وحدت و شوراي ائتلاف، 
افزود: اين يك وظيفه شرعي است كه كاري كنيم بين 

نيروهاي متدين و انقلابي اختلاف نباشد.

غني سازي بر اساس
قانون راهبردي پيش مي رود

اسلامي درباره بازطراحي رآكتور خنداب گفت: رآكتور 
خنداب بازطراحي شد با اين فرض كه نياز كشور را پاسخ 
دهد، اما نمي ش��ود آن را با فرض ذهني طراحي كنيم. 
هدف اين بود از بازطراح��ي رآكتور ايزوتوپ مورد نياز 
كشور را توليد كنيم كه براي ما نياز مبرم است علاوه بر 
اين مهم است كه اساسا ما وارد كلوب طراحي و راه اندازي 
رآكتور به طور مستقل شويم كه خدا را شكر اين اتفاق 
هم افتاده اس��ت و در همين مسير پيش مي رويم. وي 
درباره احتمال سفر گروسي به تهران گفت: تنظيمات 
ما با آژانس برقرار است و رفت و آمدها ادامه دارد. آقاي 
كمالوندي اخيرا به وين سفر كردند و معاون آقاي گروسي 
هم به ايران مي آيد و ما هم در كنفرانس عمومي سالانه 
آژانس در اواخر شهريور شركت مي كنيم و در حاشيه آن 
با آقاي گروسي ديدار و گفت وگو خواهيم داشت. رييس 
سازمان انرژي اتمي ادامه داد: براي اولين بار با برپايي يك 
نمايشگاه از دس��تاوردها در حاشيه كنفرانس عمومي 
سالانه آژانس سعي داريم تهاجم ظالمانه عليه كشورمان 
را نش��ان دهيم و البته با آن با معرفي دستاوردهايمان 
مقابله كنيم. اين براي اولين بار در تاريخ سازمان انرژي 
اتمي است كه سعي داريم جريان يك طرفه حملات عليه 
صنعت و دانش هسته اي ايران را تغيير دهيم. اسلامي 
درباره نشست آتي شوراي حكام اظهار كرد: روال جاري ما 
در نشست شوراي حكام حفظ خواهد شد و فكر مي كنم 
در گزارش درباره ايران اين دوره هم همان شرايطي كه در 

گذشته بود كمي متفاوت تر را تجربه مي كنيم.

 دفاع دولت از كارنامه خود 
در حوزه حقوق كارگران

 رشد ۸۶ درصدي دستمزد 
در دو سال دولت سيزدهم

مع��اون وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي، افزايش ۵۷ 
درصدي حداقل دس��تمزد كارگران در سال گذشته را 
اقدامي مثبت از سوي دولت عنوان كرد و گفت: دستمزد 
كارگران در دو س��ال دولت سيزدهم ۸۶ درصد افزايش 
يافت. علي حس��ين رعيتي فرد در نشست خبري هفته 
دولت درباره احتمال بازنگري مجدد دستمزد كارگران 
گفت: حداقل دس��تمزد طبق ماده ۴۱ قانون كار سالانه 
يك بار توسط ش��وراي عالي كار مشخص مي شود. اگر 
اعضاي شورا پيشنهادي داشته باشند، مي توانند مطرح 
كنند كه بايد در ش��ورا بررسي ش��ود و در صورت تاييد، 
جلسات مي تواند برگزار شود. وي درباره شائبه مداخله 
دولت در افزايش ۲۷ درصدي حداقل دس��تمزد س��ال 
۱۴۰۲ و وج��ود برخي س��ناريوها در اين زمينه توضيح 
داد: س��ال قبل دولت چه س��ناريويي را طراحي كرد كه 
حداقل دس��تمزد ۵۷.۴ درصد افزايش يافت؟ در حالي 
كه نرخ تورم بر اساس اعلام مركز آمار كمتر از ۵۷ درصد 
بود و امسال كه به طور سه جانبه و با امضاي همه شركاي 
اجتماعي افزايش ۲۷ درصدي دستمزد تصويب شد چنين 
سناريوهايي صحبت به ميان مي آيد؟ او افزود: بايد توازن در 
حوزه كار را در نظر بگيريم و واحدها و كارگاه هاي كوچك 
را هم ببينيم زيرا اگر دستمزد بيش از توازن تعيين شود، 
ممكن اس��ت به تعديل نيروي كار در معادن و كارگاه ها 
منجر ش��ود، بنابراين فقط كارخانه ه��اي بزرگ فولاد و 
پتروشيمي را نبينيم كه هزينه دستمزد در آنها زياد نيست 
و اگر درصد افزايش دستمزد بيشتر شود، در تراز تجاري 
آن شركت خيلي تاثيرگذار نباشد. معاون وزير تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي در عين حال عدم  س��ه جانبه گرايي در 
دستمزد را رد و تاكيد كرد: سال گذشته كه حداقل حقوق 
۵۷ درصد افزايش پيدا كرد، اعلام كردند كه قانون رعايت 
نشد و به سه جانبه گرايي عمل نشد؛ در حالي كه همان 
گروهي كه سال گذشته دس��تمزد را ۵۷ درصد تعيين 
كردند، امسال نيز ۲۷ درصد مصوب و ذيل صورتجلسه 
مزد را امضا كردند و تعيين دس��تمزد بر اس��اس جميع 
نظرات ش��ركاي اجتماعي صورت گرفت. رعيتي فرد با 
بيان اينكه در دولت سيزدهم بيش از ۸۶ درصد دستمزد 
افزايش يافته است، اظهار كرد: امسال هم با توافق افزايش 
۲۷ درصدي تصويب شد. مضاف بر اينكه در قانون نوشته 
شده با توجه به نرخ تورم و سبد معيشت دستمزد تعيين 
شود و گفته نشده حقوق طبق نرخ تورم تعيين شود. بايد 
با توجه به شرايط كارگاه ها و بنگاه هاي كوچك كه دچار 
مشكل نشوند، توازن را رعايت مي كرديم و امسال گروه 
كارگري با وجود فشاري كه  رويشان بود همراهي كردند و 
جمع بندي نهايي اين شد كه امسال حداقل دستمزد ۲۷ 
درصد افزايش يابد. به گفته معاون روابط كار وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي در شوراي عالي كار حداقل دستمزد 
مشخص مي شود و محدوديتي ندارد كه كارفرما بر اساس 
سابقه، تخصص و تجربه حقوق كارگر خود را افزايش دهد. 
وي در ادامه از كاهش ۱۴ درصدي حوادث ناشي از كار در 
سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ و كاهش ۱۱ درصدي 
حوادث منجر به فوت خبر داد و گفت: ميانگين حوادث 
ناشي از كار در كشور ما نسبت به استاندارد جهاني كمتر 
است ولي اميدواريم كه يك حادثه ناشي از كار هم نداشته 
باشيم و بايد تلاش ويژه تري انجام بدهيم تا همه ظرفيت ها 
را به كار بگيريم و حوزه ايمني را ارتقاء ببخشيم. معاون وزير 
كار با اشاره به بحث تشكل گرايي در دولت سيزدهم افزود: 
در دولت سيزدهم اعتقاد كامل داريم كه تشكل گرايي و 
سه جانبه گرايي را در امور تصميم سازي و تصميم گيري 
بسط و توسعه بدهيم. شركاي اجتماعي ما در شوراي عالي 
كار، ش��وراي عالي حفاظت فني، شوراي عالي اشتغال، 
هيات امناي تامين اجتماعي و هيات هاي تشخيص و حل 
اختلاف و رسيدگي به دعاوي كارگر و كارفرما نقش موثري 
دارند. رعيتي فرد از افزايش تعداد تشكل هاي كارگري و 
كارفرمايي به ۱۵ هزار تشكل در دولت سيزدهم خبر داد و 
گفت: از اين تعداد ۱۱ هزار و ۷۰۰ تشكل كارگري و ۲۷۰۰ 
تشكل كارفرمايي هستند. تعداد كارگران عضو تشكل هاي 
كارگري چهار ميليون نفرند كه دو ميليون نفر و معادل 
۵۰ درصد آنها به عضويت تشكل هاي كارگري درآمده اند. 
وي تاكيد كرد: تلاش ما در حوزه اداره كل س��ازمان هاي 
كارگري و كارفرمايي اين است كه بحث آموزش تشكل ها 
را توسعه كمي و كيفي بدهيم كه ارتقاي فرهنگ تشكل را 
در حوزه تشكل ها داشته باشيم تا هم مطالبه اي كه جامعه 
كارگري و كارفرمايي دارند از كانال تشكل ها ساماندهي 
و هدفمند كنيم. معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
درعين حال آماري از تعداد مقرري بگيران بيمه بيكاري 
ارايه كرد و گفت: در تيرماه ۱۴۰۰ تعداد مقرري بگيران 
بيمه بيكاري ۲۷۰ هزار نفر بودند كه ش��هريور ماه سال 
۱۴۰۰ به ۲۴۰ هزار نفر رسيدند و در حال حاضر تا تيرماه 
امسال ۱۷۶ هزار و ۲۵۱ نفر مشمول دريافت مقرري بيمه 
بيكاري قرار گرفته اند كه نش��ان مي دهد تلاش هاي دو 
سال گذشته باعث شده مقرري بگيران بيمه بيكاري به 
دلايلي از جمله بازگشت به كار يا كاهش اخراج و تعديل 
نيرو كاهش پيدا كند. رعيتي فرد همچنين اعلام كرد كه 
طي دو سال گذشته بيش از چهار ميليون و ۹۰۰ هزار نفر 
ساعت آموزش ايمني براي كارگران و كارفرمايان توسط 
مسوولان ايمني و بازرسان كار در سراسر كشور ارايه شده 
است كه نويدبخش افزايش سطح آگاهي در حوزه ايمني 
است. وي با اشاره به وجود ۲۳ هزار كميته حفاظت فني در 
كشور اظهار كرد: تلاش داريم امسال كميته هاي حفاظت 
فني را به ۲۷ هزار كميته افزايش بدهيم و در اين راستا با 
همكاري وزارت نفت در حوزه صنايع شيميايي، نفت و گاز 
و پتروشيمي آيين نامه هاي ارتقاي ايمني و نظام ايمني 
بهداشت را در دستور كار قرار داديم. معاون روابط كار وزير 
كار با اشاره به وجود ۸۴۰ بازرس كار در كشور افزود: اين 
بازرسان هم موضوعات كليدي و شرايط كار كارگران و هم 
نمونه قراردادهاي ثبت شده را بررسي مي كنند و به عنوان 
ناظر و ضابطي كه با امضاي وزير كار ضابط قضايي شناخته 
مي شوند، پيگيري موضوعات حوزه كارگري را برعهده 
دارند و چنانچه در واحدي موارد ايمني رعايت نش��ود، با 
همكاري دادستان هاي محل براي حفظ و صيانت از نيروي 

كار اقدام به تعطيلي واحد توليدي مي كنند. 

دعواي رسانه اي يا تلاش براي گسترش عدالت اقتصادي؟

معاون رييس جمهور تشريح كرد

معماي افزايش درآمدهاي مالياتي دولت

نقش پيوستن ايران به بريكس در زندگي مردم
مع��اون حقوقي رييس جمهور گفت: دولت در دو س��ال 
گذشته توانسته به موفقيت برس��د و نتايج ملموس آن 
در معيش��ت مردم نمايش داده مي شود. محمد دهقان 
در حاش��يه بازديد از نخستين نمايشگاه روايت خدمت، 
پيوستن ايران به س��ازمان هاي بين المللي مهم از جمله 
بريكس و ش��انگهاي را از دستاوردهاي بسيار مهم دولت 
سيزدهم برش��مرد و افزود: بريكس و شانگهاي كارهاي 
بزرگي بود كه سال ها بر زمين مانده بود اينها فهرست  بلندي 
از اقداماتي است كه دولت در دو سال گذشته توانسته به 
موفقيت برسد و نتايج ملموس آن در معيشت مردم نمايش 
داده مي شود. وي با تقدير از دستاوردهاي وزارت نفت در 
راه اندازي فاز ۱۱ پارس جنوبي گفت: اين فاز به زودي به 
بهره برداري مي رس��د. وي ادامه داد: احداث پالايشگاه ها 
از كارهاي بزرگي بود كه در اين دولت آغاز شد كه وزارت 
نفت گزارش خود را در اين زمينه ارايه كرده است. معاون 
رييس جمهور همچنين با اشاره به دستاوردهاي وزارت 
نيرو گفت: اقداماتي كه وزارت نيرو براي استفاده از انرژي 
خورش��يدي و بادي آغاز كرد از كارهاي بزرگي بود كه در 
اين دولت به شكل ويژه به آن توجه و آغاز شد. اميد است 
نتايج ملموس اين دستاوردها براي مردم به نمايش درآيد 
و فهرس��تي از اقداماتي كه وزارتخانه هاي نيرو، مسكن و 
شهرسازي و نفت و مجموعه هاي تخصصي و كشاورزي 
انجام دادند كارهاي بزرگي بود كه انجام ش��د. وي اصلاح 
نرخ خريد تضميني گندم را از دستاوردهاي مهم دولت 
برشمرد و افزود: در اين دولت براي اولين بار قيمت گندم را 
به گونه اي  طراحي كرديم كه كشاورزان هم اشتياق دارند 
كه كاشت بيشتري در عرصه گندم داشته باشند و اينكه 
فروش گندم امسال به دولت به ۱۰.۵ ميليون تن رسيد و 
بيش از ۱۳ ميليون تن امسال توليد گندم داشتيم. در عرصه 
كش��اورزي و صنعتي و بين المللي كارهاي بزرگي انجام 

شد. وي در بخش ديگري از سخنانش با اشاره به اقدامات 
حقوقي ايران در مجامع بين المللي گفت: ما چند سال جزو 
منزوي ترين كشورهاي دنيا بوديم به دليل اينكه دوستان از 
اين طرف مانده و آن طرف رانده شدند و كار به جايي نرسيد. 
در اين دولت با توجه به نگاه متوازني كه به كشورهاي دنيا 
وجود داشت امروز علاوه بر اينكه با كشورهاي مختلف دنيا 
در ارتباط هستيم با سازمان هاي مهمي كه مي توانند منجر 
به پيشرفت كشور باشد و تحريم هاي غيرانساني امريكا 
را زمين گير و بر آن تحريم ها غلبه مي كند در اين عرصه 
پيشرفت هاي خوبي داشتيم. دهقان با بيان اينكه »پرونده 
تحريم ها در ۱۰ جلد سند آماده شده است«، تصريح كرد: 
معاونت حقوقي در اين زمينه كاملا فعال است تا در جنگي 
كه بين امريكا و ايران در عرصه حقوقي وجود دارد، برنده 
شود، پيش بيني مي كنيم در اواخر س��ال آينده آن رأي 
صادر شود. وي گفت: به علت نقض مصونيت دولت ايران 

توس��ط كانادا راهي جز اقامه دعوي در ديوان بين المللي 
دادگستري نداشتيم؛ بنابراين دعوي مصونيت عليه دولت 
كانادا در ديوان بين المللي دادگستري را مطرح كرديم كه 
اقدام مهمي است و اسناد به نفع جمهوري اسلامي است.

اميدوارم ديوان بين المللي دادگستري رأي عادلانه اي كه 
انتطار مي رود را صادر كند. وي تاكيد كرد: بعد از حادثه تلخ 
سقوط هواپيماي اوكرايني برخي از كشور ها به دنبال اين 
هستند كه اين موضوع را به يك دعواي بين المللي تبديل 
كنند، وزارت خارجه مذاكرات��ي را انجام داد كه منجر به 
نتيجه نشد و دولت امريكا، اوكراين و انگليس و سوئد دعوي 
را در ديوان بين المللي دادگستري عليه ايران اقامه كردند 
ولي ايران اسناد كافي در اين باره دارد و محاكمه متهمان 
را در داخل كشور انجام داده است  و محاكمه مضاعف در 
عرصه بين الملل معناي چنداني ندارد. دعاوي مختلفي 
بين دستگاه هاي دولتي با اشخاص غير دولتي در محاكم 

دادگستري مطرح است و مسوولان حقوقي دستگاه ها بايد 
از حقوق دولت دفاع كنند. معاون حقوقي رييس جمهور با 
بيان اينكه »طبق دستور رييس جمهور و بخشنامه معاون 
اول رييس جمهور، مس��وولان حقوقي دستگاه ها بايد با 
معاونت حقوقي هماهنگ باشند«، گفت: معاونت حقوقي 
تمامي دستگاه ها بايد گزارش��اتي را به معاونت حقوقي 
رياست جمهوري ارايه دهند تا دفاع حقوقي منسجم تر 
از حقوق دولت در داخل كش��ور فراهم ش��ود. وي با بيان 
اينكه »دعاوي بين المللي در اين دوسال شرايط جديدي 
بيدا كرده است«، تاكيد كرد: به صورت جسورانه و فعال 
وارد دعاوي بين المللي شده ايم. در دعاوي با امريكايي ها 
گام هاي جديدي برداشته ش��د و در پرونده هايي كه در 
ديوان داوري ايران و امريكا داريم فعال تر شديم. وي يادآور 
شد: در ديوان ايران و امريكا چند پرونده مهم را در دستور 
كار داريم كه اسناد آن آماده و در دست پيگيري است.در 
ديوان دادگس��تري بين المللي دو پرونده داشتيم كه در 
خصوص يكي از آنها راي تاريخي صادر شد و براي اولين بار 
انجام شد. دهقان در بخش ديگري از سخنانش با اشاره به 
عرضه دس��تاوردهاي دولت در نمايشگاه روايت خدمت 
خاطرنشان كرد كه دستاوردهاي واقعي قابليت بيشتري 
براي عرضه در اين نمايشگاه داشت. مثلا اقدامات بزرگي 
كه وزارت نفت به ويژه شركت نفت و شركت هاي تابع وزارت 
نفت انجام دادند قابل نمايش در غرفه اين نمايشگاه نيست. 
وي با بيان اينكه »اقدامات بزرگي در اين مدت انجام شده 
است«، تاكيد كرد: كارهايي كه ۱۰ سال و بلكه بيشتر از ۱۰ 
سال روي زمين مانده بود در موضوع پارس جنوبي توسط 
وزارت نفت در اين دو سال انجام شد؛ چراكه شركت هاي 
خارجي خيانت كردند و كار را زمين گذاشتند و در دولت 
گذشته نيز با توتال قرارداد بستند و آن هم خيانت كرد و 

كار را زمين گذاشت.



گلناز پرتوي مهر|
پ��روژه ف��از ۱۱ پ��ارس جنوب��ي ام��روز ب��ا حضور 

رييس جمهوري افتتاح مي شود.
به گ��زارش »تعادل«، فاز ۱۱ پ��ارس جنوبي كه تنها 
فاز توسعه نيافته ميدان مشترك پارس جنوبي است 
با تمركز دولت س��يزدهم و تكيه بر ت��وان داخلي، به 
مرحله توليد گاز رسيده و امروز اين پروژه رسما افتتاح 

مي شود.
توليد روزانه لااقل ۱۵ ميليون متر مكعب در روز س��ه 
سال زودتر از زمان پيش بيني شده، صرفه جويي در 
هزينه و زمان ساخت يك سكوي بزرگ به وزن بيش 
از ۳۰۰۰ تن و افزايش توليد ميعانات گازي با اين اقدام 
ابتكاري، جلوي عدم النفع چندين ميليارد دلاري در 
برداشت از اين فاز را در سال هاي آينده گرفت و توجه 
به بهره وري در اج��راي پروژه هاي نفتي را به نمايش 

گذاشت.
 اي��ران با وج��ود اينكه تقريبا يك ده��ه ديرتر از قطر 
بهره برداري از ميدان مش��ترك پارس جنوبي را آغاز 
كرده و تنها ۳۰ درصد مس��احت ميدان را در اختيار 
دارد، اما امروز برداش��ت روزانه گاز و ميعانات ايران از 
اين ميدان مشترك از قطر پيشي گرفته اين در حالي 
اس��ت كه در طرف قطري، عملا ش��ركت هاي بزرگ 
نفتي جهان مالك بخش��ي از مخزن هستند و ايران 
 با بزرگ ترين ش��ركت هاي جهان نه كشور كوچك و 

كم جمعيت قطر رقابت مي كند.
طرح توس��عه فاز ۱۱ پارس جنوبي با هدف استخراج 
روزان��ه ۵۶ ميلي��ون مترمكعب گاز در حال توس��عه 
است كه از ويژگي هاي كلي طرح مي توان به حفاري 
۲۴ حلقه چاه، ۲ سكوي توليدي )هر يك به ظرفيت 
يك ميليارد فوت مكعب گاز ترش، معادل ۲۸ ميليون 
مترمكعب در روز(، دو رشته خط لوله ۳۲ اينچ دريايي 
به همراه خطوط چهار اينچ تزريق منواتيلن گلايكول 
و تأسيسات اتصال به ورودي پالايشگاه فازهاي ۶، ۷ و ۸ 
و فاز ۱۲ پارس جنوبي، طراحي، ساخت و نصب سكوي 
فشارافزايي براي حفظ و نگهداشت توليد و تأسيسات 
فشارافزايي به همراه متعلقات كامل در پايان اشاره كرد.

در همين زمينه، فرش��اد جامع كارشناس انرژي در 
رابطه با اهميت آغاز عملياتي برداش��ت گاز از فاز ۱۱ 
پارس جنوبي به خبرنگار »تعادل«، گفت: آغاز عمليات 
استخراج پيچيده ترين لايه گازي مرزي با قطر در فاز 
۱۱ ميدان گازي پارس جنوبي با ابتكار بي سابقه اي از 
سوي ايران به ثمر نشست. اين تلاش با هدف جلوگيري 
از سوزاندن نفت كوره و گازوئيل در نيروگاه ها در فصول 
سرد سال و همچنين افزايش صادرات گاز در فصول 
گرم سال انجام مي شود. تخمين زده مي شود كه اين 
طرح بيش از ۲.۲ ميليارد دلار در س��ال درآمد ايجاد 

كند. تلاش هاي ايران براي بهره برداري از رايج ترين لايه 
گازي در مرز قطر تحت تأثير عوامل مختلفي است. اولاً، 
به دنبال استفاده موثر و پايدار از منابع طبيعي فراوان 
است. هدف ايران با برداشت حداقل ۱۵ ميليون متر 
مكعب از فاز ۱۱ پارس جنوبي، افزايش برداشت گاز از 
ميدان مشترك گازي با قطر است. اين توسعه نه تنها 
خودكفايي انرژي را ارتقا مي دهد، بلكه باعث افزايش 

درآمدزايي از طريق افزايش صادرات گاز مي شود.
وي در رابطه ب��ا راهبرد كليدي دولت س��يزدهم در 
برداشت از فاز ۱۱ پارس جنوبي بعد از ۲۰ سال گفت: 
يكي از دستاوردهاي قابل توجه در اين ابتكار حركت 
موفقيت آميز يك سكوي ۳۲۰۰ تني است. اين سكو 
طي مسافت ۵۵۰ كيلومتري حمل و در فاز ۱۱ ميدان 
گازي پارس جنوبي نصب شد. اين شاهكار توانايي هاي 
فناورانه و تعهد ايران به پيشبرد صنعت گاز خود را به 

نمايش مي گذارد.
 وي عن��وان ك��رد: اي��ران علاوه ب��ر بهره ب��رداري از 
ميادين گازي خود، گام هاي مهمي در جهت توسعه 
فرصت هاي صادرات گاز برداشته است. سرمايه گذاري 
مس��تقيم در توس��عه ميادين گازي به اي��ران امكان 
افزايش ظرفيت توليد خود را داده است. در عين حال، 

ق��راردادي براي كاهش تلف��ات گاز در خطوط لوله و 
جلوگيري از هدر رفتن گاز مشعل منعقد شده است. 
در نتيجه، ايران توانس��ته است گاز خود را به تركيه و 
عراق - دو مش��تري مهم - كه تقاضاي آنها براي گاز 
ايران از زمان روي كار آمدن دولت س��يزدهم بيش از 
۵۰ درصد افزايش يافته است، تامين كند. همچنين، 
تكميل فاز ۱۱ ميدان گازي پارس جنوبي و متعاقب 
آن افزايش ظرفي��ت توليد گاز ايران به ۶ ميليارد متر 
مكعب در سال، زمينه را براي رشد بيشتر صادرات گاز 
فراهم مي كند. با پيش بيني افزايش ۳۵ درصدي، ايران 
مي تواند به بازارهاي جديد دست يابد و از موقعيت خود 
به عنوان تامين كننده بزرگ گاز در منطقه اس��تفاده 
كند. اين كارشناس انرژي در رابطه با مزاياي ابتكارات 
اي��ران در بخش گاز فراتر از دس��تاوردهاي اقتصادي 
اس��ت،گفت با كاهش ني��از به س��وزاندن نفت كوره 
و گازوئيل، اين تلاش ها پيامدهاي زيس��ت محيطي 
مثبتي دارند. استفاده از منابع پاك تر انرژي به كاهش 
آلودگي هوا در زمان ناترازي مقطعي زمستان نيز كمك 
مي كند. علاوه بر اين، افزايش صادرات گاز باعث ارتقاي 
همكاري هاي منطقه اي و ارتقاي جايگاه ايران در بازار 

جهاني انرژي مي شود.

وي در پاي��ان گفت: عليرغم پيش��رفت قابل توجهي 
كه انجام شده اس��ت، چالش ها همچنان باقي است. 
تنش هاي سياسي در منطقه و همچنين تحريم هاي 
بين المللي اعمال ش��ده بر ايران، بر توانايي اين كشور 
براي بهره برداري كام��ل از منابع گازي و به كارگيري 
پتانسيل آنها تأثير گذاشته است. با اين حال، با تحولات 
ديپلماتيك اخير كه برخي از اين فشارها را كاهش داده 
است، خوش بيني وجود دارد كه بخش گاز ايران به رشد 
خود ادامه خواهد داد و نقش مهم فزاينده اي در تامين 
نيازهاي انرژي داخلي و كمك به امنيت انرژي جهاني 
ايفا خواهد كرد. اس��تخراج عمليات��ي پيچيده ترين 
لايه گازي مرزي با قطر در فاز ۱۱ ميدان گازي پارس 
جنوبي، لحظه اي مهم براي صنعت گاز ايران است. اين 
ابتكار با جلوگيري از س��وزاندن نفت كوره و گازوئيل، 
افزايش استخراج گاز از ميادين مشترك و به حداكثر 
رساندن فرصت هاي صادراتي، پتانسيل بسيار زيادي 
براي درآمدزايي و اس��تفاده پايدار از ان��رژي دارد. از 
آنجايي كه ايران به پيشرفت بخش گاز خود از طريق 
نوآوري هاي تكنولوژيكي و مشاركت هاي استراتژيك 
ادامه مي دهد، آماده تبديل شدن به يك بازيگر كليدي 

در بازارهاي انرژي منطقه اي و جهاني است.
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گاز جور كم كاري 
تجديدپذيرها را مي كشد

همه بازاره��اي گاز بزرگ امريكا از ابتداي س��ال 
۲۰۲۳ تاكنون، براي حفظ يك سيس��تم شبكه 
مت��وازن، وابس��تگي بيش��تري ب��ه گاز طبيعي 

داشته اند.
به گزارش ايس��نا، توليد فزاينده برق با استفاده از 
گاز طبيعي، منعكس كننده اين حقيقت است كه 
گاز، بزرگ ترين منبع توليد برق در امريكا بوده و در 
بحبوحه موج گرماي شديد كه تقاضاي سرمايشي 
را افزايش داده و همچنين سرعت باد كمتر از حد 
معمول و توليد كمتر برق آبي به دليل خشكسالي، 
نقش مهمي را در متوازن كردن سيستم هاي برق 

ايفا كرده است.
دولت امريكا، عاري شدن بخش برق از آلايندگي 
ت��ا س��ال ۲۰۳۵ را هدف گذاري كرده اس��ت. هر 
چند حذف اس��تفاده از زغال سنگ، در سال هاي 
اخير ش��تاب گرفته و به جاي آن، ظرفيت نيروي 
تجديدپذير بيشتري اضافه مي شود و توليد برق با 
استفاده از گاز طبيعي افزايش پيدا كرده است اما 
بخش برق امريكا تا رس��يدن به اين هدف، فاصله 

زيادي دارد.
گاز طبيع��ي ك��ه در س��ال ۲۰۲۲، س��هم ۳۹.۸ 
درصدي در توليد برق امريكا داشت، به اين زودي 
كنار گذاشته نمي شود. در واقع، گاز طبيعي كمك 
كرد توليد ب��رق از ابتداي س��ال ۲۰۲۳ تاكنون، 
متوازن شود زيرا ش��ركت هاي نيرو، توليد برق با 
استفاده از اين س��وخت را افزايش دادند تا توليد 
برق آبي كمتر در منطقه شمال غربي اقيانوس آرام 
و س��رعت باد كمتر در منطقه ميدوست را جبران 
كرده و در عين حال، بتوانند برق بيش��تري براي 
پاس��خگويي به اوج گيري تقاضا در گرماي شديد 

تابستان، تامين كنند.
توليد برق امريكا از نيروگاه هاي گازسوز در فاصله 
ژانويه تا ۲۰ اوت سال ۲۰۲۳، به ميزان ۲۰ درصد 
در مقايسه با مدت مشابه سال ۲۰۲۲ رشد كرد. با 
اين حال، مجموع توليد برق از ابتداي سال ۲۰۲۳ 
تاكنون، به ميزان ۲.۱ درص��د كاهش پيدا كرده 
اس��ت. س��هم گاز طبيعي در توليد برق در امريكا 
به طور ميانگي��ن ۴۰.۴ درصد از ابتداي امس��ال 
تاكنون بوده كه در مقايس��ه با ۳۶ درصد در مدت 

مشابه سال گذشته، افزايش نشان مي دهد.
طبق آمار و تحليل هاي انجام ش��ده، توليد برق از 
زغال سنگ همچنان در همه بازارهاي برق بزرگ 
امريكا كاهش پيدا كرده اس��ت و همزمان، توليد 
برق پاك، اساسا ثابت بوده است زيرا سرعت كمتر 
باد و توليد برق آبي كمت��ر، افزايش توليد نيروي 

خورشيدي را جبران كرده است.
سهم برق پاك شامل نيروي هسته اي و برق آبي، به 
۴۰.۵ درصد از مجموع توليد برق امريكا در فاصله 
ژانويه تا اوت سال ۲۰۲۳ در مقايسه با ۳۹.۹ درصد 
در مدت مشابه سال ۲۰۲۲ رسيد. با وجود افزايش 
نصب ظرفيت های تجديدپذير، توليد برق از منابع 
بادي و آبي در نيمه اول سال ۲۰۲۳، كمتر از حد 
معمول بود زيرا سرعت باد كمتر شد و مناطقي كه 
براي بخش زي��ادي از توليد برق خود، به برق آبي 

متكي بودند، دچار خشكسالي شدند.
با بازنشستگي نيروگاه هاي زغال سوز و رشد نصب 
ظرفيت بادي و خورش��يدي، آمار اداره اطلاعات 
ان��رژي امريكا نش��ان داد كه توليد ب��رق از منابع 
تجديدپذي��ر )بادي، خورش��يدي، آبي، زيس��ت 
توده و ژئوترمال( در س��ال ميلادي گذشته، براي 
نخس��تين بار، از توليد نيروي زغال سوز در بخش 

برق فراتر رفت.
نيروي تجديدپذير پيش از آن براي نخستين بار از 
توليد هسته اي در سال ۲۰۲۱ پيشي گرفته بود و 
طي سال ميلادي گذشته، همچنان برق بيشتري 

نسبت به نيروي هسته اي، توليد كرد.
طبق آم��ار انجمن برق پ��اك امري��كا، در نصب 
تجديدپذيرها، صنعت برق، ۵۲۱۸ مگاوات نيروگاه 
خورشيدي، بادي و ظرفيت ذخيره سازي در سه 
ماهه دوم سال ۲۰۲۳ نصب كرد. اين ظرفيت نصب 
شده جديد كه بيشترين ميزان آن خورشيدي بود، 
سه ماهه دوم س��ال ۲۰۲۳ را به دومين سه ماهه 

بزرگ براي نصب برق پاك تبديل كرد.
بنا ب��ر گزارش اين انجم��ن، همچنين پروژه هاي 
برق پاك در دس��ت س��اخت يا در مراحل توسعه 
پيشرفته، ۱۳ درصد در مقايسه با مدت مشابه سال 

گذشته رشد كرد.
در مجم��وع، ظرفيت برق پاك فع��ال در امريكا، 
اكنون بيش از ۲۳۷ گيگاوات بوده و ۱۵.۱ درصد 
از كل برق توليد شده محسوب مي شود. تگزاس با 
توليد ۲۶.۳۵۳ گيگاوات معادل ۱۸ درصد از كل 
برق پاك توليد شده، در اين زمينه پيشتاز است و 
پس از آن كاليفرنيا با ۱۱ درصد سهم و نيويورك 

با شش درصد سهم از برق پاك فعال، قرار دارند.
با وجود رش��د ظرفيت توليد نيروي خورشيدي، 
بادي و باتري، توليد ني��روي تجديدپذير در واقع 
ثابت بوده و هنگامي كه س��رعت باد كاهش پيدا 
مي كند يا توليد برق آبي به دليل سطوح پايين تر 
ذخاير آبي، كمتر مي شود، استفاده از گاز به عنوان 

منبع توليد برق افزايش پيدا مي كند.
اداره اطلاع��ات انرژي امري��كا در ژوئن اعلام كرد 
تابستان امسال، توليد از گاز طبيعي كه منبع اصلي 
توليد در صنعت برق بوده، به ميزان سه درصد در 

مقايسه با سال گذشته افزايش پيدا مي كند.
در گزارش اين آژانس آمده بود: ظرفيت بيش��تر 
توليد برق با اس��تفاده از گاز و هزينه هاي مطلوب 
اين سوخت، دلايل اصلي پيش بيني ما از افزايش 
توليد برق با اس��تفاده از گاز در تابس��تان امسال 
هس��تند. همچنين، تجديدپذيرها و گاز، شاهد 
توليد فزاينده بوده و تقاضا براي زغال س��نگ در 

تابستان را كاهش مي دهند.

 يارانه هاي نقدي 
يا توانمندسازي خانواده ها؟

 دهك هاي محروم به شكل واقع بينانه تري مورد بررسي 
قرار بگيرد. 

۱( راهكار رس��يدن به اين رويكرد واقع گرايانه توجه به 
ضرورت هايي است كه قانون اساسي در ابتداي انقلاب 
بر روي آنها دس��ت گذاش��ته. در قانون اساسي اصلي 
كشور، موضوع آموزش رايگان و سلامت رايگان در كنار 
بحث هايي چون تامين مسكن و ايجاد اشتغال به عنوان 
مهم ترين گزاره هاي حمايتي مورد توجه قرار گرفته است. 
بنابراين لازم است دولت ها به اين اصول قانوني بازگشته 
و زمينه توانمند سازي خانواده هاي ايراني را فراهم كنند. 
مدت زمان زيادي است كه تحليلگران سياست هاي به 
كار گرفته شده در خصوص اين نوع پرداخت هاي نقدي 
را مغاير بحث توانمندسازي خانواده ها عنوان كرده و آن 
را در مواجهه با تورم بي اثر مي دانند. نبايد فراموش كرد 
تورم در اقتصاد ايران به صورت مستمر صعودي است و 
هر سال هزينه هاي زندگي ايرانيان افزايش يافته و قدرت 
خريد آنها كاهش مي يابد. براي جبران اين افزايش تورم 
بايد راهكارهاي جايگزيني تدارك ديده شود تا ايرانيان 
حداقل بتوانند كالري مورد ني��از روزانه خود را تامين 
كنند. اما اين همه موضوع نيست؛ نهايتا حمايت هاي 
يارانه اي بايد به گونه اي برنامه ريزي ش��ود كه منجر به 
توانمندسازي فقرا به عنوان قربانيان نظام اجتماعي و 

اقتصادي شود.
۲( ام��ا رون��د پرداخ��ت يارانه ها بايد به چه س��مت و 
سويي هدايت ش��ود؟ يكي از مشكلات جدي در روند 
پرداخت هاي يارانه اي برخوردهاي سياسي با اين نوع 
پرداخت هاست. دولت هايي كه اقدام به پرداخت يارانه 
مي كنند، در زمان قطع، تعدي��ل، تغيير يا حذف آن با 
مشكلات جدي سياسي روبه رو مي شوند و خطر كاهش 
محبوبيت و حتي سقوط آنها را تهديد مي كند. به همين 
دليل كم كردن يارانه ها يا حذف آن، پيامدهاي جدي 
سياسي براي دولت هايي كه مبادرت به يك چنين حذف 
و تعديل هايي مي كنند به دنبال دارد. اما چه خوش مان 
بيايد و چه نه، بايد به سمت رويكردهايي حركت كنيم 
كه نهايتا پرداخت ها باعث افزايش توانمندي خانواده ها 
شود. به نحوي كه افراد و خانواده ها پس از مدتي به جاي 
اينكه وابسته به دريافت يارانه ها شوند، بتوانند مبتني بر 
تلاش هاي خود درآمد كسب كرده و گليم خود را از آب 
اقتصاد ايران بيرون بكشند. بر اين اساس دولت بايد به 
سمت تحقق مواردي حركت كند كه در قانون اساسي 
س��ال ۵۸ بر آن تاكيد شده است. از جمله اين گزاره ها، 
مساله آموزش و پرورش رايگان، سياست هاي سلامت 

رايگان و... است.  
۳( برخي زمزمه ها از درون دولت ش��نيده مي شود كه 
دولت قصد دارد، در برخي روزهاي خاص، ش��رايطي 
را ايجاد كند ك��ه دهك هاي محروم بتوانند از خدمات 
س��لامت و درمان رايگان بهره ببرند. اين سياس��ت در 
صورت اجرا آن قطعا يك گام رو به جلوست. اگر واقعا اين 
اتفاق رخ بدهد و دهك هاي متوسط و محروم بتوانند از 
خدمات سلامت رايگان استفاده كنند، اقدام ارزشمندي 
است. اما زماني كه دولت به لحاظ ريالي يارانه ها را افزايش 
بدهد، اين تصميم معنايي جز پول پاشي ندارد و نبايد 
توقع وقوع بهبود واقعي را از آن داشت. براي جلوگيري از 
بحران هاي پيش روي كشور لازم است، يارانه بسياري از 
افراد و خانواده هاي دارا حذف شود و به نفع ارايه خدمات 
حمايتي طبقات محروم به كار گرفته شود. اين خدمات 
در حوزه هايي چون بهداشت و درمان رايگان، آموزش 
رايگان و حتي فراتر از آن مانند افزايش دسترسي مردم 
به كار، دسترسي مردم به مسكن مناسب و... مي تواند 
باش��د. دولت بايد كمك كند اين خدم��ات و نيازهاي 
اساسي طبقات محروم جامعه تامين شود. در غير اين 
صورت كشور با بحران هاي عميقي مواجه خواهد شد و 
پيامدهاي سهمگيني براي نظام سياسي ايجاد مي شود. 
۴( برخلاف برخي ديدگاه ه��ا، معتقدم در خصوص 
پرداخ��ت يارانه هاي نق��دي ابهامي وج��ود ندارد و 
موضوع كاملا روشن است. پرداخت نقدي يارانه ها، 
اقدامي پر هزينه و مساله س��از براي كشور است كه 
نه موجب افزاي��ش رفاه مردم ش��ده و نه كمكي به 
معيشت طبقات محروم ها مي شود. ضمن اينكه در اثر 
نقدينگي فزاينده اي كه اين يارانه ها شكل مي دهند، 
دهك هاي مح��روم با مش��كلات افزون تري مواجه 
مي شوند. معتقدم عاقلانه ترين كار براي كاهش آلام 
گروه هاي محروم جامعه، ارايه تعهداتي است كه در 
قانون اساسي متوجه حاكميت شده است. در صورتي 
كه حاكمي��ت اين تعهدات را صورت بدهد به مراتب 

موثر تر و اثربخش تر خواهد بود.

بلاي خانمان سوزي به نام تورم
فرزندآوري كنند و جمعيت كشور را ارتقا بدهند؟ 
تورم نس��ل هاي آينده را با مشكلات عديده مواجه 
مي كند و آسيب هاي فراواني بر آنها وارد مي سازد. 
تورم باعث مي شود هر انس��اني كمتر خرج كند و 
مصرف كمتر مي شود. در اين صورت توليد كاهش 
پيدا مي كن��د و بنگاه هاي اقتص��ادي دچار ركود 
مي شوند. تورم در ايران پديده اي شده كه تهديدات 
بين نس��لي ايجاد مي كند. نه فقط اين نسل، بلكه 
نسل هاي بعدي هم تحت الشعاع اين وضعيت قرار 
مي گيرند. چون خانواده ها نمي توانند در آموزش، 
تربي��ت و مهارت آم��وزي فرزندان ش��ان عملكرد 
درستي داشته باش��ند. با حقوق ۷ الي ۱۰ ميليون 
توماني چطور مي تواند سرانه گوش��ت را ارتقا داد. 
تاثير تورم به اقتصاد ايران به اندازه اي گسترده است 
كه جامعه ايراني را در افق پيش رو هم با مشكلات 
فراواني روبه رو مي كند. براي عب��ور از ركود، براي 
نزولي ش��دن تورم، براي بهبود قدرت خريد، براي 
مه��ار نقدينگي و... نيازمند تصميماتي س��خت از 
سوي متوليان هستيم. تا زماني كه اين تصميمات 
سخت اتخاذ نشوند، نمي توان نسبت به افق پيش 
رو اميدي داش��ت. چرا كه تورم به صورت فزاينده 

صعودي مي شود و مشكلات بيشتر.

»تعادل«ازافتتاحفاز11پارسجنوبيباحضوررييسجمهورگزارشميدهد

صادرات گاز در راه است؟!

آخرين وضعيت توسعه صنعت انتقال نفت ايران

BPخواستارافزايشسرمايهگذاريهادربخشنفتوگازشد

ش��ركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران اعلام كرد 
كه صرفه جويي انرژي محقق شده در اين شركت در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به متوسط ده ساله عملكرد انرژي 
ش��بكه خطوط لوله و مراكز انتقال نفت )از ۱۳۹۰ تا 
۱۳۹۹(، بي��ش از معادل ۲۰۰ هزار بش��كه نفت خام 

برآورد مي شود.
به گزارش تسنيم، براس��اس آمار ارايه شده از ابتداي 
سال جاري تا خردادماه، ۳۴ ميليارد ليتر نفت خام و 
فرآورده نفتي به مبادي مصرف انتقال داده شده است 
كه از اين مجموع ۱۶.۵ ميليارد ليتر به فرآورده نفتي و 

۱۷.۵ ميليارد ليتر به نفت خام اختصاص دارد
در سال گذش��ته نيز بيش از ۱۳۱ ميليارد نفت مواد 
نفتي اعم از ۶۳ ميليارد ليتر فرآورده نفتي و ۶۸ ميليارد 

ليتر نفت خام در سطح كشور انتقال داده شده است.
باتوجه ب��ه اهميت سوخت رس��اني ب��ه نيروگاه ها و 
تامين برق توليدي در سراس��ر كشور، صنعت انتقال 
نفت با ارسال مستمر سوخت مايع به عنوان سوخت 
جايگزين به نيروگاه هاي كشور رسالت خود را دراين 
حيطه اجراي��ي مي كند. به اين ترتيب در س��ه ماهه 
نخست امسال بيش از ۹۰۰ ميليون ليتر سوخت مايع 
به نيروگاه ها ارس��ال شده است. اين درحالي است كه 
سال گذشته ۳ ميليارد و ۸۰۰ هزار ليتر سوخت مايع به 
نيروگاه هاي كشور تحويل داده شد. اهميت اين فرآيند 
به ويژه در ۶ماهه دوم س��ال و فرا رسيدن فصل سرما 
باتوجه به مصرف افسارگسيخته گاز درجهت تامين 

نيروگاه ها بيشتر محرز مي شود.
طبق آمار ش��ركت خط��وط لوله و مخاب��رات نفت، 
برنامه ري��زي و بهره ب��رداري بهين��ه براي اس��تفاده 
حداكثري از ظرفيت خطوط لوله به صورت مس��تمر 
در دس��توركار قرار دارد. براين اساس در سال ۱۴۰۱ 
ميزان انتقال مواد نفتي نسبت به سال ۱۴۰۰، بيش 
از ۳ درصد افزايش يافته داش��ته؛ همچنين به دنبال 
ارسال مواد نفتي به ميزان ۱۳۱ ميليارد ليتر از بستر 
خطوط لوله و با كاهش تردد نفتكش هاي جايده پيما 

رقمي بالغ ب��ر ۱.۷ ميليارد ليتر در مصرف س��وخت 
گازوئيل معادل ۱.۲ ميليارد دلار صرفه جويي صورت 
گرفت كه خود گامي موثر در مديريت سوخت در كشور 

محسوب مي شود.
در س��ال گذش��ته ۲ تفاهمنام��ه علم��ي- فناوري 
بين ش��ركت خطوط لول��ه و مخابرات نف��ت ايران و 
دانش بنيان ها به امضا رس��يد. بومي سازي، ساخت و 
اجراي سيستم هاي نشت ياب و انشعاب يابو همچنين 
بازرس��ي خطوط لوله انتقال نفت با استفاده از پيك 
هوشمند از جمله محورهايي بوده است كه براي اجراي 
آنها با ش��ركت هاي دانش بنيان تفاهم نامه همكاري 

منعقد شد.
همچنين يك تفاهمنامه ديگر نيز در ارديبهشت ماه 
سال جاري نيز مابين شركت خطوط لوله و مخابرات 
نفت ايران و يك شركت دانش بنيان با موضوع انتقال 
تكنولوژي احداث خط لوله پليمري RTP  با همكاري 
پژوه��ش و فناوري ش��ركت ملي پالاي��ش و پخش 

فرآورده هاي نفتي ايران منعقد شد.
همچنين مقرر شده، تفاهمنامه  اين شركت با سازمان 
نقش��ه برداري كش��ور به منظور انجام همكاري هاي 
علمي، اجرايي، آموزش��ي و عمليات��ي، ارايه خدمات 

تخصصي و مشاوره اي در سال جاري به امضا برسد.
استفاده از ظرفيت كارگروه س��اخت بار اول معاونت 
علمي-فناوري رياست جمهوري به منظور اخذ مجوز 
جهت اجراي پروژه هاي س��اخت بار اول در دوبخش 
 Sulzer توربين GGT بومي سازي و س��اخت روتور
S۷ و بومي سازي تجهيز پيگ هوشمند براي بازرسي 
خطوط لوله از سال گذشته در دستور كار است كه طبق 
اعلام ش��ركت خطوط لوله و مخابرات نفت، در حال 
حاضر نيز فرآيند انعقاد قرارداد آن در دست پيگيري 
است. از اين رو، فناوري پيگراني هوشمند خطوط لوله 
در كشور با استفاده از ظرفيت شركت هاي دانش بنيان 
و با انحصارش��كني از ش��ركت هاي خارجي در حال 

عملياتي شدن است.

باتوجه به اهميت صيانت از خطوط لوله و تجهيزات و 
تاسيسات صنعت انتقال نفت، استفاده و به كارگيري 
پهپاد براي صيانت از شبكه خطوط لوله انتقال نفت به 
صورتي جدي در دستور كار قرار گرفته است. شركت 
خطوط لوله و مخابرات نفت اي��ران در اين خصوص 
اعلام كرد: »طي سال گذشته جلسات كارشناسي براي 
ارزيابي و قابليت هاي ش��ركت هاي توانمند در حوزه 
صنايع هوا برگزار شده كه اين مهم در سال جاري در 

دست پيگيري است. «
هم اكنون بيش از ۳۰۰ ايستگاه مخابراتي در صنعت 
انتقال نفت كشور وجود دارد. تفاهم نامه تبادل امكانات 
مخابراتي و استفاده از زيرساخت هاي ارتباطي ميان 
ش��ركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران و شركت 
مديريت ش��بكه برق ايران در اسفندماه سال گذشته 
امضا شد. درحال حاضر بيش از ۴ هزار كيلومتر شبكه 
فيبر نوري در صنعت انتقال نفت وجود دارد و حدود ۲۸ 
هزار كيلومتر شبكه فيبر نوري در صنعت انتقال برق كه 
با استفاده از زيرساخت هاي مشترك عوايد متعددي را 
براي هر دو صنعت به ارمغان خواهد آورد. با به سرانجام 
رسيدن اين امر ضمن مديرت زمان ۳-۵ سال، از صرف 
هزينه سه هزار ميليارد ريالي دراجراي هر هزار كيلومتر 
شبكه فيبر نوري ممانعت به عمل خواهد آمد. در اين 
فرآيند با ارسال سيگنال هاي صوتي ناشي از سرقت يا 
نشتي از طريق شبكه فيبر نوري به مركز پايش خطوط 

روند نشت يابي از خطوط تسريع مي يابد.
شركت خطوط لوله طرح اتصال ۹ نيروگاه به خطوط 
لوله انتقال فرآورده ه��اي نفتي را در صدر برنامه هاي 
خود قرار داده است. به اين منظور سال گذشته نيروگاه 
شهيد سليمي نكا به عنوان نخستين نيروگاه اين ليست 
به شبكه خطوط متصل شد. همچنين نيروگاه علي آباد 
گلستان در سراشيبي عملياتي شدن قرار گرفته و در 
مرحله انتخ��اب پيمانكار و برگزاري مناقصه به س��ر 
مي برد. نيروگاه تابان و نيروگاه چادرملوي يزد نيز در 

مرحله انجام طراحي تفصيلي هستند.

براساس اين گزارش ۱۹ نيروگاه از طريق شبكه خطوط 
لوله سوخت رساني مي شوند كه با احتساب ۸ نيروگاه 
ديگرمجموع نيروگاه ه��اي متصل به خط لوله به ۲۷ 

نيروگاه خواهد رسيد.
با اجراي اين طرح سوخت مصرفي نفتكش هاي جاده 
پيما به صفر خواهد رس��يد و با پيش��گيري از قاچاق 
سوخت، س��وانح جاده اي و كاهش هزينه انتقال يك 
صرفه استراتژيك براي شبكه سوخت كشور به ارمغان 
خواهد آورد. گفتني است، ميزان سرمايه گذاري براي 

اين طرح ۱۷.۸ ميليون يورو تخمين زده مي شود.
احداث ۲۴ نيروگاه خورش��يدي در مناطق عملياتي 
در گام هاي نخس��تين خود جهت عملياتي شدن آن 
قرار گرفته اس��ت؛ به اين ترتي��ب مطالعات و مراحل 
اولي��ه براي احداث ۱۲ نيروگاه خورش��يدي كوچك 
در ۱۲ ايس��تگاه مخابراتي و ۱۲ نيروگاه خورشيدي 
متوسط در ۱۲ مركز منطقه در دست اقدام است كه با 
بهره برداري از آنها بخشي از وظايف قانوني شركت براي 
تامين درص��دي از برق مصرفي از منابع تجديدپذير، 

محقق خواهد شد.
شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران اعلام كرد كه 
صرفه جويي انرژي محقق شده در اين شركت در سال 
۱۴۰۱ نسبت به متوسط ده ساله عملكرد انرژي شبكه 
خطوط لوله و مراكز انتقال نفت )از ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۹(، 
بيش از معادل ۲۰۰ هزار بش��كه نف��ت خام )بيش از 

۱.۲۳۰.۰۰۰ گيگاژول( برآورد مي شود.
همچنين طبق آمار ارايه شده، بهبود عملكرد انرژي 
در سال هاي ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ نسبت به دوره زماني ۹۰ 
تا ۹۸، به ترتيب حدود ۶۵ و ۱۵۰ هزار معادل بش��كه 
نفت خام )BOE( بوده اس��ت. به عبارتي در مجموع 
در دو سال گذش��ته بيش از معادل ۳۵۵ هزار بشكه 
نفت خام در شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران، 
صرفه جويي انرژي محقق شده اس��ت كه با توجه به 
سبد انرژي مصرفي حداقل ارزشي معادل ۲۱ ميليون 

دلار دارد.

به گزارش ايلنا از خبرگزاري رويترز، ش��ركت بي پي 
اعلام ك��رد به منظ��ور جلوگيري از افزايش ش��ديد 
قيمت ها، همچنين سرعت بخشيدن به مرحله گذار 
انرژي براي مبارزه با انتش��ار گازهاي گلخانه اي، بايد 
س��رمايه گذاري جهان��ي در حوزه تولي��د نفت و گاز 
انجام ش��ود. برنارد لوني، مديرعامل شركت بريتيش 
پتروليوم در جريان كنفرانس بي ۲۰ در دهلي نو گفت: 
قيمت هاي جهاني گاز سال گذشته ميلادي هفت برابر 

افزايش يافت، زيرا سه درصد از ذخاير گاز جهان در پي 
تنش روس��يه و اوكراين آسيب ديد و كشورها مجبور 
شدند هزينه هاي بيشتري را براي انرژي بپردازند و به 
زغال سنگ روي آورند. وي افزود ما بايد در هر دو زمينه 
فعال باشيم، بايد مسوولانه هم در نظام انرژي كنوني 
و هم براي س��رعت بخش��يدن به مرحله گذار انرژي 
سرمايه گذاري كنيم. وي گفت طرح گذار انرژي بايد 
منظم باشد تا سرعت خود را حفظ كند، زيرا با وجود 

تلاش هاي جهاني، س��طح انتشار گازهاي گلخانه اي 
از زمان كنفرانس پاريس درباره تغييرات آب وهوايي 
در سال ۲۰۱۵ افزايش يافته است. آژانس بين المللي 
انرژي پيش بيني مي كند تقاضاي جهاني نفت در سال 
جاري از سطح بي سابقه ۲ ميليون و ۲۰۰ هزار بشكه 
در روز فراتر مي رود. لوني با اشاره به اينكه شركت BP تا 
اواسط اين دهه ۴۰ درصد و تا پايان اين دهه ۵۰ درصد 
را به پروژه هاي مربوط به گذار انرژي اختصاص خواهد 

داد، گف��ت: ما در دهه كنوني ۵۵ تا ۶۵ ميليارد دلار را 
براي پيشرفت طرح گذار انرژي سرمايه گذاري خواهيم 
كرد.BP كه به همراه ش��ريك خود شركت ريلاينس 
اينداس��تريز در پروژه هاي انرژي هند سرمايه گذاري 
مي كند، تاكنون حدود ۳ هزار جايگاه شارژ خودروي 
الكتريكي راه اندازي كرده ك��ه از ۷۵۰ جايگاه در ماه 
ژانويه افزايش يافته است. اين دو شركت ۳۰۰ ايستگاه 

تعويض باتري را نيز راه اندازي كرده اند.



گروه بازارسرمايه| 
بورس طي دو روز گذشته روند مثبت و خوبي را تجربه 
كرد و توانست به محدوده ميليوني برسد و ميزان ترس 
را كاهش و اعتماد بازار را افزايش دهد. بازار س��رمايه 
روزهاي نسبتا خوبي را سپري مي كند. البته همچنان 
وضعيت رضايت چنداني را جلب نمي كند و بايد مدتي 
حداقل يك ماه روند اصلي شاخص صعودي باشد آن 
زمان سهامداران نس��بت به بازار سرمايه و شرايط آن 
اميدوار مي ش��وند و درنهايت شاهد ورود نقدينگي و 

رشد واقعي بازار سرمايه خواهيم بود.
بازار سرمايه با واقعيت ها كار مي كند و اخبار نيز مي تواند 
تاثيرگذار باشد. اين بدان معناست كه اگر بازار سرمايه 
اغلب به اخبار واقعي بها مي دهد و شايعه ها مي تواند به 
صورت موقتي حال و هواي برخي از سهامداران را تغيير 
دهد؛ اما به طور كلي واقعيت ها مسير را تغيير مي دهد.

قرار بود روز گذشته خبرهاي خوبي درخصوص بورس 
مخابره شود اما تا به لحظه تنظيم اين گزارش خبري 
مثبت درخصوص بورس نيست. خبرهاي غير موثق 
حاكي از آن است كه دولت تغيير در فرمول را پذيرفته 
و اين اتفاق خوبي اس��ت كه اگر تاييد رس��مي شود 
مي تواند بازار را به تحرك مثبت وا دارد. در آخرين روز 
هفته اي كه سپري شد، بازار نسبت به اخبار برگزاري 
جلس��ه هيات دولت پيرامون نرخ خوراك و احتمال 
افزايش ن��رخ ارز از ۲۸۵۰۰ به ۳۸ هزار تومان واكنش 
مثبت نشان داد كه نشان از خوش بيني اهالي بازار به 
نتيجه اين جلسه بود. اگرچه تا پايان همان روز و حتي 
زمان نگارش اين گ��زارش، هيچ خبري از نتيجه اين 
جلسه منتشر نشده اما گفته مي شود كه تصميماتي 
جدي در اين خصوص اتخاذ شده و در روزهاي آينده به 
صورت عمومي اعلام مي شود. از سمت ديگر، بر اساس 
شنيده ها قرار است كه به زودي نرخ تسعير ارز صنايع 
به نرخ مركز مبادله ارز تغيير كند. كليه ارز هاي ناشي 
از صادرات در مركز مبادله عرضه خواهد ش��د و كليه 
متقاضيان ارز با نرخ توافقي اقدام به تامين ارز )حواله 
و اسكناس( خود به طور مس��تقيم از صادركنندگان 
خواهند كرد. نرخ بازار مبادل هاي اختلاف كمتري با 
بازار آزاد خواهد داشت و بر اساس عرضه و تقاضا كشف 
نرخ خواهد شد. نرخ مركز مبادله، مبناي نرخ گذاري 
كليه محصولات داخلي )اعم از تعيين نرخ پايه در بورس 
كالا( در صنايع مختلف خواهد بود. عرضه ارز حاصل 
از صادرات نفت در بازار نيمايي باقي خواهد ماند و به 
كالاهاي اساسي تخصيص خواهد يافت. آغاز رسمي كار 
مركز مبادله احتمالا از نيمه دوم شهريور ماه خواهد بود. 
البته بايد دقت داشت كه تا اعلام رسمي از سوي بانك 
مركزي، مطالب فوق صرفا شنيده است و بايد منتظر 

اطلاعيه هاي رسمي ماند.

   حمايت از بازار سرمايه
هفته اخير بود كه مهدي صبايي، سخنگوي سازمان 
بورس، از يك راهكار حمايتي ديگر براي بازار سرمايه 
خبر داد و عنوان كرد كه صندوق توسعه بازار قصد دارد 
براي برگش��ت آرامش و ثبات به بازار، ۶ هزار ميليارد 

تومان اوراق تبعي با سررسيد يك ساله و نرخ ۲۰ درصد 
منتشر كند تا سرمايه گذاران بازار سهام بتوانند با آرامش 
بيشتري به معاملات خود بپردازند و به نوعي سبد سهام 
خود را تضمين كنند. سازمان در همين راستا موضوع 
جديدي را نيز به ميان آورده كه طبق آن، كساني كه 
خريدار اختيار فروش تبعي هستند، نيازي به واگذاري 
اختيار خريدهاي خود نيستند و اين بدين معناست كه 
كف بازدهي يك ساله مي تواند ۲۰ درصد باشد و سقف 
اين بازدهي باز خواهد بود. البته برخي از كارشناسان 
عقيده دارند كه اين اوراق به زيان بازار تمام خواهد شد 

چراكه اعتمادي در بازار وجود ندارد.

   عرضه اوليه جديد
پس از گذشت حدود دو هفته از عرضه اوليه 1۰ درصد از 
سهام شركت مولد نيروگاهي تجارت فارس در ۲۵ مرداد و 
با وجود تداوم وضعيت نوساني بازار، شركت تامين سرمايه 
كاردان به عنوان سيزدهمين سهم تازه وارد، چهارشنبه 
اين هفته ۸ ش��هريور از طريق بورس وارد مي ش��ود.بر 
اساس اين گزارش، مقرر شده ۶۳۰ ميليون سهم معادل 
7 درصد سهام »تكاردان« به روش ثبت سفارش به عموم 
مردم واگذار شود. دامنه قميت هر سهم بين ۵۸۰ تا 7۰۸ 
تومان و سهميه هر سهامدار حقيقي و حقوقي هم 1۲۰۰ 
سهم تعيين شده كه احتمال دارد در صورت استقبال از 
آمار سهميه كاسته شود. بنابراين در حالت اوليه، حداكثر 
نقدينگ��ي مورد نياز ح��دود ۸۵۰ توم��ان خواهد بود . 
طي سال جاري سهام 1۲ شركت پرداخت الكترونيك 
پاسارگاد و كش��اورزي، دامپروري فجر اصفهان، بهار رز 

عاليس چناران، سرمايه گذاري الماس حكمت ايرانيان، 
گروه مالي شهر، نيان الكترونيك، توسعه صنايع و معادن 
كوثر، مخازن گاز طبيعي آسيا ناما، خمير مايه رضوي، 
صبا فولاد خليج فارس، توس��عه فن افزار توسن و مولد 
نيروگاهي تجارت فارس عرضه اوليه شده و تامين سرمايه 

كاردان، سيزدهمين سهم جديد سال به شمار مي رود.

   بازار از دريچه معاملات
طي معاملات دومين روزكاري هفته يعني يكشنبه، 
شاخص كل بورس تهران ۵۸ هزار و ۳91 واحد نسبت 
به روز كاري گذشته بالاتر ايستاد و به سطح ۲ ميليون 
و ۵1 هزار و 4۸۸ واحد رس��يد. شاخص كل هم وزن 
بورس نيز با افزايش 1۵ هزار و ۵7۰ واحدي در رقم 7۰۰ 
هزار و 449 واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس نيز 
با رشد ۵۵4 واحدي به رقم ۲۶ هزار و 9۶ واحد رسيد. 
همچنين شاخص هم وزن فرابورس با افزايش ۳ هزار 

و ۳49 واحد به سطح 1۲7 هزار و ۲۵4 واحد رسيد.
روز يكشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار سهام براي دومين روز مثبت شد و 4۰۲ ميليارد 
تومان پول حقيقي به بازار س��هام وارد شد. همچنين 
نماد شس��تا بيش��ترين ورود را داش��ت كه ارزش آن 
1۸۰ ميليارد تومان بود. پس از شستا، نمادهاي صبا، 
شتران، شبندر و خساپا بيشترين ورود پول حقيقي را 
داشتند. در سوي ديگر، بيشترين خروج پول حقيقي 

به نمادهاي رمپنا، پي پاد و بمولد اختصاص داشت.
در دومين روز كاي هفته نمادهاي فملي، فولاد و شستا 
نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را در 

رشد ش��اخص كل بورس داشتند. در مقابل سصفها، 
دعبيد و ثفارس از نمادهاي قرمز بودند كه اثر منفي بر 
شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي آريا، وسپهر 
و صبا بيشترين اثر افزايش��ي را بر شاخص داشتند و 
نمادهاي تماوند، بپاس و ميهن بيشترين اثر كاهنده 
را بر شاخص كل فرابورس داشتند. در بين نمادهاي 
پرتراكنش نماد شستا بيشترين تراكنش را داشت و 
خگستر و خودرو در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در 
فرابورس نيز بمولد، فن افزار و دي بيشترين تراكنش 
را داشتند.   در دومين روز كاري هفته ارزش معاملات 
كل بازار سهام به 14 هزار و 7۸۲ ميليارد تومان رسيد. 
ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 11۲ ميليارد 
تومان بود كه يك درصد از ارزش كل معاملات بازار را 
در اين روز شامل مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با 
افزايش ۳1 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 
7 هزار و ۵7۳ ميليارد تومان رسيد. در حجم معاملات 
نيز سهام شستا با تعداد ۲ ميليارد و ۳4۰ ميليون و 1۵۸ 
هزار و ۸۸1 سهم در صدر قرار گرفته است. دي در رتبه 
دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
سوم به خساپا تعلق داشت. دو نماد خودرو و خگستر نيز 
در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار قرار 
داشتند. در معاملات يكشنبه، 11۰ نماد صف خريد 
داشتند و ۶1 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع 
ارزش صف هاي خريد با افت ۳۸ درصدي نس��بت به 
روز كاري قبل به ۲۵۳ ميليارد تومان كاهش يافت و 
مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با كاهش 7 درصدي 

به ۳47 ميليارد تومان رسيد.
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دوري از قيمت سازي
اگر از قيمت س��ازي دوري 
كنيم، ش��فافيت بيش��تر 
خواهد ش��د چرا كه معيار 
برخي از اف��راد براي ورود يا 
خروج به يك س��هم صرفا 
صف خريد يا فروش اس��ت 
پ��س در نتيج��ه نبود صف 
باع��ث افزايش ش��فافيت 
قيمتي خواهد شد و اين دقيقا همان چيزي است كه 

يك بورس موثر و كارا به آن احتياج دارد.
زماني كه دامنه نوسان وجود دارد و صف ها شكل مي گيرد 
بسياري از كارگزاري ها استيشن هاي خود را به كار گرفته 
و براي مردم سرخطي مي زنند اين  بدان معناست كه در 
پايان هر روز ليستي از نمادهايي كه ممكن است فردا صف 
خريد داشته باشند در كانال هاي عمومي قرار مي گيرد 
و مردم بدون توجه به قيمت و ارزش يك سهم صرفا در 
سهمي قرار مي گيرند به اميد آنكه فردا روزي بتوانند سهم 
را گران تر بفروشند پس فلس��فه وجودي بازار از ارزش 
و عرضه و تقاضا خارج ش��ده و به گ��ران بخر اما گران تر 
بفروش تغيير پيدا مي كند و اين نكته بسيار منفي است 
كه بايد به آن توجه داش��ت.از سوي ديگر دامنه نوسان 
باعث كاهش نقد شوندگي يك سهم مي شود و اين براي 
پول هاي درشت يك سهم مهلك است. پول هاي بزرگ 
ترجيح مي دهند يك سهم را حتي با ضرر چند درصدي 
بفروشند اما قابليت فروش همواره وجود داشته باشد چرا 
كه ويژگي اول بازار بورس ما قابليت نقدشوندگي است. 
شما اگر نگاهي به بازارهاي مختلف داشته باشيد بسياري 
از افراد صرفا به اين دليل بازار سهام را انتخاب مي كنند 
كه سريعا مي توانند دارايي خود را به فروش برسانند اما 
در بازار مس��كن، خودرو و... از اين خبرها نيس��ت. پس 
افزايش دامنه نوسان باعث افزايش تعداد معامله گران و 
سرمايه گذاران خواهد شد و حتي افرادي كه در فاركس 
فعاليت مي كنند نيز تمايل پيدا خواهند كرد بخشي يا 
تمام سرمايه خود را وارد بازار سهام كنند اما تا زماني كه 
دامنه هاي عجيب هفت، پنج و... از همه بدتر دامنه هاي 
بسيار محدود سه درصدي در بازار پايه وجود دارد براي 
ترس از قفل شدن سهم در صف فروش بسياري از افراد 
ترجيح مي دهند سرمايه خود را در بازارهاي ديگر ببرند. 
بعد توجه داشته باش��يد زماني كه دامنه نوسان وجود 
نداشته باشد ممكن است يك سهم 99 درصد ريزش 
پيدا كند و با توجه به بعضي نابساماني های اقتصادي و 
سياس��ي مي توان در مواقع پنيك اين مورد را از نقاط 
قوت دامنه نوسان بيان داشت كه البته با دامنه هاي پويا 
در حين بحران مي توان اين موضوع را پوشش داد اما در 
صورتي كه گين و زيان نامحدود وجود داشته باشد يك 
فرد سرمايه گذار صرفا به صف هاي خريد يا فروش توجه 
نمي كند و ترجيح مي دهد اطلاعات بيشتري نسبت 
به س��رمايه گذاري در شركت مورد نظر خود پيدا كند 
و بي گدار به آب نزد. اين عامل باعث مي ش��ود تا سهام 
بنيادي بيشتر مورد توجه بازار قرار بگيرند و اين از نكات 
بسيار مثبت در نبود دامنه نوسان است. پس در صورتي 
كه دامنه نوسان وجود نداشته باشد ارزش ها بيشتر مورد 
توجه قرار مي گيرد و افراد ترجيح مي دهند سهام بنيادي 
و پرپتانس��يل خريداري كرده و به چشم بلندمدت در 

بورس سرمايه گذاري كنند.

۴ ضلعي صعود بورس چه بود؟
بورسان| مديرعامل شركت مشاوره سرمايه گذاري 
خط ارزش معتقد اس��ت در گذشته سازمان بورس با 
كمك صندوق توسعه بازار، اوراق اختيار فروش تبعي 
را با هدف بيمه س��هام عرضه مي كرد. نهاد ناظر كف 
و س��قف بازدهي را براي خريداران سهام و خريداران 
اختيار به گونه اي تنظيم مي كرد كه بتوانند در يك بازه 
زماني مش��خص، بازدهي مشخصي را دريافت كنند. 
به طوري كه اين بازدهي به هيچ عنوان دس��تخوش 
تغيير نشود. فرشيد زرين كيا عنوان كرد: اكنون اختيار 
فروش تبعي بدون در نظر گرفتن واگذاري كال آپشن 
از سمت سرمايه گذار انجام مي شود. اين مهم كمك 
مي كند كه سرمايه گذار در زمان خريد سهام به همراه 
اختيار فروش اين حق را داشته باشد كه در سررسيد 
يك ساله ۲۰ درصد بالاتر س��هام را به صور مجدد به 
صندوق توسعه بازگرداند. وي افزود: سرمايه گذار در 
روز سررسيد اگر قيمت تابلو بيش از قيمت سررسيد 
رشد كرده بود مي تواند همچنان سهام را در پرتفوي 
خود نگه داري كن��د و بازدهي را از اين طريق افزايش 
دهد. اكنون كليتي از بس��ته ۶ ه��زار ميليارد توماني 
عنوان ش��ده است كه تاثير آن در معاملات روز جاري 
قابل مشاهده بود. به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، 
روند 1۰ روز معاملاتي قب��ل كه روندي منفي بود در 
كنار رسيدن به س��طوح حمايتي كمتر از ۲ ميليون 
واحد )يك ميليون و 94۰ تا يك ميليون و 9۵۰ هزار 
واحد( توام با رونمايي از بسته حمايتي شاهد اثرگذاري 
مثب��ت در جريان معاملات بازار بودي��م. زرين كيا در 
خصوص پيام هاي عضويت ايران در گروه بريكس براي 
بورس تهران گف��ت: عضويت در پيمان هاي مختلف 
)ش��انگهاي – بريكس( به خودي خود اقدام مثبتي 
اس��ت اما بايد ديد كه از حض��ور در چنين گروه هايي 
دنبال چه هدفي هستيم و رسالت گروه چيست. وي 
ادامه داد: هدف اصلي استفاده از ارزهاي محلي عنوان 
شده است.گروه بريكس با محوريت ايجاد بستري براي 
پيش بيني پذيري اقتصادهاي نوظهور ايجاد شده است. 
مديرعامل شركت مشاوره سرمايه گذاري خط ارزش 
بيان كرد: بخش عمده كش��ورهاي گروه بريكس داد 
و ستد مستقيم با وزن بالايي با امريكا دارند. بنابراين 
محتمل اس��ت كه به س��رعت به س��مت حذف دلار 
نخواهند رفت. در اين ميان نبايد اهميت بانك توسعه 
بريكس را ناديده گرفت، بانكي كه س��الانه حدود ۳۰ 
ميليارد دلار در حوزه زيرساخت هاي كشورهاي عضو 

سرمايه گذاري مي كند.

حمايت صندوق توسعه بازار 
سرمايه اين بار با اوراق بيمه اي

س�نا | قادر معصومي خانقاه، مدير صندوق توسعه 
بازار س��رمايه در رابطه با جزييات انتشار اوراق اختيار 
فروش تبعي تا سقف ۶ همت، اظهار كرد: حدود يك 
ماه قبل صندوق توس��عه بازار سرمايه اقدام به انتشار 
۵ هزار ميليارد توم��ان اوراق تبعي از نوع تامين مالي 
كرد، در جلس��ه بازاريابي براي ف��روش اوراق مذكور 
با مديران صندوق هاي س��رمايه گذاري نظر مديران 
محترم صندوق ها اين بود كه صندوق علاوه بر انتشار 
اوراق مذكور، صندوق اقدام به انتشار اين نوع از اوراق 
بدون صدور اختيار خريد كند، لذا مقرر شد صندوق 
توس��عه بازار سرمايه طي ش��هريور يا مهرماه امسال 
اقدام به انتش��ار اوراق تبعي از نوع بيمه اي يا حمايتي 
كند. مدير صندوق توسعه بازار سرمايه تصريح كرد: 
از مبل��غ ۵ هزار ميليارد تومان، ح��دود ۲ هزار و ۸۰۰ 
ميليارد تومان اوراق به فروش رس��يد و ۲ هزار و ۲۰۰ 
ميليارد آن باقي مانده بود، با توجه به اتفاقاتي كه طي 
اين مدت در بازار رخ داد، تصميم بر اين ش��د تا ۲ هزار 
و ۲۰۰ ميليارد باقيمانده را بدون صدور اختيار خريد، 

به فروش برسانيم.
مدير صندوق توسعه بازار سرمايه بيان كرد: قرار است 
علاوه بر ۲.۲ هزار ميليارد تومان قبلي، 4 هزار ميليارد 
تومان نيز بر اس��اس روش جديد فروش اوراق داشته 
باش��يم. معصومي خانقاه تاكيد كرد: در اوراق جديد 
اختيار خري��د را از س��رمايه گذاران نخواهيم گرفت، 
س��هم و اختيار فروش آن را در اختيار سرمايه گذاران 
قرار خواهيم داد، سهام در اين حالت توثيق نمي شود 
و قابليت فروش دارد؛ لكن به تعداد فروش هر س��هم، 
اختيار فروش آن سهم ابطال خواهد شد. اين در حالي 
است كه در روش قبلي، نه تنها سهام در شرايط توثيق 
قرار مي گرفت؛ بلكه در زمان سررسيد نيز سهام بايد 
عودت داده مي ش��د و مبلغ آن را به س��رمايه گذار باز 
مي گردانديم و يك بازده مش��خص و محدود در حد 
بازده س��پرده هاي بانكي براي سرمايه گذاران در نظر 

گرفته مي شد.
او افزود: در حالت جديد، بازدهي حداقل ۲۰ درصدي 
تضمين شده و بازدهي بيشتر از آن به سرمايه گذاران 
تعلق خواهد گرفت؛ يعني سقف بازدهي باز است اما 

نرخ بازدهي تضمين شده ۲۰ درصد است.
مدير صندوق توسعه بازار س��رمايه در پايان گفت: 4 
هزار ميليارد تومان تقريباً شامل 7۰ نماد و كليه صنايع 
مي شود كه براساس كشش هر صنعت يا نماد انتخاب 

شده و منتشر خواهد شد.

علت وقفه در روند معاملات 
مشخص شد

علي حسني مديرعامل شركت مديريت فناوري 
بورس تهران در رابطه با علت اختلال پيش آمده 
س��امانه معاملاتي در ابتداي س��اعت معاملات، 
اظهار كرد: يك به روز رساني در سامانه معاملاتي 
در حال انجام بود اما با توجه به بروز وقفه در روند 
معاملات تصميم بر اين ش��د تا سامانه به حالت 
قبل بازگردد و اين اقدام در س��اعت مناسب تري 
انجام ش��ود. مديرعامل شركت مديريت فناوري 
بورس تهران در پايان گفت: لازم به ذكر است كه 
اين بروز رس��اني نيز مربوط به ساعت هاي پيش 
از شروع معاملات بود اما متاسفانه اثر جانبي آن 

موجب بروز وقفه در روند معاملات شد.

رينگ كم رونق معدني ها
اكوايران| رينگ محصولات ابتدايي زنجيره آهن 
و فولاد ش��امل س��نگ آهن كلوخ��ه و دانبه بندي، 
كنسانتره آهن و گندله آهن در روز چهارم شهريور 
ماه خالي از رونق بود. ع��دم توازن در زنجيره آهن و 
فولاد كشور و استمرار محدوديت برق واحدهاي احيا 
عامل اصلي ركود در بخش ابتدايي زنجيره فولاد بود.

در روز شنبه چهارم ش��هريور ماه بالغ بر 1۲۵ هزار 
تن سنگ آهن دانبه بندي، 1۰۰ هزار تن سنگ آهن 
كلوخه، ۶1۶ هزار تن كنسانتره آهن و ۸4۵ هزار تن 
گندله سنگ آهن در بازار فيزيكي بورس كالاي ايران 
عرضه ش��د. در روز شنبه چهارم شهريور ماه بالغ بر 
1۲۵ هزار تن سنگ آهن دانبه بندي در بازار فيزيكي 
بورس كالاي ايران عرضه ش��د؛ براي اين محصول 
تقاضايي بالغ بر ۲۵ هزار تن در بازار به ثبت رسيد كه 
در نهايت به فروش همين ميزان محصول با نرخ پايه 

7 هزار و 47۰ تومان منجر شد.
همچنين در اين روز واحدهاي س��نگ آهني كشور 
بالغ بر 1۰۰ هزار تن س��نگ آهن كلوخ��ه در تالار 
حراج باز بازار فيزيكي عرضه كردن كه نبود مشتري 
براي آن باعث ش��د تا حجم فروش محصول از اين 
بازار در محدوده صفر باقي بماند.واحدهاي فرآوري 
سنگ آهن براي روز ابتدايي هفته جاري بالغ بر ۵1۶ 
هزار تن كنسانتره آهن در بازار فيزيكي بورس كالا 
عرضه كردند؛ ب��راي اين محصول تقاضاي 9۰ هزار 
تني به ثبت رس��يد كه در نهايت به فروش 7۰ هزار 
تن محصول از اين بازار منجر شد. قيمت پايه عرضه 
كنسانتره آهن برابر ۳ هزار و ۳۰۰ تومان تا ۳ هزار و 
7۰۰ تومان ب��ه ازاي هر كيلوگرم بود. ميانگين نرخ 
فروش كنسانتره از اين بازار به ۳ هزار و ۵7۰ تومان 
رسيد. همچنين در روز ش��نبه چهارم شهريور ماه 
بالغ بر ۸4۵ ه��زار تن گندله در بازار فيزيكي بورس 
كالا عرضه شد. اين محصول با قيمت پايه اي در بازه 
4 هزار و ۵۳7 تومان تا ۵ هزار و 1۳7 تومان روانه اين 
بازار شد. البته اغلب عرضه ها در كف بازه قيمت پايه 
بود و تنها يكي از واحدهاي توليدي نسبت به عرضه 
محصول در سقف قيمت پايه اقدام كرد. تقاضاي ثبت 
ش��ده در اين بازار به ۵۵۰ هزار تن رسيد و در نهايت 
44۵ هزار تن محصول با ميانگين قيمت 4 هزار و ۵۳7 
تومان مورد معامله قرار گرفت. به اين ترتيب گندله 
تنها محصولي بود كه از ركود حاكم بر معاملات اين 

حوزه تا حدي قسر در رفت.
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بازي بورس در زمين سبز

رشد بورس در كوتاه مدت!
در حال حاضر مهم ترين اخبار محرك بورس خودرويي، 
خبرهاي بانكي و پالايشي است كه اين سه گروه موتورهاي 
محرك بازار هس��تند و در كنار آن اخبار مربوط به تعيين 
تكليف خوراك و انرژي عامل شروع يك رشد كوتاه مدت 
مي توانند باشد. در شرايط كنوني رشد شاخص كل بورس 
بايد بتواند اول دوام كافي داشته باشد و بازار را براي چند روز 
بهبود بخشد. شهير عليرضا سادات كارشناس بازار سرمايه 
ضمن تاكيد بر اينكه رشد حجم معاملات سيگنال اوليه 
اس��ت، گفت: اما خروج از روند نزولي بازار نيازمند افزايش 

ارزش معاملات به بالاي 1۰ هزار ميليارد تومان دارد.
او با تاكيد بر اينكه در روزهاي اخير در ابتداي بازار برتري 
سفارش��ات فروش وجود داش��ت، اف��زود: به طوري كه 
سفارش هاي سمت فروش نزديك به ۶۰۰ ميليارد تومان 
و در س��مت خريد نزديك به ۲۰۰ ميلي��ارد تومان بوده  و 
كم كم با محكم شدن صف خودرو و بهبود بازار ترغيب به 
خريد بيشتر شد و اين نشانه حركت پول هاي پارك شده 

در كارگزاري ها به سمت خريد است.

   سيگنال سفارشات خريد در بورس
او با تاكيد بر اينكه سفارشات خريد در آخر بازار روز شنبه 
به چيزي حدود ۸۰۰ ميليارد تومان افزايش پيدا كرد افزود: 
در شرايط كنوني برخي نمادها در سطحي از ارزندگي قرار 
گرفته اند كه به راحتي براي آنها تقاضا بر عرضه غلبه مي كند.

س��ادات معتقد اس��ت كه به طور قطع نوس��ان گيرها به 
معاملات مثبت اخير به عنوان يك فرصت نوسان گيري 
نگاه مي كنند به همين دليل بعد از چند روز مثبت خارج 
مي شوند، به همين دليل ادامه روند افزايش حجم معاملات 
مهم است. سادات با اش��اره به اينكه رشد بازار هنوز ليدر 
محوري است، تصريح كرد: حركت بورس در مقطع كنوني 
با سه صنعت خودرو، پالايشي و بانك آغاز مي شود. هرچند 
تغيير نرخ خوراك مي تواند تغيير نگاه دولت به بازار باشد اما 
آن سه صنعت مي توانند جريان نقدينگي را در بازار بيدار 

كرده و به حركت درآورند.
او ب��ا تاكيد بر اينك��ه در اولين مثبت ه��اي روزهاي آتي 
با موج هاي عرضه روبرو مي ش��ويم، گف��ت: به طور قطع 
نوسان گيرها به معاملات مثبت اخير به عنوان يك فرصت 
نوسان گيري نگاه مي كنند به همين دليل بعد از چند روز 
مثبت خارج مي شوند، به همين دليل ادامه روند افزايش 
حجم معاملات مهم است. سادات با تاكيد بر اينكه بسياري 
از سهامداران بازار در شرايط فعلي نسبت به وضعيت بازار به 

قطعيت نرسيده اند، گفت: برخي معتقدند دولت مي خواهد 
تغييراتي را در نرخ خوراك رقم بزند و به فرمولي شدن اين 
نرخ و تغيير احتمالي نرخ تس��عير ارز در آن تن بدهد و از 
طرف ديگر هم گفته مي شود نرخ خوراك ثابت بماند اما 
نرخ خريد ارز صادراتي پتروشيمي ها ديگر ۲۸۵۰۰ تومان 
نباش��د و افزايش يابد. هر بار در آس��تانه بودجه چه فشار 
سنگيني به بازار و حتي اهالي اقتصاد مي آورند يك فرمول 
منطقي و مشخص وجود داشته باشد و با ثبات و تكرار رويه 

در سال هاي بعد در بودجه گنجانده شده است.

   تحولات تصميمات مهم
در مورد نرخ خوراك

بايد توجه داش��ت كه ب��راي بازار ش��هريور و مهر ماه 
متفاوت و احتمالا بهتر خواهد شد در اين هفته تحولات 
تصميمات مه��م در مورد نرخ خوراك و نرخ تس��عير 
مهم ترين خبرها هستند. خبر سوم تصميم گيري در 
مورد تحولات خودرويي است كه وجود دارد كه شامل 
افزايش نرخ احتمالي مي ش��ود كه البته شوراي رقابت 
تكذيب كرد و خبر چهارم گزارش هاي ماهانه است كه 
از امروز راهي كدال شده اند كه با توجه به قطعي گسترده 
برق صنايع انتظار اينكه گزارش هاي متفاوتي داش��ته 
باشيم. به گفته حسن نيا از جمله شايعات موثر در بازار 
مي توان به عرض��ه صنعت خودرو به بخش خصوصي، 
تغيير مكانيزم فروش و همچنين خروج از قيمت گذاري 
شوراي رقابت اشاره كرد، اما نكته مهم ماجرا اين است 
كه از اين وعده ها در گذش��ته كم نبوده اما تا زماني كه 
صحبت ها جامه عمل نپوشند، از اين صنعت نمي توان 
انتظار تغيير داشت .حسن حسين  نيا، كارشناس بازار 
س��رمايه با بيان اينكه گروه خ��ودرو در تاثيرپذيري از 
شايعات نس��بت به ديگر صنايع پيشگام بود، گفت: در 
نتيجه شاهد به صف خريد نشستن نمادهاي خودرويي  
بزرگ و در پي آن مثبت ش��دن كليت بازار هس��تيم، 
به طوري كه در پايان معاملات بيش��تر نمادهاي بازار 
سبزپوش شدند. حس��ين  نيا همچنين اضافه كرد: از 
جمله ش��ايعات موثر در بازار مي توان به عرضه صنعت 
خ��ودرو به بخش خصوصي، تغيي��ر مكانيزم فروش و 
همچنين خروج از قيمت گذاري شوراي رقابت اشاره 
كرد، اما نكته مهم ماجرا اين است كه از اين وعده ها در 
گذشته كم نبوده اما تا زماني كه صحبت ها جامه عمل 

نپوشند، از اين صنعت نمي توان انتظار تغيير داشت.

   تاثير تصميم گيري پيرامون نرخ خوراك 
بر بازار

وي با اس��تناد به اخبار، در خصوص تشكيل جلسه اي با 
حضور دولت براي تصميم گيري پيرام��ون نرخ خوراك 
پتروشيمي ها و گاز صنايع، عنوان كرد: تاكنون نتيجه اي از 
جلسه اعلام نشده، اما با توجه به اينكه مصوبه دولت توسط 
كميته تطبيق لغو شده و همچنين محمدباقر قاليباف، 
رييس مجلس شوراي اسلامي در اين خصوص به دولت 
نامه نوشته و خواستار اصلاح مصوبه شده است، نتيجه اين 
جلسه مي تواند رفتار بازار در هفته آينده را رقم بزند. به عقيده 
اين كارشناس، اگر بازار سرمايه بتواند ارزش معاملاتي بالاي 
7 همت را به ثبت برساند، مي توان به ايجاد روندي جديد 
در بازار س��رمايه اميدوار بود اما اگر عكس اين موضوع رخ 
دهد، نااميدي بر بازار حكم  فرما خواهد شد. حسين  نيا در 
خصوص ديگر اتفاق رخ داده در بازار سرمايه، گفت: مقرر 
شده از 4 ش��هريور ماه ۶ همت اوراق تبعي فروش جهت 
حمايت از بازار سرمايه منتشر شود. بازارنوشت كه در حال 
حاضر ۲ سيگنال منجر به شناسايي كف بازار و رشد از اين 
نقطه مي شود يكي ورود جريان نقدينگي و پول است كه 
شنيده مي شود ۶ همت وعده داده شده و دومي موج اخبار 
است كه شمه كوچك آن را روز چهارشنبه با شنيدن خبر 
تغيير نرخ خوراك و تغيير نرخ تسعير شاهد بوديم. همچنين 
بايد توجه داشت كه هرچند فروش اوراق تبعي به نفع بازار 
سرمايه است، اما انتظار مي رفت سازمان بورس كمي زودتر 
دست به كار شود و به داد بازار سرمايه اي كه اكنون قيمت 
سهامش افت بسياري را تجربه كرده و از پيك ارديبهشت 
ماه خود فاصله گرفته، برسد. از طرف ديگر در شرايط كنوني 
بسياري از تحليلگران بورس معتقدند اين رشد بازار مي تواند 

موقتي باشد و تنها تا ميانه هفته ادامه داشته باشد.

   سود نكردن بهتر از ضرر كردن است
حسيني با اشاره به اينكه سه هدف براي سرمايه گذاري 
وجود دارد، گفت: نخستين هدف فرار از ماليات است. او 
افزود: هدف ديگر سرمايه گذاري، برنامه ريزي براي آينده 
و بازنشستگي است و هدف سوم برنامه ريزي براي خريد 
محصولات اس��ت. براي نمونه خريد يك خودرو نيازمند 
س��رمايه گذاري در بازارهاي ديگري همچون طلا براي 
كس��ب سرمايه كافي اس��ت. حس��يني با بيان اينكه در 
سرمايه گذاري مالي هدف كسب سود است، گفت: به نوعي 
در اين سرمايه گذاري به يك تقاضاي غيرواقعي پاسخ داده 

مي شود. براي نمونه خريد طلاي آب شده با هدف كسب 
سود انجام مي شود و متفاوت از خريد مصنوعات طلا براي 
نياز واقعي اس��ت. او با تاكيد بر اينكه در بازار س��هام روي 
نوسانات سود مي كنيد گفت: در واقع اين سرمايه گذاري 
تمام با واسطه است. حسيني با بيان اينكه در سرمايه گذاري 
بلندمدت و ميان مدت نياز به مطالعات مس��تمر نيست، 
اظهار كرد: اما در سرمايه گذاري كوتاه مدت همواره بايد 
بازار را بررسي كرد. اين كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه 
دارايي هاي مولد مستقيم سود مي دهد اما دارايي غيرمولد 
بعد از فروش سود مي دهد، تصريح كرد: براي نمونه خريد 
خانه و كسب درآمد از محل اجاره مولد است اما خريد طلا 
دارايي غير مولد محسوب مي شود، هرچند برخي تلاش 
مي كنند معاملات مولد براي طلا ايجاد كنند. او با تاكيد 
بر اينكه در سرمايه گذاري سود نكردن بهتر از ضرر كردن 
است، اظهار كرد: در سرمايه گذاري بايد هدف را تعيين كرد 
اينكه گفته مي شود »هرچه سود بيشتر بهتر« غلط است. 
او افزود: براي معاملات س��هام بايد يا هدف گذاري زماني 
يا قيمتي داش��ت يعني در يك بازه زماني يا روي قيمت 
مشخص فروخته شود و نبايد درگير احساسات و تعصبات 
شد. نرخ بازده واقعي براي يك معامله زماني تعيين مي شود 
كه تورم از آن خارج شده باش��د، همچنين در معاملات 
بايد به سطح نقدينگي يك نماد هم توجه كرد كه چقدر 
سريع قابل تبديل شدن به پول نقد است. اين كارشناس 
اقتصادي با بيان اينكه استراتژي شخصي در معاملات مهم 
است، تصريح كرد: نبايد در سرمايه گذاري همه تخم مرغ ها 
را در يك سبد گذاشت و بايد تنوع در سرمايه گذاري ايجاد 
كرد. حسيني با بيان اينكه تفاوت سودها را بايد در بررسي 
نمادها در نظر داشت، گفت: سود ناخالص هنوز هزينه هاي 
مالياتي از آن كسر نش��ده و تبديل به سود خالص نشده 
است، همچنين سود تحقيق يافته و و سود تحقيق نيافته 
متفاوت است و وابسته به بس��ته شدن معامله است و تا 
زماني كه معامله انجام نشود س��ود محقق نمي شود. او 
با اشاره به اينكه نرخ بازده واقعي براي يك معامله زماني 
تعيين مي ش��ود كه تورم از آن خارج شده باشد، تصريح 
كرد: همچنين در معاملات بايد به سطح نقدينگي يك 
نماد هم توجه كرد كه چقدر سريع قابل تبديل شدن به 
پول نقد است. حسيني با تاكيد بر اينكه در بورس ايران 
معاملات با نقدشوندگي بالا بهتر اس��ت، اظهار كرد: در 
بازاره��ا يا نمادهاي كه نقدش��وندگي بالايي وجود دارد 

مي توان در موج هاي تورمي بازدهي بالايي كسب كرد.

نويد رجايي



گروه راه و شهرسازي|
بر اس��اس تازه ترين آمار منتشره از س��وي مركز آمار 
ايران، در پايان فصل بهار س��ال جاري، تورم نقطه اي 
و سالانه مصالح ساختماني به ترتيب به 39.7 و 39.2 
درصد رس��يد. اين در حالي اس��ت كه ت��ورم عمومي 
سالانه در پايان خرداد ماه سال جاري به 48.5 درصد 
رسيده است. از اين رو، مشخص است كه تورم مصالح 
ساختماني حدود 9.8 درصد از تورم عمومي كمتر بوده 
است. به باور كارشناسان اقتصادي و كارشناسان حوزه 
مسكن، عقب ماندگي تورم مصالح از تورم عمومي را در 
سه عامل نرخ ارز، كاهش تقاضا و افزايش قيمت مواد 

خوراكي بايد جست وجو كرد. 
به گزارش »تعادل«، با تعديل نرخ ارز در ميانه بهار سال 
جاري، گروه هايي از نهاده هاي توليد ساختمان كه در 
بازارهاي جهاني معامله مي شوند و قيمت دلاري دارند، 
تحت تاثير نرخ ارز كاهش يافتند، در نتيجه بخشي از 
عقب ماندگي تورم مصالح از تورم عمومي را رقم زدند. 
همزمان، به علت افت ساخت و ساز در بهار سال جاري 
نسبت به دوره مشابه سال قبل و سال هاي قبل تر، تقاضا 
براي اس��تفاده از مصالح ساختماني كاهش يافت و در 
نتيجه، قيمت نهاده هاي توليد ساختمان از اين زوايه نيز 
دچار افت اندكي شد. با اين حال، بازار مصالح ساختماني 
همچنان در ركود تورمي به سر مي برد. همزمان با اين 
تحولات، همچنان شاخص قيمت در گروه خوراكي ها 
كه از ارديبهشت س��ال 1400 روند رو به رشد خود را 
تشديد كرده است، در اوج قرار داشت و دارد و در نتيجه، 
بخش قابل توجهي از نرخ تورم بهار را پوش��ش داد. در 
مجموع اين سه عامل، به همدستي هم از سويي منجر 
به افت اندك قيمت مصالح ساختماني شدند و از سوي 
ديگر، به پيشتازي قيمت گروه خوراكي ها دامن زدند 
و اين ش��د كه تورم مصالح ساختماني حدود 9 درصد 
از تورم عموم��ي عقب افتاد. بررس��ي داده هاي مركز 
آمار همچنين نش��ان مي دهد كه شتاب تورم فصلي، 
نقطه اي و س��الانه مصالح س��اختماني در بهار 1402 

كاهش يافته است.
آنگونه كه مركز آمار ايران گزارش كرده است، در فصل 
بهار١٤٠٢ درصد تغييرات شاخص قيمت نهاده هاي 
ساختمان هاي مس��كوني شهر تهران نسبت به فصل 
قبل )تورم فصلي( ١٣.٦ درصد است كه در مقايسه با 
همين اطلاع در فصل قبل )٢١.٦درصد( ٨ واحد درصد 

كاهش داشته است. 
بر اين اس��اس، در فصل بهار١٤٠٢ ش��اخص قيمت 
نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران ٢١٥٦.٧ 
است كه نس��بت به فصل قبل ١٣.٦ درصد، نسبت به 
فصل مشابه س��ال قبل، ٣٩.٧ درصد و در چهار فصل 
منتهي به فصل جاري نسبت به دوره مشابه سال قبل 

٣٩.٢ درصد افزايش داشته است.
در فصل بهار١٤٠٢ درصد تغييرات ش��اخص قيمت 
نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران نسبت 
به فصل قبل )تورم فصلي( ١٣.٦ درصد مي باشد كه در 
مقايسه با همين اطلاع در فصل قبل )٢١.٦درصد( ٨ 

واحد درصد كاهش داشته است.
در اين فصل، در بين گروه هاي اجرايي، بيشترين تورم 
فصلي با ٢٩.٥ درصد مربوط به گروه اجرايي »شيرآلات 

بهداشتي« است و اين در حالي است كه گروه اجرايي 
» آهن آلات، ميلگرد، پروفيل درب و پنجره و نرده« با 
٣ درصد كاهش نسبت به دوره قبل مواجه شده است.

   كاهش تورم نقطه به نقطه 
در فصل بهار ١٤٠٢ درصد تغييرات ش��اخص قيمت 
نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران نسبت 
به فصل مشابه س��ال قبل )تورم نقطه به نقطه( ٣٩.٧ 
درصد است كه در مقايسه با همين اطلاع در فصل قبل 
)٥٥.٢ درصد( ١٥.٥ واحد درصد كاهش داشته است. 
در اين فصل در بين گروه هاي اجرايي، بيشترين تورم 
نقطه به نقطه با ٧٥.١ درص��د مربوط به گروه اجرايي 
»يراق آلات درب و پنج��ره« و كمترين تورم نقطه به 
نقطه با ١٩.٤ درصد مربوط به گروه اجرايي »سيمان، 

بتن، شن و ماسه« است.
 

   كاهش تورم سالانه 
در فصل بهار ١٤٠٢ درصد تغييرات ش��اخص قيمت 
نهاده هاي س��اختمان هاي مسكوني ش��هر تهران در 
چهار فصل منتهي به فصل جاري نسبت به دوره مشابه 
سال قبل )تورم سالانه( ٣٩.٢ درصد بوده است كه در 
مقايسه با همين اطلاع در فصل قبل )٤٠درصد( ٠.٨ 

واحد درصد كاهش داشته است.
در اين فصل در بين گروه هاي اجرايي بيشترين تورم 
سالانه با ٧١.٠ درصد مربوط به گروه اجرايي» شيشه « 
و كمترين تورم با ٢٧.٩ درصد مربوط به گروه »سيمان، 

بتن، شن و ماسه « بوده است.

   ركود بازار مسكن و مصالح ساختماني
در همين حال، رييس اتحاديه مصالح فروش��ان كرج 
گفت: كاهش قدرت خريد مردم، ركود بازار سرمايه و 
ريسك هايي كه وجود دارد باعث شده ورود سازنده ها به 
بازار توليد مسكن كمي با شك و ترديد همراه باشد؛ در 
نتيجه صنوف مصالح ساختماني كه ارتباط مستقيمي 

با اين بازار دارند از اين ركود متأثر شده اند.
جليل عيوضي پرگو در گفت وگو با ايسنا درباره وضعيت 
بازار صنوف فروش و توليد مصالح ساختماني گفت: در 

حال حاضر به دليل مسائل بالادستي و شرايط حاكم با 
ركود مسكن مواجهيم. صنوف مصالح فروشان هم از 
اين ركود بي نصيب نيستند. از اين رو انتظاري كه داريم 
اين است كه ارگان هاي دولتي دسترسي ما را به منابع 

دولتي و حمايتي آسانتر كنند.
وي افزود: گاهی وقتي يك واحد توليدي در حال اخذ 
جواز است، نياز به طرح هاي تشويقي دارد كه مستلزم 
عبور از يكسري موانع اداري است. واحدهاي توليدي 
و صنعتي انتظ��ار دارند ارگان هاي بالادس��تي كمي 
قوانينشان را آسان تركنند. وقتي واحد توليدي در اخذ 
مش��وق هاي مالي مورد نيازش با درهاي بسته مواجه 
مي شود، نمي تواند روي كارش تمركز كرده و در حالي 
كه سعي مي كند با صرفه جويي در هزينه ها و انرژي به 
جلو حركت كند، حيات واحد صنفي اش را در معرض 

خطر ديده و در نهايت از ادامه كار منصرف مي شود.
نايب رييس اتاق اصناف كرج گفت: صنوف ما با سه تا 
پنج درصد، حاشيه سود بسيار پاييني دارند كه باعث 
شده شرايط خوبي نداشته باشند. واحدهاي توليدي اين 
بخش در شرايط فعلي ركود، به دليل هزينه هاي بالا و 
عدم حمايت ارگان هاي دولتي و سختگيري هاي بيش 
از حد در بحث بيمه و دارايي آسيب جدي ديده اند. وقتي 
واحد توليدي به دلي��ل ناتواني حتي قادر به پرداخت 
حق بيمه كارگران خود نيست، از طرف بيمه ها نبايد با 
اعمال مقررات سختگيرانه به پرداخت جريمه ديركرد 

مجبور شود.
وي ادامه داد: از طرفي همكاران ما با موضوعاتي نظير 
سامانه جامع تجارت و سامانه انبارها روبرو هستند كه 
وقت و انرژي و زم��ان زيادي صرف آن نموده و مجبور 
به پرداخ��ت هزينه هايي جهت اس��تخدام نيروهاي 
تخصصي مرتبط با اين س��امانه هستند كه در شرايط 
فعلي بازار دو س��ال گذشته هيچگونه لزوم و توجيهي 

ندارد.
عضو هيات رييس��ه اتاق اصناف در پاسخ به اينكه آيا 
امكان جايگزيني براي واحدهاي توليدي تعطيل شده 
داريم يا خير اظهار كرد: در حال حاضر در ركود هستيم 
و نياز چنداني ب��ه جايگزين كردن واحدهاي توليدي 
جديد نداريم. اما با تغيير شرايط اجتماعي و اقتصادي 

و رونق مس��كن، كمبود واحده��اي توليدي مصالح 
س��اختماني را احساس خواهيم كرد. وي در خصوص 
راهكار جلوگيري از تعطيل��ي واحدهاي توليدي اين 
حوزه گفت: يك تفاهم نامه س��ه جانبه بين اتحاديه و 
انبوه س��ازان و بانك مسكن مبني بر اينكه انبوه سازان 
اجناس خود را از مصالح فروش��ان داخل استان تهيه 
كنند و بانك هم به جاي اينكه مبالغ را به انبوه س��ازان 
پرداخت كند، به مصالح فروشان بدهد موثر خواهد بود. 
طبيعتاً مصالح فروشان با حسابي كه در بانك مسكن 
باز مي كنند چرخه پ��ول در بانك اتفاق افتاده و منابع 
اعتب��اري آن كاهش نمي يابد و بان��ك مي تواند براي 
ساخت مسكن مبالغ بيش��تري را پرداخت كرده و در 

نتيجه ساخت و ساز در استان افزايش مي يابد.
عيوضي يادآور ش��د: در اين زمينه طرحي را پيشنهاد 
كردم كه در سطح اس��تان فرايندي را ايجاد كنيم كه 
پول بانك مسكن از استان خارج نشود و بانك مسكن به 
جاي وام هاي يك مرحله اي كه به انبوه سازان مي دهد، 
مصالح فروشان واجد ش��رايط را به آنها معرفي كند تا 

مصالح مورد نياز خود را از آنها تهيه كنند.
 ناظر پايه ارش��د عمران در خصوص نظارت بر مصالح 
ساختماني استاندارد و با كيفيت افزود: سازمان ملي 
استاندارد، يك قانون اس��تاندارد اجباري دارد كه بايد 
رعايت شود، اما در بخش مصالح ساختماني و توليدات 
آن نه اينكه نخواهد نظارت داش��ته باشد، اما امكانات 
و نيروهايش محدود هس��تند و ممكن اس��ت مصالح 
ساختماني غيراس��تاندارد و بي كيفيت در مراكز فاقد 

مجوز استاندارد، توليد و به فروش برسد.
وي افزود: رسته هاي شغلي تحت نظارت اين اتحاديه 
طيف وسيعي از رس��ته هاي توليدي و توزيعي است، 
رسته هاي توليدي شامل توليدكنندگان محصولات 
پايين دستي ساختماني مثل تيرچه، يونوليت، ايزوگام 
و... بوده و رسته هاي توزيعي كه محصولات كارخانجات 
شامل بلوك، كاشي، س��راميك سيمان و گچ و شن و 

محصولات معدني و ... را برعهده دارند.
ناظر پايه يك عمران همچنين درباره انتخاب مهندس 
ناظر و مشكلات مربوط به آن گفت: مطابق قانون ناظر 
نبايد توسط مالك انتخاب شود چون در اين روش ناظر 
انتخابي ممكن اس��ت جهت ايجاد رضايت مالك، به 
درس��تي بر كار مالك نظارت نكند و به او آزادي عمل 
بدهد. طبق قانون نظام مهندسي ساختمان، ناظر بايد 
به صورت ارجاع، بر اساس امتياز و طي يك شيوه نامه 
ابلاغ شده و بدون ارتباط مالي با مالك، توسط سازمان 
نظام مهندس��ي و طي يك فرايند كاملا غير مستقيم 
و ب��دون دخالت مالك انتخاب ش��ود. رييس اتحاديه 
مصالح فروش��ان ادامه داد: در اين روش ناظر و مالك 
هيچ آشنايي قبلي و برخورد مالي باهم ندارند، در نتيجه 
ناظر هم وظيفه اش را به درستي انجام مي دهد. با اين 
وجود گاهی مي بينيم فرايند ارجاع نظارت ناديده گرفته 
 مي ش��ود و ناظران انتخابي به جاي ناظران ارجاعي بر 
موضوع نظارت بر س��اخت و ساز مسكن به كار گرفته 
 مي شوند. در نتيجه اين روش معيوب، كسي كه آسيب 
مي بيند مصرف كننده نهايي اس��ت، چون س��ازنده 
مي فروشد وعبور مي كند. متاسفانه نتايج اين اقدام در 

فجايع طبيعي مثل زلزله ديده مي شود.
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افزايش ۴۵ درصدي
كرايه سرويس مدارس 

رييس كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي اسلامي 
شهر تهران، جزييات افزايش نرخ سرويس مدارس براي 

سال تحصيلي جديد را تشريح كرد.
سيد جعفر تشكري هاشمي در يكصد و هفتاد و سومين 
جلسه دوره ششم ش��وراي اسلامي شهر تهران با بيان 
اينك��ه نرخ س��رويس دانش آموزان ي��ك هفته پيش 
دريافت شد، اظهار كرد: موارد بين سازمان تاكسيراني، 
كميس��يون عمران و حمل ونقل و كميسيون برنامه و 

بودجه بررسي و اصلاحات اعمال شد.
وي ب��ا بيان اينكه كارگ��روه ماده 18 از س��وي وزارت 
كش��ور وضعيت نرخ ها را بررسي كردند و به شهرداري 
50 درصد افزايش نرخ را پيش��نهاد دادند، يادآور شد: 
80 درصد افزايش به 50 درصد رسيد و با توجه به اينكه 
افزايش نرخ نمي تواند بيش از نرخ تورم باشد به 45 درصد 

كاهش داديم.
تشكري هاشمي همچنين تصريح كرد: اين مبلغ تابع 
مس��افت، وضعيت منطقه به لحاظ ترافيكي، سطوح 
ش��يب دار منطقه و م��واردي از اين قبيل اس��ت. اين 
نرخ بندي ها براس��اس منطقه بندي آموزش و پرورش 

هم انجام شده است.
رييس كميسيون عمران و حمل ونقل شورا با بيان اينكه 
حداقل مبلغ سرويس براي دانش آموزان ابتدايي پنج 
ميليون و 400 هزار تومان و حداكثر 21 ميليون تومان 
و دانش آموزان مقطع متوسطه ۶ ميليون و 100 هزار 
تومان و حداكثر 23 ميليون تومان اس��ت، گفت: اين 
مبلغ براساس ظرفيت استاندارد خودرو است و رانندگان 
اجازه ندارند بيش از حد استاندارد، مسافر سوار كنند. در 
خودروهاي سواري تعداد مسافران سه نفر پيش بيني 

شده است.
وي با بيان اينكه مواردي نيز براي ماليات، بيمه و حق 
نظارت مدارس پيش بيني شده بود، خاطرنشان كرد: 
ما اين موارد را تأييد نكرديم و تنها نرخي كه راننده بايد 

دريافت كند، لحاظ شده است.
تشكري هاشمي با تأكيد بر اينكه نرخ سرويس مدارس 
استثنايي نيز منطبق با همين نرخ هاي مصوب خواهد 
بود، گفت: شهرداري تهران اين هزينه را متقبل مي شود 
و شهروندان كما في الس��ابق، هزينه اي براي سرويس 

دانش آموزان استثنايي پرداخت نخواهند كرد.
وي افزود: مبلغ سرويس به ازاي هر دانش آموز در هر روز 
برابر با مبل��غ وروديه، به ازاي هر پنج كيلومتر و ضريب 
سطوح شيب دار محاسبه ش��ده و دو جدول مشخص 
و مناطق تعيين ش��دند و براي هر دو مقطع ابتدايي و 
متوس��طه دو جدول در نظر گرفته ش��ده است. بهاي 
خودروه��اي ون براي كودكان اس��تثنايي 70 درصد 
خودروهاي س��واري و ميني بوس معادل حداكثر نرخ 
سرويس هاي اتوبوسراني و نرخ اتوبوس براي كودكان 

استثنايي رايگان است.
رييس كميسيون عمران و حمل ونقل شورا با اشاره به 
ضرايب معلوليت سرويس مدارس استثنايي، اظهار كرد: 
ضريب نرخ دانش آموزان نابينا و ناشنوا 1.1، دانش آموزان 
اوتيسم 1.2، دانش آموزان كم توان ذهني 1.2 و معلولان 

جسمي و حركتي 1.4 است.
وي با بيان اينكه كليه ش��ركت هاي ط��رف قرارداد 
2 درصد هزينه هاي نظارت س��ازمان تاكسيراني را 
پرداخت خواهند كرد، گفت: ش��هرداري تهران در 
قالب رديف اعتباري مشخص، موظف به پرداختن 
تمام هزينه هاي س��رويس م��دارس دانش آموزان 

استثنايي خواهد بود.
تش��كري هاشمي تأكيد كرد: س��امانه ثبت اطلاعات 
دانش آموزان استثنايي بايد توسط سازمان تاكسيراني 
راه اندازي و آموزش و پرورش اين اسامي را بايد تأييد كند 

تا تخلفي در اين زمينه شكل نگيرد.
وي با بيان اينكه افزايش 45 درصدي حداقل افزايشي 
اس��ت كه لحاظ مي كنيم، يادآور شد: همين امروز هم 
برخي مدارس 1.5 برابر مبلغ مورد نظر ما در شورا را لحاظ 
كرده اند؛ لذا بايد افزايشي مصوب شود كه براي رانندگان 
نيز به صرفه باشد. بر اساس اين گزارش، در نهايت افزايش 
45 درصدي نرخ سرويس مدارس براي سال تحصيلي 
1402-1403 ب��ا 1۶ رأي مواف��ق به تصويب اعضاي 

شوراي اسلامي شهر تهران رسيد.

مهلت ۱۰ روزه به شهرداري تهران 
رييس كميته حقوقي شوراي شهر تهران فرصت 10 
روزه اي به شهرداري تهران داد تا نسبت به بررسي 
پيوست هاي تذكرش در خصوص ايجاد دسترسي 
سامانه جامع حقوقي براي نظارت بر حسن اجراي 

احكام در دعاوي شهرداري تهران اقدام كنند.
مهدي اقراريان در جلسه ديروز شوراي شهر تهران 
در تذكري با بيان اينكه تذكر من به شهردار تهران 
يك تذكر تأسف بار است. چرا كه چند بار تذكرم را 
مطرح كردم اما پاسخي دريافت نشد، گفت: نامه به 
مركز حقوقي شهرداري، مديرعامل سازمان فاوا و 
ديگر بخش ها در خصوص لزوم ايجاد دسترس��ي 
سرمايه جامع حقوقي براي نظارت بر حسن اجراي 
احكام در دعاوي شهرداري تهران ارسال كرده ام اما 9 
ماه از اين تاريخ گذشته و هنوز جوابي دريافت نكردم.

وي با بيان اينكه برخي ب��ه من مي گويند كه قبل 
از اينك��ه تذكري در صحن ش��ورا بدهي��م آن را با 
ش��هرداري مطرح كنيد، گفت: ما م��وارد را تذكر 
مي دهيم و نامه ارسال مي كنيم و تماس مي گيريم 
و بنا بر ضرورت در صحن شورا هم تذكر مي دهيم 
اما حالا 9 ماه از نامه نگاري من گذشته و شهرداري 
تهران به دلاي��ل نامعلومي در ام��ور نمايندگي ما 
اختلال ايجاد مي كند. وي با بيان اينكه به شهردار 
تهران 10 روز فرصت مي دهم كه نس��بت به ايجاد 
دسترسي به اين سامانه اقدام كند، گفت: بايد ظرف 
مدت مقرر پيوس��ت هاي اين تذكر بررسي شود و 
اميدوارم مجبور نشويم دس��ت به اقدامات قانوني 
بزنيم. چرا كه من به عنوان نماينده مردم ۶2 تذكر 
دادم ك��ه برخي از آنها قانع كننده نبوده و در برخي 

موارد هم اصلا پاسخي داده نشده است.

وام ۵۵۰ ميليوني ساخت مسكن 
شامل پروژه هاي خودمالكي 

نمي شود
بانك مركزي اعلام كرد: افزايش سقف وام ساخت مسكن 
به 550ميليون تومان فقط مشمول پروژه هاي حمايتي 

است و شامل پروژه هاي خودمالكي نمي شود.
به گزارش تسنيم، 19 ارديبهش��ت ماه امسال وزير راه 
و شهرس��ازي درخصوص مباحث مرب��وط به افزايش 
50درصدي وام مسكن گفته بود: پيشنهاد افزايش وام 
س��اخت به 550 ميليون تومان در حال بررس��ي است 
و احتمالًا همين رقم نيز تصويب خواهد ش��د. در ادامه 
روابط عموم��ي بانك مركزي اعلام كرد: ش��وراي پول 
و اعتبار در جلس��ه عصر امروز)ديروز( خود به رياست 
محمدرضا فرزين، پس از بررسي نامه شماره 24393 
مورخ 17 ارديبهشت 1402 با موضوع مصوبه ششمين 
جلسه شوراي عالي مسكن، س��قف فردي تسهيلات 
پروژه ه��اي حمايتي مس��كن موضوع م��اده 4 قانون 
جهش توليد مس��كن را معادل 550 ميليون تومان در 
تمامي شهرهاي كش��ور به صورت يكسان تعيين كرد. 
بانك مركزي به تازگي نيز طي نامه اي به مديران عامل 
بانك هاي عامل نهضت ملي مس��كن اعلام كرده است 
تنها پروژه هاي حمايتي مشمول افزايش سقف تسهيلات 
اين طرح مي شوند. در اين نامه كه به مديران عامل 27 
بانك و موسسه اعتباري ابلاغ ش��ده آمده است: »پيرو 
نامه... در خصوص ابلاغ سقف فردي تسهيلات موضوع 
ماده 4 قانون جهش توليد مسكن با عنايت به ابهامات 
پيش آمده براي بانك هاي عامل در خصوص تسهيلات 
يادش��ده به آگاهي مي رساند حس��ب مصوبات مورخ 
19 ارديبهشت 1402شوراي پول و اعتبار در راستاي 
حمايت از گروه هاي كم درآمد جامعه مقرر ش��د صرفاً 
سقف تسهيلات پروژه هاي حمايتي مسكن در تمامي 
شهرهاي كشور به صورت يكسان به مبلغ 5500 ميليون 
ريال )550 ميليون تومان( افزايش يابد. از اين رو، با در نظر 
گرفتن محدوديت منابع بانكي و هدف قانونگذار )كمك به 
خانه دار شدن فاقدين مسكن( كليه مصوبات شوراي پول 
و اعتبار در اين راستا از جمله كاهش نرخ سود تسهيلات 
بانكي و افزايش س��قف تسهيلات يادشده صرفاً شامل 
پروژه هاي حمايتي مسكن كه زمين آن توسط وزارت راه 
و شهرسازي تأمين و به متقاضيان عرضه مي شود بوده و 
پروژه هاي خودمالك شهري / روستايي مشمول افزايش 
سقف و كاهش نرخ سود تسهيلات مذكور نمي باشند. 
ش��ايان ذكر اس��ت در مصوبات مذكور اشاره به اعطاي 
تسهيلات متمم نشده است و شرايط اعطاي تسهيلات 
فوق الذكر از قبيل نرخ سود و سقف فردي تسهيلات تابع 

شرايط مندرج در قرارداد تسهيلات مي باشد.

چين فاز دوم فرودگاه امام را 
مي سازد

مديرعامل شركت ش��هر فرودگاه امام از آغاز علميات 
اح��داث ترمينال جديد فرودگاه ام��ام با تهاتري نفتي 
چيني ها از پايان ش��هريور ماه خبر داد. به گزارش ايلنا، 
سعيد چلندري در نشس��ت خبري ديروز در پاسخ به 
سوال ايلنا مبني بر آخرين وضعيت مذاكره با چيني ها 
براي ساخت ترمينال جديد فرودگاه امام اظهار داشت: 
چندين شركت داخلي و خارجي براي ساخت ترمينال 
جديد در فرودگاه امام اعلام آمادگي كردند و وارد مذاكره 
با آنها شديم در نهايت بهترين شركت را كه يك شركت 
چيني است را انتخاب كرديم. وي درباره نحوه همكاري 
و تامين مالي شركت چيني براي احداث فاز دوم فرودگاه 
امام گفت: تامين مالي از طريق تهاتر نفتي خواهد بود كه 
چيزي حدود ٢.5 تا ٣ ميليارد يورو تهاتر شود و احتمالا 
پايان ش��هريور ماه علميات اجرايي ترمينال جديد در 
فاز دوم توس��عه اين فرودگاه آغاز مي شود. مديرعامل 
شركت شهر فرودگاه امام با بيان اينكه متاسفانه فاز اول 
فرودگاه امام به طور ١٠٠ درصد تكميل نش��ده، تاكيد 
كرد: با مشكلي در صنعت هوانوردي مواجه بوديم اين 
بود كه افرادي بر روي كار آمدند كه س��ابقه فعاليت در 
صنعت هوانوردي نداشتند و عدم ثبات مديريتي منجر 
به خسران زيادي به اين صنعت شد كه يكي از بخش هاي 
آسيب ديده فرودگاه امام بود كه علميات اجرايي فاز دو 
به عمليات اجرايي نرسيد. چلندري ادامه داد: مطالعات 
اجرايي فاز دوم را به پايان رسانديم و ترمينال جديد در فاز 
دو در اراضي 4١٠ هزار هكتاري در ضلع جنوب فرودگاه 
احداث مي شود و ترمينال جديد با زيرساخت ها، امكانات 
و تجهيزات مستقل از ترمينال فعلي ساخته خواهد شد. 
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در پايان دومين سال فعاليت دولت سيزدهم 101هزار مسكن افتتاح شد

3 سرعت گير تورم مصالح ساختماني 

۵  درصد از وعده مسكني دولت تحقق يافت
گروه راه و شهرسازي |

در حالي كه انتظار مي رفت، دولت در پايان دو سال اول 
فعاليت خود، دو ميليون واحد مسكوني افتتاح كند، 
ديروز همزمان با هفته دول��ت، تنها 101هزار و 278 
واحد مسكوني- يعني كمي بيش از 5 درصد از وعده 

داده شده به مردم- افتتاح شد.
ديروز پنجم ش��هريورماه همزمان ب��ا هفته دولت، با 
حضور رييس جمهور و وزير راه و شهرس��ازي، 101 
هزار و 278 واحد مسكوني طرح نهضت ملي مسكن 

در سراسر كشور افتتاح  شد.
افتتاح هاي مس��كن در هفته دولت شامل واحدهاي 
مس��كوني نوسازي ش��ده در بافت ه��اي فرس��وده، 
خودمالكي، مسكن روستايي و مسكن هاي حمايتي 
دولت و واحدهاي باقي مانده مس��كن مهر در سراسر 

كشور است.

   پرداخت تسهيلات مسكن به صورت خاص 
در مراسم افتتاح اين واحدهاي مسكوني، رييس جمهور 
گف��ت: تلاش ه��اي دس��ت اندركاران وزارت راه و 
شهرس��ازي و ديگر فعالان در عرصه ساخت مسكن 
باعث كاهش دغدغه هاي مردم مي شود و آثار اقداماتي 
كه در 2 سال گذشته در اين زمينه انجام شده در حال 

آشكار شدن است.
به گزارش ايسنا، سيد ابراهيم رييسي صبح يكشنبه 
در مراسم افتتاح همزمان 101 هزار واحد مسكوني در 
سراسر كشور، گفت: به طور طبيعي هفته دولت زمان 
ارايه گزارش اقدام��ات و عملكرد بخش هاي مختلف 

دولت به مردم است.
وي با بيان اينكه »مسكن از جمله نيازهاي جدي مردم 
در سراسر كشور محسوب مي شود و دولت مردمي نيز 
از همان آغاز فعاليت خود تأمين مسكن را در اولويت 
برنامه هاي خود قرار داده است«، افزود: مسكن يكي 
از بخش هاي پيشران اقتصاد و توليد است و جا دارد از 
تلاش هاي همه دست اندركاران اين بخش در وزارت 
راه و شهرسازي و بخش هاي همكار، نظير استانداري ها، 
فرمانداري ها، بانك ها، بخش هايي از نيروهاي مسلح و 

ديگر تلاشگران در اين عرصه قدرداني كنم.
وي با اش��اره به اينكه »رونق ساخت مسكن در كشور 
مي تواند به شكل مستقيم و غيرمستقيم بخش هاي 
مختلف اقتصاد و تولي��د را به حركت درآورده و ايجاد 
اش��تغال كند«، اظهار كرد: نكته مهم تر اين است كه 
مسكن با توجه به سهم بالاي آن در سبد هزينه هاي 
خانوار، يكي از دغدغه هاي جدي خانواده هاست، از اين 

رو، بايد به شكل ويژه مورد توجه قرار گيرد.
رييس جمهور تصريح كرد: تلاش هاي دست اندركاران 
وزارت راه و شهرسازي و ديگر فعالان در عرصه ساخت 
مسكن باعث كاهش دغدغه هاي مردم مي شود و آثار 
اقداماتي كه در 2 سال گذشته در اين زمينه انجام شده 

در حال آشكار شدن است.
وي با اشاره به افتتاح 101 هزار واحد مسكوني اظهار 
كرد: امروز براي همه ما روز بسيار خوبي است و پس از 
شكر به درگاه خداوند و تشكر از دست اندركاران اجرا 
و تكميل اين پروژه ها، از همه مي خواهم كه با اتكال به 
خداوند نهضت ساخت مسكن را با قوت ادامه دهند تا 
همه افرادي كه به دنبال تهيه مسكن هستند، صاحب 

خانه شوند.
وي گفت: اينكه امروز نهضت ساخت مسكن در سراسر 
كشور فعال و فراگير شده به پشتوانه به ميدان آمدن 
همه بخش هاي مرتبط از جمله وزارت راه و شهرسازي 
و بانك ه��ا اس��ت. بانك ها در زمينه رونق بخش��ي به 
ساخت مس��كن نقش مهمي دارند و بايد تسهيلات 
بخش مسكن س��ازي را جزو تكالي��ف خاص خود به 

حساب آورند.
در اين مراسم كه يازدهمين جلسه شوراي عالي مسكن 
بود و به فاصله كمتر از يك ماه از جلسه قبلي اين شورا 
برگزار مي شد، همزمان با هفته دولت 101 هزار واحد 
مسكوني در سراسر كشور به طور همزمان افتتاح و مورد 

بهره برداري قرار گرفت.
اين واحدهاي مسكوني شامل طرح هاي خودمالك، 
طرح هاي حمايتي واگذاري اراضي، مسكن روستايي، 
بافت هاي فرسوده و ساخت واحدهاي ويلايي در برخي 

استان ها بود.

   اولويت وزارتخانه در دوره جديد
مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرسازي نيز در اين مراسم 
با اعلام اينكه احداث و تكميل واحدهاي مس��كوني 
نهضت ملي مس��كن يكي از اولويت ه��اي وزارتخانه 
در دوره جديد اس��ت، گفت: تلاش خواهيم كرد تا با 
همكاري مناسبي كه بين تمامي اركان دولت وجود 
دارد و استانداران و مديران استاني نيز پاي كار هستند 
بتوانيم تا پايان سال تعداد قابل توجهي از پروژه هاي 
نهضت ملي مس��كن و با سرعت بيشتر در سال آينده 
واحدهاي مس��كوني را تكميل كنيم و تحويل مردم 

بدهيم. 
وزير راه و شهرسازي ادامه داد: هم اينك توليد مسكن 
كه يكي از ضرورت هاي كشور، قانون و نياز مردم است، 
س��رعت مناس��بي پيدا كرده و عملكرد استان ها نيز 
مناسب است و مي تواند به برنامه توليد مسكن دولت 

سيزدهم جامه عمل بپوشاند.
بذرپ��اش تصريح ك��رد: ب��ا همين س��رعت تلاش 
خواهيم كرد تا هر س��ه ماه يك بار و به ش��كل فصلي 
افتتاح واحدهاي مس��كوني نهضت مل��ي را با حضور 
رييس جمهور در سفرهاي استاني انجام بدهيم و بدين 
طريق طعم شيرين خانه دار شدن را به مردم بچشانيم.

وي ب��ا تاكيد مجدد بر اينكه وزارت راه و شهرس��ازي 
در تلاش اس��ت تا در پايان دول��ت به تعهد خود براي 
ساخت مس��كن جامه عمل بپوش��اند، توضيح داد: 
واحدهاي مسكوني افتتاح شده در هفته دولت امسال 
در حوزه هاي حمايتي با ارايه زمين هاي 99 ساله، در 
حوزه بافت هاي فرسوده، در حوزه خودمالكي و برخي 

نيز در حوزه مسكن روستايي است.
بذرپاش يادآور شد: افتتاح هاي امروز به غير از افتتاح  
واحدهايي است كه در شهرهاي جديد تكميل شده 
اس��ت. پروژه هاي ش��هرهاي جديد در اين افتتاح ها 
برنامه ريزي نشده است و به زودي واحدهاي تكميل 
ش��ده در ش��هرهاي جديد كه بيش از 20 هزار واحد 
است و بخش عمده آنها تكميل واحدهاي باقيمانده 
مسكن مهر است كه سال ها به سرانجام نرسيد، افتتاح 

خواهند شد.

به گفته وي، واحدهاي مسكوني مهري كه بيش از 14 
سال بلاتكليف مانده بود با تلاش هاي اين دولت در حال 
تكميل و واگذاري به مردم است كه به زودي رقم قابل 
توجهي از آنها در شهرهاي جديد افتتاح خواهند شد.

در اين مراسم، استانداران و مديران كل راه و شهرسازي 
سراسر كشور به شكل ويدئوكنفرانسي حضور داشتند 
و استانداران استان هاي خراسان رضوي، يزد و قزوين 
به نمايندگي از ساير استان ها به تشريح عملكرد خود 

در بخش مسكن پرداختند.

آگهی آراء هيات حل اختلاف موضوع ماده 
يک قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی
در اج�رای ماده 3 قان�ون و م�اده 13آئین نام�ه اجرایی قانون یاد ش�ده 
اسامی افرادی که اس�ناد عادی یا رس�می آنان در هیات مستقر در اداره 
ثبت اس�ناد و املاک بجنورد مورد رس�یدگی و تائید ق�رار گرفته جهت 
اط�لاع عموم در دونوبت ب�ه فاصله 15روز در دو نش�ریه اگهی های ثبتی 

)کثیرالانتشار و محلی ( به شرح ذیل آگهی می گردد :
بخش دو بجنورد پلاک 169- اصلی اراضی صدرآباد 

1-ششدانگ یکباب ساختمان )منزل( در قس�متی از پلاک شماره 138 
فرعی از 169 اصلی فوق  به مساحت 116.29 متر مربع ابتیاعی خانم معصومی 
یزدانی از محل مالکیت رسمی عباس�علی و غلامعلی و یوسفعلی کدیور 
برابر رای شماره 2086 -1402 مورخه 1402/05/10 - کلاسه 0125 -1402  

لذا بدین وسیله به فروشندگان و مالکین مشاعی و اشخاص ذینفع در آرای 
اعلام شده ابلاغ می گردد چنانچه اعتراضی دارند باید از تاریخ انتشار اگهی و 
در روستاها از تاریخ الصاق درمحل تا دوماه اعتراض خود رابه اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترضین باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمایند 
و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهند در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل ارائه ننماید اداره ثبت مبادرت به صدور سند خواهد 
نمود ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/05/21              تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/06/06

شناسه آگهی :1543285     
اکبر اقبالی- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک بجنورد
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زارع پور در دو سال گذش��ته در وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات حضوري چالشي داشت؛ اگرچه در همان ابتداي 
كار، مخالفت خود را با حضور در شبكه هاي اجتماعي خارجي 
فيلترشده اعلام كرده بود؛ اما در يك سالگي حضورش در 
اين جايگاه بود كه اينترنت به دس��تور مقام هاي قضايي با 
محدوديت هاي سنگين مواجه شد و وزير ارتباطات دولت 
رييسي كه وعده آزادي هاي فضاي مجازي را داده بود هم 
چندان با اين محدوديت ها مخالفت نكرد و تنها آن را خارج از 
محدوده اختياراتش دانست؛ هرچند دراين ميان او اعلام كرد 
با فيلترينگ گوگل پلي مخالفت كرده كه البته مخالفتش به 
جايي نرسيده است؛ اما در مقابل تنها شبكه هاي اجتماعي و 
پلتفرم هاي خارجي پرمخاطب باقي مانده يعني اينستاگرام و 
واتس اپ تحت حمايت او فيلتر شدند و او هم به بهانه حمايت 
از پلتفرم هاي داخلي، حتي به ظاهر تلاشي براي رفع فيلتر 
آنها انجام نداد. از همان زمان كه عيسي زارع پور در ساختمان 
خيابان شريعتي حاضر ضد، فيبرنوري و توسعه اينترنت ثابت 
در صدر برنامه هاي زارع پور براي چهار سال وزارتش قرار دارد. 
او مي گويد كار توسعه ارتباطات ثابت در دولت روحاني روي 
زمين مانده و در اين بخش، عقب هستيم. زارع پور مي خواهد 
تا پايان دولت س��يزدهم براي ۲۰ ميليون كس��ب وكار و 
منزل، پوشش فيبر نوري ايجاد كند. اگر فيبر تا فاصله ۳۰۰ 
متري منزل و كسب وكار رفته باشد و مشترك در صورت 
درخواس��ت بتواند يك ماه بعد به آن متصل ش��ود، جزو 
پوشش به حساب  مي آيد. همچنين پنج درصد از ۲۸ درصد 
حق السهم اپراتورهاي همراه و تمامي سه درصد حق السهم 
اپراتورهاي ثابت صرف توس��عه اينترنت ثابت مي شود. به 
علاوه اپراتورها براي ارايه فيبر تنها ۰.۱ درصد حق السهم 
به دولت پرداخت مي كنند و به عبارتي از آن معاف شده اند. 
هدف گذاري زارع پور و همكارانش در وزارت ارتباطات اين 
اس��ت كه تا پايان ۱۴۰۲ بين هشت تا ۱۰ ميليون خانوار 
تحت پوش��ش قرار بگيرند. تا لحظه ن��گارش اين گزارش 
تعداد خانوارهاي تحت پوشش به سه ميليون و ۲۶۳ هزار 
عدد رسيده اما استقبال از فيبر چندان چشمگير نبوده است. 
تنها ۲۶۳ هزار مشترك در كشور به فيبر نوري متصل شده اند 
كه هشت درصد تعداد پوشش را شامل مي شود. پروژه فيبر 
نوري، پروژه بلندپروازانه اي است كه زارع پور مي كوشد آن 
را در ويترين افتخاراتش ثبت كند. موانع اجراي آن اما كم 
نيست. اگر تا پايان امسال تعداد پوشش به هشت ميليون 
برسد يعني حدود ۶ ميليون پوشش در طول يك سال ايجاد 
شده است، در اين صورت سال آينده بايد ۱۲ ميليون پوشش 
اضافه ش��ود. چنين هدف گذاري حداكثري اي نه فقط در 
ايران بلكه در توسعه يافته ترين اقتصادهاي جهان نيز ديده 
نمي شود و هميشه فيبركشي به عنوان پروژه اي بلندمدت 
تعريف شده اس��ت. علاوه بر اين با شرايط فعلي اينترنت و 
محدوديت هاي ريز و درشت كه نارضايتي شديد كاربران را 
در پي داشته، طبيعي است مشتركان تمايلي به مهاجرت به 
سوي فيبر نداشته باشند، فيبري كه از تعرفه گذاري معاف 
است و با احتساب هزينه  راه اندازي، در مجموع بيشتر براي 
مشترك خرج برمي دارد. با وجود همه اينها نمي توان نقاط 
مثبت پروژه فيبر نوري را ناديده گرفت. تحقق ۲۰ ميليون 
پوشش تا پايان دولت با شيب رشد فعلي ممكن نيست اما 
اگر فيبركشي حتي با سرعتي كه از ابتداي دولت جلو رفته 
است دنبال شود، پيش بيني مي شود تا پايان دولت حدود 
۱۱ ميليون پوشش ايجاد شود كه عدد درخور توجهي است. 

   رشد 60 درصدي شبكه ملي اطلاعات
محمدحس��ن انتظاري، عض��و حقيقي ش��وراي عالي 
فضاي مجازي، در جلس��ه اي گفته بود، گزارش هايي كه 
آذري جهرمي از پيشرفت شبكه ملي اطلاعات به دفتر مقام 
معظم رهبري ارسال مي كرد منطبق بر واقعيت نبود. به باور 

او، دولت قبل شبكه ملي اطلاعات را قبول نداشت. اوضاع 
در دولت فعلي اما اصلًا اين طور نيست. زارع پور در ماه هاي 
اول وزارتش وقتي براي اولين بار براي پاسخ به سوال يكي از 
نمايندگان به مجلس رفت، وزارتخانه اش را وزارت توسعه 
شبكه ملي اطلاعات خواند تا به نمايندگان اين اطمينان را 
بدهد كه ديگر خبري از تفكر دولت قبل در اين وزارتخانه 
نيست. او از تشكيل شوراي توسعه راهبري اين شبكه خبر 
داده و گفته بود ۱۲۰ پروژه در اين خصوص تعريف شده كه 
پيشرفت آنها رصد مي شود. البته آذري جهرمي نيز همواره 
خود را پيگير پيشرفت اين شبكه نشان مي داد اما پيگير بودن 
زارع پور ديگر از آن جنس نيست. اكنون وزارت ارتباطات و 
مركز ملي فضاي مجازي بيشترين همگرايي را دارند و در 
يك همكاري مشترك، شاخص هاي پيشرفت اين شبكه را 
به صورت كمي درآورده اند. اكنون طبق آخرين آمار، شبكه 
ملي اطلاعات ۶۰ درصد پيشرفت كرده است، عددي كه 
مركز ملي فضاي مجازي نيز آن را تاييد كرده و گفته در آغاز 
دولت رييسي، تنها ۲۳ درصد بوده، يعني رشد بيش از دو 

برابري در مدتي كمتر از دو سال. 

   فعال شدن حالت امن براي همه كاربران
 تيرم��اه ۱۴۰۱ ني��ز حال��ت جس��ت وجوي ام��ن 
)Safe Search( اجب��اري، كارب��ران را غافلگي��ر كرد. 
۲۱ تيرماه بود كه حالت safe search روي موتورهاي 
جست وجوي گوگل و بينگ براي بسياري از كاربران ايراني 
به صورت پيش فرض فعال شد و امكان غيرفعال كردن آن 
نيز وجود نداشت. هشت روز طول كشيد تا زارع پور به اين 
اتفاق واكنش نشان دهد. زارع پور اين اجبار را با اين استدلال 
كه »مي خواهيم دسترسي به محتواهاي مستهجن و بسيار 
خشن محدود ش��ود تا نگراني خانواده ها برطرف شود« 
توجيه كرده بود اما چنين حرف هايي كاربران اينترنت را 
راضي نمي كرد. نارضايتي از وضعيت اينترنت كار را به جايي 
رساند كه شخص نخست دولت نيز در اين باره مجبور به 
موضع گيري شد. ابراهيم رييسي در نشستي خبري گفته 
بود: »اگر زيرساخت ها ]در دولت قبل[ كامل شده بود امروز 
مشكل نداشتيم، اين را خودشان هم قبول دارند. حالا ما بايد 
عقب ماندگي ها را در حوزه ارتباطات جبران كنيم.« تابستان 
۱۴۰۱ اما با شروع يك توفان براي كشور و زارع پور تمام شد.

   موج سراسري محدوديت هاي اينترنتي
اواخر ش��هريورماه ۱۴۰۱، زماني ك��ه اعتراضات مردمي 
گسترده در كشور آغاز شد، شرايط امنيتي طوري بود كه 
كشور هر لحظه منتظر قطعي اينترنت بود. زارع پور سي ام 
ش��هريورماه در حاشيه جلسه هيات دولت به خبرنگاران 
اعلام كرد ممكن است در روزهاي پيش رو به دليل مسائل 
امنيتي محدوديت هايي در اينترنت اعمال ش��ود. سخن 
زارع پور مهر تاييدي بود بر هراس قطع ش��دن احتمالي 
اينترنت. پايگاه اطلاع رساني دولت اما اندكي بعد در بيانيه اي 
ادعاي قطع اينترنت را تكذيب كرد و گفت خبرگزاري ها 
نقل قولي اش��تباه از وزير ارتباطات منتشر كرده اند و قرار 
نيس��ت اينترنت در روزهاي آينده محدود شود. اين ادعا 
اما درست از آب درنيامد و اينستاگرام و واتس اپ به تدريج 
براي كاربران اپراتورهاي مختلف از دسترس خارج شدند. 
پس از آن گوگل پلي و اپ اس��تور نيز فيلتر شدند و سپس 
نوبت لينكدين فرا رسيد. حتي موج فيلترينگ به برخي 
بازي ها مانن��د Clash Of Clans رس��يد كه كاربران 
مي توانند در آن چت كنند. در اين دوره اكثر پلتفرم هاي 
ايراني بدون مشكل در دسترس بودند اما باز كردن برخي 
سايت هاي ايراني دشوار بود. احمد وحيدي، وزير كشور، 
همان زمان گفته بود محدوديت ها موقت است و تا زماني 
كه دستگاه هاي امنيتي تشخيص دهند برقرار خواهد بود. 
در حالي كه نت بلاكس در آن زمان ضرر هر ساعت قطعي 
اينترنت در اي��ران را ۱.۵ ميليون دلار ب��رآورد كرده بود، 
زارع پور گفته بود: »هزينه اين خسارت ها بر عهده كساني 

است كه اين اغتشاشات و آشوب ها را به وجود آوردند.«

   ضد و نقيض از فيلترينگ
خبرنگاران بارها از زارع پور در مورد زمان پايان محدوديت ها 
پرسيدند و او هر بار مسووليت را متوجه نهادهاي امنيتي 
دانس��ت كه دس��تور فيلترينگ را صادر كرده اند. او البته 
اشتباه نمي گفت و اين شوراي امنيت كشور بود كه تصميم 
بر محدوديت هاي اينترنتي گرفته بود اما زارع پور دست كم 
مي توانست در ظاهر نش��ان دهد براي رفع محدوديت ها 
تلاش اش را مي كن��د. او در حالي كه كس��ب وكار حدود 
۴۰۰ هزار كسب وكار اينستاگرامي در معرض نابودي بود، 
طي گفته اي سرزنش آميز به آنها توصيه كرد: »پيشنهاد 
مي كنم كاسبان در كسب وكار خود روي پلتفرم هايي كه 
پايبند به قوانين جمهوري اسلامي نيستند سرمايه گذاري 
نكنند، هرچند حتي مجدداً اين پلتفرم ها باز شود.« زارع پور 
وزير ارتباطي بود كه تنها چند روز پس از ش��روع وزارتش 
در تلويزي��ون اعلام كرد: »دولت س��يزدهم نه تنها قصد 
قطع اينترنت را ندارد بلكه تصميمي مبني بر جلوگيري از 
دسترسي مردم به اينترنت نيز نگرفته و مي خواهد فضايي 
ايجاد كند تا مردم از اين فضا به بهترين نحو استفاده كنند.« 
او مي خواست تفاوت نگرش خود با وزير گذشته را نشان 

دهد اما اين تف��اوت پس از محدوديت هاي ايجادش��ده 
در اينترنت چندان مش��خص نبود. هرچن��د او بارها در 
مصاحبه هاي مختلف تاكيد كرد در دوره وزارتش هيچگاه 
اينترنت به صورت كامل قطع نشده است. اما فيلترينگ 
گسترده اپليكيش��ن هاي پركاربرد و اختلال در اينترنت 
موجب ش��د اين حرف وزير چندان ش��نيده نشود. همه 
منتظر بودند وزير پس از برق��راري آرامش، درصدد رفع 
فيلتر شبكه هاي اجتماعي پركاربرد برآيد؛ اما او از اين كار 
سر باز زد. بيشترين زحمت او اين بود كه با فراموش كردن 
قطعه بزرگ تر پازل فيلترينگ، با فيلتر شدن گوگل پلي 
مخالفت كرد كه در نهايت نيز خودش به بي نتيجه ماندن 
تلاش هايش براي رفع فيلتر آن اذعان كرد. با وجود اين، او 
وقتي برخوردهاي ضربتي با پلتفرم هايي مانند ديجي كالا، 
ازكي و طاقچه صورت گرفت به طور رسمي مخالفت وزارت 
ارتباطات و دولت با اين برخوردها را اعلام كرد و در نهايت 
رفع تعليق اين پلتفرم ها با پادرمياني اين وزارتخانه انجام 
شد. تلاش زارع پور اما براي رفع فيلتر پلتفرم هاي مهم تري 
مانند اينستاگرام، واتس اپ و گوگل پلي سرانجامي نداشت. 
وضعيت اينترنت پس از پايان روزهاي اوج محدوديت ها نيز 
به حالتي عادي بازنگشت. فيلتر شدن اينستاگرام كسب وكار 
چند صد هزار فروشگاه اينترنتي را تحت تاثير قرار داده بود 
و تلاش هاي اين فروشگاه ها براي بازگشت به شرايط پيش 
از شهريور ۱۴۰۱ همچنان ادامه دارد. از سويي كارشناسان 
مي گويند اختلال هاي ريز و درشت اينترنت را در محاصره 
خود درآورده است. طبق گزارش انجمن تجارت الكترونيك 
از وضعيت اينترنت كه اواخر تيرماه ۱۴۰۲ منتشر شد، ايران 
در ميان ۱۰۰ كشور با بيشترين ميزان توليد ناخالص ملي، 
پس از ميانمار دومين اينترن��ت پراختلال و پس از چين 
دومين اينترنت مح��دود را دارد، همچنين در ميان پنج 

اينترنت كند نيز ديده مي شود. 

   هدف گذاري براي سهم 10 درصدي 
اقتصاد ديجيتالي

زارع پور ب��ه عنوان راهب��ر اقتصاد ديجيتال��ي در بخش 
حاكميتي بارها گفته است بايد به سهم ۱۰ درصدي اقتصاد 
ديجيتالي از توليد ناخالص داخلي برسيم. آذري جهرمي در 
آخرين روزهاي وزارتش اعلام كرده بود اين سهم در انتهاي 
سال ۹۹ به ۶.۴ درصد رس��يده و تا انتهاي آن سال يعني 
۱۴۰۰ نيز به ۷.۲ درصد مي رسد. زارع پور اما دي ماه همان 
س��ال با رد اين رقم، عدد درست را بين چهار تا پنج درصد 
برآورد كرد. وزارت ارتباطات در گزارش فعاليت ۲۰ماهه اش 
در ارديبهشت ماه ۱۴۰۲ اعلام كرد اين رقم به ۷.۵ درصد 
رسيده است. كسب وكارهاي اقتصاد ديجيتالي باور دارند 
اينترنت باكيفيت و پرسرعت براي همه، خوني در رگ هاي 
اقتصاد ديجيتالي كشور است كه با شرايط فعلي اينترنت، 

رشد آن در معرض تهديد قرار گرفته است.

دنياي فناوري
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طالبان براي نصب دوربين هاي 
نظارتي با هواوي همكاري مي كند

طالبان براي نصب سيستم گسترده نظارتي در افغانستان با 
شركت هواوي همكاري مي كند. فردي مطلع از مذاكرات 
مي گويد هدف از نصب اين سيستم، شناسايي شورشي ها 
و گروهك هاي تروريستي در افغانستان است. به گزارش 
پيوس��ت، به نق��ل از بلومبرگ، ف��ردي مطلع مي گويد 
نمايندگان اين ش��ركت چيني در تاريخ ۱۴ آگوست با 
مقامات وزارت داخله افغانستان ديدار كرده و به توافقي 
شفاهي در اين زمينه دس��ت يافته اند. وزارت داخله در 
ابتدا تصاوير و جزييات اين ملاقات را در شبكه اجتماعي 
X، توييتر سابق، منتشر كرد. در يكي از پست ها، مفتي 
عبدالمتين قانع گفت اين سيستم پيشرفته قرار است در 
»تمام مناطق افغانستان« نصب شود. اين پست ها كمي 
بعد از اكس حذف ش��دند اما پيش از آن، عبدالله مختار، 
معاون وزير، در پاسخي به اين پست گفت: »ما حاضريم 
پروژه ها را با كيفيت و قيمت بهتر بپذيريم.« با اين حال 
شركت هواوي كه مدت هاست هدف تحريم امريكا قرار 
گرفته است در بيانيه اي ايميلي گفت: »گزارش هاي اين 
جلسه اشتباه هستند. در مورد هيچ برنامه يا توافقي صحبت 
نشده است.« سخنگوي طالبان هم هنوز به درخواست 
اظهارنظر در اين باره پاس��خي نداده است. فرد مطلع از 
ملاقات كه نخواسته هويت خود را فاش كند مي گويد هدف 
از چنين سيستم هايي، رديابي داعش و ديگر گروهك ها در 
افغانستان است. شناسايي متحدان دولت اسلامي سوريه و 
عراق به نظر يكي از اولويت هاي امنيتي طالبان به حساب 
مي آيد. داعش مسووليت چندين حمله خونين از جمله 
حمله سال گذشته به سفارت روسيه در كابل را پذيرفته 
است. افزون بر اين، اين گروه به هتل هاي مختلف ميزبان 
شهروندان چيني حمله كرده و سفارت هاي چين، هند و 

ايران را نيز تهديد به حمله كرده است.

معاونعلميرييسجمهور:
 سرمايه گذاري براي شركت هاي 

دانش بنيان پرريسك است
معاون علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان رييس جمهور 
تاكيد كرد كه س��رمايه گذاري براي آينده شركت هاي 
دانش بنيان پرريس��ك اس��ت اما خطر آن را مي پذيريم 
چراكه توسعه كشور در گرو رشد اين شركت ها است و طبق 
شرايط موجود، از دانش بنيان ها حمايت مي كنيم. روح الله 
دهقاني فيروزآبادي در نشست نخستين دوره جايزه ملي 
فناوري نكست با اشاره به اهميت شركت هاي دانش بنيان 
در رش��د و توسعه كشور گفت: شركت هاي دانش بنيان 
فضا را در كشور جوري رقم زدند كه مواردي مثل تحريم 
كمرنگ شود و كش��ور به استقلال برسد. فيروزآبادي بر 
حمايت از زيست بوم فناوري در كشور تاكيد كرد و ادامه 
داد: هدف ما اين است كه همه از شركت هاي دانش بنيان 
به صورت متناسب و متوازن حمايت كنيم و ۲ بعد ابعاد و 
اندازه شركت ها را در راس امور قرار دهيم؛ زيرا هر شركت 
بسته به بزرگي و كوچكي به نوع خاصي حمايت نياز دارد 
و از جهت بعد زمان هم بايد از تجربيات گذشته استفاده 
كنيم، در زمان حال تلاش كنيم تا در آينده ارزش آفريني 
كنيم. به گفته معاون علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان 
رييس جمهور، اتفاقات درخش��اني كه در اين سال ها در 
كشور مي بينيم، نتيجه تلاش هاي ۳۰ يا ۴۰ سال گذشته 
است. فيروزآبادي با اشاره به هدف اين رويداد توضيح داد 
كه با وجود پرريسك بودن سرمايه گذاري در آينده، تشويق 
و توسعه شركت ها و برنامه ريزي براي آينده شركت ها از 
اهداف رويداد ملي نكس��ت )نوآوري كارآفرينان سرآمد 
توسعه( است. در ادامه شقايق حق جوي جوانمرد، رييس 
مركز توسعه فناوري هاي راهبردي معاون علمي، فناوري 
و اقتصاد دانش بنيان هدف اين رويداد را تشويق و شناسايي 
و حمايت از فن آفرينان كش��ور در جهت توس��عه سبد 
محصولات خود با بهره گيري از فناوري هاي نوظهور جهاني 
دانست. رييس مركز توس��عه فناوري هاي راهبردي 
معاون علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان گفت: در 
اين رويداد قرار است حمايت هاي هدفمند از ايده هايي 
كه شركت هاي توانمند زيست بوم كه كارنامه موفقي 
در توس��عه فناوري از خود به جاي گذاشته اند و بلوغ 
فناوري خود را به اثبات رس��انده اند، صورت پذيرد تا 
منش��أ خلق محصولات جديد در سبد محصولات 

دانش بنيان كشور با عمق فناوري بالا باشد. 

شكايت جمهوري خواهان 
امريكا عليه گوگل رد شد

يك قاض��ي ف��درال در منطقه ش��رقي كاليفرنيا، 
شكايت كميته ملي جمهوري خواهان عليه گوگل 
بر س��ر فيلترينگ هرزنامه در جي مي��ل را رد كرد. 
به گزارش ايس��نا، در اين ش��كايت، ادعا شده شده 
بود كه گ��وگل عمدا، ايميل هاي سياس��ي كميته 
ملي جمهوري خواهان را به پوشه هرزنامه كاربران 
جي ميل ارس��ال كرده اس��ت و اين گروه خواستار 
اعاده كمك هاي مالي اس��ت ك��ه در نتيجه فيلتر 
شدن ايميل هايش، از دست داده است. كميته ملي 
جمهوري خواهان به مطالعه دانشگاه ايالت كاروليناي 
ش��مالي اش��اره كرد كه بر اس��اس آن، جي ميل به 
احتمال زياد، ايميل هاي تبليغاتي جمهوري خواهان 
را به عنوان هرزنامه، علامت گذاري مي كند. يكي از 
نويس��ندگان اين مطالعه در ماه مه سال گذشته به 
واشنگتن پست گفته بود يافته هاي اين مطالعه به 
نادرستي تعبير شده است. قاضي امريكايي، شكايت 
كميته ملي جمهوري خواه��ان را پرونده مختومه 
خواند و ادعاهاي اين گروه مبني بر اينكه فيلترينگ 

گوگل با نيت بدي انجام شده است را رد كرد. 

درمان بدتر از درد!
 درصورت تداوم وضعيت رشد اقتصادي دهه ۱۳۹۰ در 
برنامه هفتم، حتي در صورت اجراي سياست هاي رفاهي 
مبتني بر بازتوزيع منابع، وضعيت رفاهي خانوارها  بدتر 
خواهد شد و نرخ فقر روندي فزاينده خواهد داشت. اين 
مركز همسو با كارشناسان و نهادهاي معتبر اقتصادي 
داخلي و بين المللي راه حل فقر جامعه ثروتمند ايران را 
در گرو رشد و بهره وري بالا ناشي از افزايش سرمايه گذاري 
و اصلاحات س��اختاري در نظام بودجه ري��زي، ارزي، 
مالياتي، بانكي و دس��ت برداشتن از سياست سركوب 
قيمت ها و.... عنوان مي كند.  واقعيت آن است كه بدون 
اجتناب از سياس��ت هاي اقتصادي كلان��ي كه فقر را 
تشديد مي كند و اتخاذ راهبرد هايي كه در جهت ايجاد 
فضاي آزاد و رقابتي براي دستيابي به رشد بالاي پايدار 
و اشتغالزا باشد، اقدامات كوتاه مدت و بعضا متناقض، 
فقط درمان را به تاخير و عمق زخم را بيشتر و كشنده تر 
مي كند، چنانكه كرده است: »شيوع انواع بي خانماني: 
پش��ت بام خوابي، موتورخانه خوابي، ماش��ين خوابي، 
گورخوابي، اتوبوس خوابي و...« )مركز پژوهش ها- ۵/۱۶( 

بريكس براي ايران »معجون 
معجزه گر« نخواهد بود!

بنابر اين به منظور اس��تفاده از تس��هيلات بانك مزبور 
مي بايس��ت طبق ضوابط آن به عضويت بانك درآمد.

اگرچه در مصاحبه اخير رييس بانك توسعه جديد در 
حاشيه اجلاس سران بريكس در آفريقاي جنوبي، اين 
بانك قصد گسترش ندارد كه اين سخنان از نظر فني بايد 
توسط صاحبنظران بانكداري بين المللي ارزيابي گردد.

به هر حال تحلي��ل برخي در داخل كش��ور براي دور 
زدن تحريم هاي بانك��ي از طريق عضويت در بريكس، 
»آرزوهاي بزرگ« ولي دست نيافتني است. مضافا اينكه 
كش��ور ما با اين حجم از ذخاير ارزي بلوكه شده ارزي، 
آيا بايد نيازمند وام بانك هايي مانند بانك توسعه نوين 
و پذيرش شروط آن از جمله خريد از كشورهاي عضو 

بانك مانند هند، روسيه و چين باشد ؟
 )آيا اين درد حقارت نيست؟( 

٭ بريكس براي ايران معجون معجزه نخواهد بود، كما 
اينكه پيمان شانگهاي، هم نخواهد توانست كار اساسي 

براي مديريت ناكارآمد در ايران انجام دهد.
٭ ض��رورت دارد دان��ش متوليان از، »س��ازمان هاي 
بين المللي اقتصادي«، افزايش يابد تا بر اساس واقعيت ها 

و شناخت كامل در مورد آنها سياست گذاري گردد.

تبريك همراه اول
به مناسبت روز ملي كشتي

همراه اول ضمن گراميداشت مقام جهان پهلوان تختي، 
روز ملي كشتي را به كشتي گيران ايراني تبريك گفت. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
پنجم ش��هريورماه همواره يادآور نام و خاطره پهلوان 
ايراني »غلامرضا تختي« است كه نامش اعتبار ورزش 
پهلواني ايران بوده و هست. اين روز كه به مناسبت زادروز 
تختي در تقويم كش��ورمان به »روز كش��تي« شهرت 
يافته اس��ت، فرصتي نيكو را فراهم م��ي آورد تا ضمن 
مرور افتخارآفريني ها، به استقبال بزرگداشت و تكريم 
كشتي گيران پرآوازه كش��ورمان برويم. همراه اول به 
عنوان نخستين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كشور 
اين افتخ��ار را دارد كه از س��ال ۱۳۹۸ با هدف پرورش 
استعدادها و سرمايه گذاري روي نخبگان ورزشي، حامي 
رسمي تيم هاي ملي كشتي باشد. از آن زمان تاكنون 
تيم هاي ملي كشتي كشورمان موفق به كسب بيش از ۱۰ 
عنوان قهرماني جهان و بيش از ۲۰ عنوان قهرماني آسيا 
در رده هاي سني نوجوانان، جوانان و بزرگسالان شده اند؛ 
همچنين تيم ملي كشتي آليش بانوان ايران توانست در 
رقابت هاي آسيايي كه در كشور ازبكستان برگزار شد، در 
سبك هاي كلاسيك و آزاد به مقام قهرماني دست يابد. 
لذا همراه اول با آرزوي موفقيت هاي بيش��تر براي اين 
رشته ورزشي پهلوان پرور و كهن ايران، روز ملي كشتي 
را به رياست فدراسيون كشتي، كشتي گيران كشورمان 

و دوست داران اين رشته ورزشي تبريك گفته است.

بررسيعملكرددوسالهعيسيزارعپوردرمقاموزارتارتباطاتوفناورياطلاعات

از مخالفت با فيلتر گوگل پلي تا رواج پلتفرم بومي
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شماره گ35/ 06 /1402
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موضوع مناقصه: پروژه تکمیل زيرساخت های خطوط تغذيه و شبکه شهرستان بدره به همراه نصب دستگاه بودار کننده
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٭ از دستورالعمل ارزيابی مالی وفرايند قیمت متناسب در مناقصات صنعت نفت به شماره 796-20/2 تاريخ 1399/12/11 استفاده می گردد.
شرايط متقاضیان :

1- داشتن شخصیت حقوقي 
2- كپي برابر با اصل اساسنامه و آگهی آخرين تغییرات 

3- ارائه گواهینامه صلاحیت ايمنی امور پیمانکاران از وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی بر اساس مواد 85 و 91 قانون کار جمهوری اسلامی ايران مصوب 89/3/5 وزير کار و امور اجتماعی . 
4-داشتن امكانات ، ماشین آلات و نیروي متخصص 

5- داشتن گواهي صلاحیت پیمانكاري از سازمان برنامه و بودجه در رشته تاسیسات و تجهیزات  با رتبه ، ظرفیت  و مدت اعتبار کافی.
6- داشتن تجربه کافی معتبر و مفید مرتبط با موضوع مناقصه 

7- عطف بند 2 بخشنامه شماره 1401/167108 تاريخ 1401/04/11 لازم است مناقصه گران پايه پنج مطابق گزارش شناخت پیوست، اسناد ارزيابی خود را  براساس دستورالعمل ارزيابی کیفی مناقصه گران 
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8- قیمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارئه گردد و همچنین پیمانکار ملزم به رعايت قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمايت از کالای ايرانی به استناد نامه 
شماره 30206 مورخ 1398/03/15  می باشد.

9- برنده مناقصه ملزم به رعايت قانون پايانه های فروشگاهی و ثبت صورتحساب الکترونیکی در پايانه فروشگاهی و ثبت الکترونیکی صورت وضعیت ها و فاکتورهای خريد در سامانه مزبور می باشد
10- فروش اسناد به واجدين شرايط ، تکمیل و شرکت در فرآيند مناقصه از طريق سامانه ستاد دولت به آدرس ir.setadiran سامانه ستاد صورت می پذيرد . 

محل گشايش پاكات : سالن كنفرانس شركت گاز استان ايلام. 
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هزينه و ارائه رسید تايید شده کارمزد سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( قبل از عقد قرارداد به عهده برنده مناقصه می باشد.
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تعادل| 
صنعت دارو ملتهب شده و مُسكن هايي كه سياست گذار 
براي رفع اين التهاب تجويز مي كند، علاج مشكلات اين 
صنعت نيست. بحران اين صنعت با تعطيلي تدريجي 
شركت هاي داروسازي يا توقف توليد برخي داروها در 
حال اثبات است. محمد عبده زاده، رييس كميسيون 
اقتصاد سلامت، و ناصر رياحي، عضو سابق هيات رييسه 
اتاق تهران، در تش��ريح مشكلات صنعت دارو به فشار 
مضاعفي كه از ناحيه قيمت گذاري دس��توري به اين 
صنعت وارد مي شود اش��اره و عنوان كردند كه توليت 
صنعت دارو ميان وزارتخانه هاي بهداشت و صمت رها 

شده و داروسازي كشور بي پناه مانده است.

  تخصيص ارز نامرغوب به دارو
دو فعال اقتصادي در حوزه دارو، ريشه هاي بروز بحران 
در حوزه داروسازي را تبيين كردند. عضو سابق هيات 
رييسه اتاق تهران با اش��اره به اينكه، مشكلات حوزه 
تولي��د و تامين دارو ماهيتي مزمن ب��ه خود گرفته و 
راه حلي براي رفع اين مشكلات پيدا نمي شود، گفت: 
ما ش��رايط دولت را درك مي كنيم اما برخي مسائل 
ارتباطي ب��ا محدوديت هاي دولت ن��دارد و به نحوه 
تنظيم مقررات يا اجراي آن بازمي گردد. مش��كلاتي 
نظير قيمت گذاري دستوري با وجود تورم و نوسانات 
قيمتي، محدوديت دسترسي به ارز و تسهيلات بانكي 
و تغيير مكرر قوانين و مقررات، منشأ چالش هاي بزرگي 
است كه در صنعت دارو مشاهده مي شود. با وجود اين 
نوسانات قيمتي، اصلاح قيمت  دارو نيز ممكن است 
ماه ها به درازا بكش��د و اين مساله فشار مضاعفي را به 
توليدكنندگان و تامين كنندگان دارو تحميل مي كند.

به گ��زارش روابط عمومي اتاق ته��ران، ناصر رياحي 
گفت: به رغم آنكه، قرار اس��ت تامي��ن ارز دارو و غذا، 
به لحاظ عقلي، ش��رعي و عرفي در اولويت قرار گيرد، 
مشاهده مي كنيم كه روند تخصيص ارز به اين بخش 
با كندي مواجه شده يا گاهي متوقف مي شود؛ اگرچه، 
زماني هم كه به صنعت دارو ارز تخصيص داده شده، با 
فرض اينكه دارو تحريم نيست و انتقال ارز آن ساده تر 
است، ارز نامرغوب تخصيص داده شده است. اكنون نيز 
تخصيص ارز به دارو، حدود يك ماه اس��ت كه متوقف 
شده. رياحي با اش��اره به اينكه برخي از اقلام دارويي 
در ش��كل محصول نهايي يا ماده اوليه، به س��فارش 
شركت هاي ايراني توسط شركت هاي خارجي ساخته 
مي ش��ود، ادامه داد: در چنين شرايطي شركت هاي 
تامين كننده ايراني چگونه بايد براي س��فارش دهي 
برنامه ريزي كنن��د؟ البته صنع��ت داروي ايران نزد 
خارجي ها داراي اعتبار است و آنها بدون انتقال ارز در 
مراحل اوليه سفارش ايراني ها را مي پذيرند؛ اما به هر 
حال بايد تدبيري براي حل اين مساله انديشيده شود.

او افزود: چنانچه شركت هاي توليدكننده در پرداخت 
ماليات ي��ا بيمه دچار ديركرد ش��وند، ب��ه خاطر هر 
يك روز تاخير مش��مول پرداخت جريمه مي شوند؛ 
اما پرداخت  ها از سوي ش��ركت هاي بيمه و متوليان 
بيمه به ش��ركت هاي داروس��از گاه تا يك سال دچار 
تعويق و تاخير مي ش��ود. مساله ديگري كه رياحي به 
آن اشاره كرد، دسترسي به تس��هيلات بانكي بود؛ او 
در اي��ن باره گفت: دولت و نه��اد قيمت گذار در حالي 

س��ود ش��ركت ها را در محدوده 5 تا 15 درصد فريز 
كرده اند كه سود واقعي تسهيلات بانكي به 26درصد 
مي رس��د. بنابراين توليدكنندگان چگونه مي توانند 
از عهده دريافت تس��هيلات و بازپرداخت آن برآيند؟ 
در گذشته، وام هاي تبصره اي از محل سپرده بانك ها 
نزد بانك مركزي پرداخت مي شد كه نرخ پايين تري 
داشت يا دولت ها پرداخت مازاد سود اين تسهيلات را 
بر عهده مي گرفتند. پرداخت اين تسهيلات در شرايط 
حاضر مي تواند به افزاي��ش نقدينگي بنگاه ها كمك 
كند.رييس كميسيون اقتصاد سلامت اتاق بازرگاني 
تهران نيز س��خنان خود را با اين عبارت آغاز كرد كه 
حال صنعت دارو خوب نيست. محمد عبده زاده با بيان 
اينكه تامين دارو وضعيت مساعدي ندارد، ادامه داد: اين 
وضعيت نتيجه فقدان يك استراتژي در حوزه حفظ و 
توسعه زيرساخت ها در صنعت دارو است يا اگر چنين 
استراتژي هم وجود داش��ته ، در حال حاضر كمرنگ 
شده است. در مقطعي، دولت و حاكميت اهتمام خود 
را بر توسعه صنعت بايوتك قرار داده و نسبت به تامين 
منابع ارزي، ماشين آلات و تسهيل سازوكارهاي توسعه 
اين بخش تلاش مي كردند. اما اكنون در برنامه هفتم 
توسعه اشاره اي به صنعت دارو نشده و تنها نكته اي كه 
مشاهده مي شود اين است كه وزارت صمت مي خواهد 
مداخلات خ��ود را در حوزه قيمت گذاري مواد اوليه و 

مكمل ها افزايش دهد و مداخله  را افزايش دهد.
عبده زاده ب��ا تاكيد بر اينكه، توليت داروس��ازي ميان 
وزارت صمت و وزارت بهداشت رها شده است، ادامه داد: 
اولويت وزارت بهداشت، تامين دارو و تامين تجهيزات 
مورد نياز كشور است؛ اما حفظ و توسعه زيرساخت هاي 
صنعت در اولويت هاي وزارت بهداشت نيست. وزارت 
صمت هم با تصور اينكه توليت صنع��ت دارو با وزارت 

بهداشت است، از حفظ زيرساخت ها و حمايت از توسعه 
آنها در اين صنعت كنار كش��يده است. به همين دليل 
صنعت دارو بي پناه مانده است. افزون بر اين، ما با وزارت 
بهداش��ت اصلا زبان مش��ترك پيدا نمي كنيم. به اين 
دليل كه زبان مشترك صنعت، بهاي تمام شده است. 
يعني وقتي هزينه هاي توليد بالا مي رود، اين افزايش 
هزينه بايد مورد توجه قرار گيرد كه متاس��فانه ناديده 
انگاشته مي شود.عبده زاده با اش��اره به اينكه ساختار 
وزارت بهداشت دربرگيرنده يك سري وظايف حجيم، 
سنگين و متناقض تحميل شده است، ادامه داد: وزارت 
بهداشت هم متولي كميت است و هم متولي كيفيت. 
وقتي دارو دچار كمبود مي ش��ود، اين وزارت خانه بايد 
به فوريت آن را تامين كند و آن وقت ديگر نمي تواند به 
فكر كيفيت باشد. اين وزارت خانه هم متولي بيمار است 
و بايد داروي مورد ني��از او را تامين كند و در عين حال 
بايد مراقب باش��د كه پرداخت از جيب بيمار بالا نرود. 
وزارت بهداشت از طرف ديگر متولي صنعت است و بايد 
روي محصولات توليد ش��ده، قيمت  بگذارد و هم دبير 
شوراي عالي بيمه است و بايد نگران بودجه سازمان هاي 
بيمه گر هم باشد. اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
در ادامه با انتقاد از ع��دم افزايش تعرفه دارو در بودجه 
س��نواتي و اختصاص بودجه ناكافي در ط��رح دارويار 
گفت: وقتي سازمان برنامه و بودجه به موقع اعتبارات 
را تامين نمي كند يا آن را كامل نمي پردازد، كل زنجيره 
تامين دارو اعم از دانشگاه ها، بيمه ها و تامين كننده ها 
دچار مشكل مي شوند، نتيجه آنكه طبق گزارش هاي 
رس��مي، نيم��ي از ثبت س��فارش هايي كه تخصيص 
ارز ش��ده، ريال آن تامين نمي ش��ود. يعني شركت ها 
ريالي در بس��اط ندارند كه به بان��ك مركزي بپردازند. 
او افزود: وزارت بهداش��ت از يك سو، شركت ها را براي 

دريافت تسهيلات به بانك مركزي معرفي مي كند و از 
طرف ديگر، تعداد زيادي از شركت هاي توليدكننده، 
پخ��ش و ماده اوليه را در موضوع اج��راي طرح دارويار 
به دادگاه جرايم اقتصادي معرفي كرده و مابه التفاوت 
اجراي طرح داروي��ار را از آنها مطالبه مي كند. يعني از 
صنعتي كه ريال ندارد تا داروي كش��ور را تامين كند، 
مي خواهن��د مابه التف��اوت دريافت كند. عب��ده زاده، 
سپس به سبقت نرخ اس��تهلاك به سرمايه گذاري در 
صنعت دارو اش��اره كرد و گفت: اين بدان معناست كه 
ماشين  آلات مستهلك مي شوند و جايگزيني براي آنها 
صورت نمي گيرد. در واقع، شركت ها توان سرمايه گذاري 
جديد را نداشته يا اقدام به خريد ماشين   آلات دست دوم 
مي كنند. اين وضعيت فرسايشي همه را خسته كرده 
اس��ت. توليدكننده اكنون به جاي تحقيق و توسعه و 
تلاش براي استفاده از فناوري هاي روز، گرفتار روزمرگي 
يا دريافت وام و پرداخت بيمه و ماليات شده است.رييس 
هيات مديره سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني 
ايران توضيح داد ك��ه در حوزه توزيع دارو نيز وضعيت 
بهتر از توليد نيس��ت؛ عبده زاده گفت: در س��ال هاي 
اخير وزارت بهداشت آيين نامه اي براي افزايش تعداد 
داروخانه ها ابلاغ كرد. اما مس��اله اين است كه تا زماني 
كه قيمت گ��ذاري دارو اصلاح نش��ود، داروخانه هاي 
جديد نيز دچار ورشكستگي خواهند شد. از سوي ديگر 
ديوان عدالت اداري نيز تاس��يس داروخانه ها توس��ط 
غيرداروس��ازها را مجاز دانسته اس��ت و اين به قيمت 
س��رخوردگي دانش آموختگان اين حوزه تمام خواهد 
ش��د.او در ادامه ابراز اميدواري ك��رد كه نقش آفرينان 
زنجيره س��لامت ك��ه روزگاري به آنها ب��ازوان وزارت 
بهداشت اطلاق مي شد، مورد توجه قرار گرفته و صداي 

آنها شنيده شود تا پايداري تامين دارو نيز حفظ شود.
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گوشت گوسفندي
از سفره مردم دورتر شد

بر اساس آمارهاي منتشرش��ده از سوي مركز آمار 
ايران از ش��اخص قيمت كالاها و خدمات مصرفي 
خانوار در تير 1402، شاخص قيمت مصرف كننده 
خانوارهاي كشور نسبت به ماه قبل 2 درصد افزايش 
يافته و نس��بت به ماه مشابه س��ال قبل نيز 39.4 
درصد بيشتر شده اس��ت. در اين ميان سهم تورم 
گروه خوراكي و آش��اميدني در تورم ماهانه و تورم 
نقطه به نقطه بالاتر بوده است. اطلاعات مركز آمار 
از 53 قلم كالاي خوراكي نشان مي دهد، كنسرو تن 
ماهي با رشد 13 درصد بيشترين تورم ماهانه را در 
ميان اقلام خوراكي داش��ته است. از طرف ديگر اما 
هندوانه با افتي 24 درصدي بيشترين افت قيمت را 
رقم زده است. بررسي سالانه كالاها نشان مي دهد 
در يك س��ال منتهي به تير 1402 بيشترين رشد 
قيمت در گوشت گوسفند رقم خورده است. در تورم 
نقطه به نقطه تير امسال گوشت گوسفند با نرخ 115 
درصد يكه  تاز عرصه خوراكي هاس��ت و پس از آن 
پسته با نرخ 96 درصد قرار دارد. در مقابل اما شاهد 
كاهش رشد قيمتي در روغن نباتي جامد به ميزان 
منفي 10 درصد هستيم. طبق بررسي ها به طوركلي 
روند رش��د قيمتي ميوه  ها در تيرماه 1402 مسير 
كاهشي را نسبت به خرداد امسال طي كرده است. 
پرچمدار اين كاهش قيمت، هندوانه با رشدي منفي 
24 درصدي و پس از آن هلو با رش��دي منفي 22 
درصدي است. در ادامه اگر قيمت ميوه  ها را با تيرماه 
1401 مقايسه كنيم متوجه مي  شويم كه برخي از 
ميوه ها تورمي بيش از 50 درصد را تجربه كرده  اند. 
به عنوان مثال موز با اينكه نسبت به ماه پيش منفي 
8 درصد كاهش قيمتي داشته اما اگر نسبت به ماه 
مشابه در سال پيشين مقايسه كنيم متوجه رشدي 
نزديك به 87 درصد مي  شويم. اين موضوع در مورد 
پسته هم صدق مي كند، چراكه قيمت آن نسبت به 
ماه پيش رش��د تقريبا 2 درصدي داشته اما نسبت 
به تيرماه پارس��ال 96 درصد رشد قيمتي را تجربه 
كرده است. گوش��ت گوسفند در رتبه اول، كنسرو 
ماهي تن در رتبه چهارم و پس از آن گوشت گاو در 
رتبه پنجم بيشترين نرخ تورم نقطه به نقطه در ميان 
خوراكي ها قرار دارند كه به گفته برخي فعالان اين 
صنف، علت آن فاصله زياد توليد تا مصرف است و 
ظاهرا واسطه ها باعث تنش در بازار و رشد قيمت ها 
مي شوند.  تورم نقطه به نقطه به اين مفهوم است كه 
ش��اخص كل قيمت مصرف  كننده در خانوارهاي 
كشور با موقعيت مش��ابه خود در سال گذشته چه 
تغييري كرده است. بدين ترتيب باوجود رشد 115 
درصدي گوشت گوسفند نسبت به تيرماه 1401، 
حذف ش��دن آن از سبد مصرفي دهك هاي پايين 
جامعه امري قابل حدس اس��ت. باتوجه به اهميت 
تامين نياز پروتئيني، اتخاذ سياس��تي در راستاي 
تأمين بخشي از نيازهاي معيشتي خانوارهاي كشور 
به ويژه خانوارهاي كم برخوردار بسيار ضروري است.

افزايش 3 ميليون دلاري 
صادرات به كشورهاي غرب آسيا

مديركل غرب آسياي س��ازمان توسعه تجارت گفت: 
صادرات به كشورهاي حوزه غرب آسيا در 4 ماه نخست 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته از نظر ارزشي 
حدود 3 ميليون دلار افزايش داش��ته است. به گزارش 
پايگاه اطلاع رساني س��ازمان توس��عه تجارت، فرزاد 
پيلتن، درباره وضعيت صادرات به كش��ورهاي حوزه 
غرب آسيا طي 4 ماهه نخست سال 1402 اظهار داشت: 
كشورهاي حوزه غرب آسيا ش��امل كشورهاي حوزه 
خليج فارس؛ سوريه، لبنان، اردن و تركيه مي شود كه 
بر اساس آمارهاي منتشر شده توسط گمرك ايران در 
4 ماه نخست سال 1402 صادرات ايران به اين كشورها 
حدود 20 ميلي��ون و850 هزار تن ب��ه ارزش حدود 7 
ميليارد و 230 ميليون دلار بوده است. مديركل غرب 
آسياي سازمان توسعه تجارت ايران افزود: به اين ترتيب 
صادرات به كشورهاي حوزه غرب آسيا نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته از نظر ارزشي حدود 3 ميليون دلار 
و از نظر وزني حدود 3 ميليون و 800 هزار تن افزايش را 
نشان مي دهد. وي افزود: از نظر سهم در ميزان صادرات 
كشور نيز س��هم صادرات ايران به اين كشورها حدود 
45.4 درصد از مجموع صادرات كشور به جهان بوده كه 
با افزايش حدود 4.4 درصدي نسبت به مدت مشابه سال 
1401 همراه بوده است. پيلتن اظهار داشت: همچنين 
از ميان گروه كشورهاي فوق عراق، تركيه و امارات بعد 
از چين به ترتيب مقاصد دوم الي چهارم صادراتي كشور 
طي اين مدت بوده اند. مديركل غرب آسياي سازمان 
توس��عه تجارت ايران افزود: كشورهاي عمان، كويت، 
س��وريه، قطر و لبنان نيز به ترتيب در رتبه هاي هفتم 
و پانزدهم، شانزدهم، هفدهم و بيست و يكم صادراتي 
كشور قرار داشته اند.  وي افزود: صادرات ايران به كشور 
عراق با 23 درصد رشد از نظر ارزش و 33 درصد از نظر 
وزني، تركيه با كاهش 3 درصدي از نظر ارزشي و افزايش 
35 درصدي از نظر وزني، امارات با كاهش 18 درصدي 
از نظر ارزشي و افزايش 7 درصدي از نظر وزني، عمان با 
كاهش 8 درصدي از جهت ارزشي و افزايش 19 درصدي 
از نظر وزني، كويت با كاهش 3درصدي از نظر ارزش��ي 
و كاهش يك درصدي از نظر وزني، س��وريه با كاهش 
43 درصدي از جهت ارزش��ي و افزايش 2 درصدي 
از جهت وزن��ي، قطر با كاه��ش 11درصدي از نظر 
ارزشي و 5 درصدي از جهت وزني و لبنان با كاهش 
10 درصدي از نظر ارزش و كاهش 29درصدي از نظر 
وزني نسبت به مدت مشابه سال گذشته همراه بوده 
است .  مديركل غرب آسياي سازمان توسعه تجارت 
ايران در مورد تجارت با عربستان هم گفت: تجارت با 
عربستان، با وجود شروع روابط ديپلماتيك دو كشور، 
هنوز به صورت رسمي و مستقيم بين دو كشور شكل 
نگرفته، بنابراين در مدت مذكور گزارشي از صادرات 

ايران به عربستان منتشر نشده است.

چگونه عضويت در بريكس را به 
دستاوردهاي تجاري تبديل كنيم؟

رييس كنفدراسيون صادرات ايران گفت كه عضويت 
در بريكس فرصتي اس��ت كه در اختيار كشور قرار 
گرفته و با سياست گذاري صحيح از جمله در بحش 
تامين زيرساخت ها و رفع موانع صادرات مي تواند به 
دس��تاورد جهش صادرات و افزايش تجارت تبديل 
ش��ود .محمد لاهوتي در گفت وگو با ايس��نا، با بيان 
اينكه امروز با توجه به جهاني شدن اقتصاد حضور در 
پيمان هايي مثل شانگهاي، بريكس و اوراسيا براي 
كشورهايي كه با يكديگر پيوند تجاري و منطقه اي 
دارند مي تواند به عن��وان يك فرصت در نظر گرفته 
شود، اظهار كرد: اعضاي بريكس تقريبا 31.5 درصد 
تولي��د ناخالص جهاني را به خ��ود اختصاص دادند 
و پيش بيني مي ش��ود با حضور كش��ورهاي ديگر 
مثل عربس��تان، اين عدد به 50 درصد برسد كه در 
اين ص��ورت تاثيرگذاري آنه��ا در بحث اقتصادي و 
گسترش روابط سياس��ي و اجتماعي حايز اهميت 
خواهد بود. وي با بيان اينكه بايد از بريكس به عنوان 
يك فرصت مهم ياد شود، تصريح كرد: اگر بتوانيم با 
ايجاد زيرس��اخت هاي لازم و بستر مناسب به ويژه 
در بخش بنادر و حمل و نقل، افزايش قدرت رقابت 
واحدهاي توليدي و غيره از اين فرصت بهره بگيريم، 
مي توان گفت به دستاورد چش��مگيري رسيديم. 
لاهوتي با بيان اينكه با ورود به اين پيمان، تعرفه هاي 
واردات و صادرات بايد با س��اير كش��ورها متناسب 
باشد، تصريح كرد: همچنين توليدكنندگان بايد با 
كشورهايي مثل چين و روس��يه رقابت كنند و اگر 
صنايع پويا نباشند و امكان رقابت نداشته باشند در 
بحث صادرات با مش��كل مواجه مي شوند. البته به 
گفته وي اين موضوع كه ايران عضو سازمان تجارت 
جهاني نيست و تعرفه كالاهاي صادراتي ايران نسبت 
به كشورهايي كه عضو هستند، بالاتر است، مي تواند 
به توسعه صادرات كمك كند. رييس كنفدراسيون 
صادرات ايران همچنين گفت: راندمان توليد، افزايش 
كيفيت، بسته بندي، شناسايي بازارها، قدرت رقابت 
به  خصوص در موضوع برگشت ارز حاصل از صادرات، 
از جمله مواردي است كه اگر نتوانيم تا زمان الحاق 
كامل از آنها به��ره ببريم فرصت خودمان در اختيار 
كشورهاي ديگر مي گذاريم كه پتانسيل و آمادگي 
تجارت را دارند. بنابراين مي توان گفت عضويت در 
بريكس فرصتي است كه در اختيار كشور قرار گرفته و 
با سياست گذاري صحيح مي تواند به دستاورد جهش 

صادرات و افزايش تجارت تبديل شود.

رونق تجارت غيرتحريمي ايران
و استراليا با توان بخش خصوصي

در نشست رييس اتاق ايران و سفير استراليا در تهران 
بر افزايش سطح مبادلات تجاري دو كشور، با استفاده 
از ظرفي��ت بخش خصوصي دو كش��ور و همكاري در 
زمينه هاي غيرتحريمي تأكيد شد. رييس اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي ايران گفت: بخش خصوصي 
و اتاق ايران معتقد اس��ت با وج��ود تحريم هاي بانكي، 
زمينه هاي متعددي براي كار بين بخش هاي خصوصي 
ايران و اس��تراليا وجود دارد. حسين س��لاح ورزي در 
نشست با ليندال ساكس، سفير استراليا در تهران با ابراز 
تأسف از روند نامطلوب تعاملات تجاري ايران و استراليا 
بعد از تحريم ها، گفت: علاوه بر حوزه هاي معدن، دارو 
و تجهيزات پزش��كي، گردش��گري و آموزش، طيف 
گسترده اي از محصولات و موضوعات غيرتحريمي از 
جمله گندم، جو، محصولات دامي، گوشت و دام زنده 
وجود دارند كه در بخش خصوصي مي توان راهي براي 
رونق مبادله آنها پيدا كرد. او با تأكيد بر اينكه اتاق ايران 
خود را ملزم به يافتن راه هايي براي صادرات محصولات 
ايراني و تأمين نيازهاي كشور مي داند، گفت: به همين 
دلي��ل در دوره جديد فعاليت اتاق ك��ه حوزه تجارت 
بين الملل براي م��ا اهميت زيادي دارد باي��د دو اقدام 
اساسي را در رابطه با استراليا انجام دهيم. سلاح ورزي 
افزود: تصور ما اين است كه تجار دو كشور به ويژه تجار 
استراليايي اطلاعات كاملي از ظرفيت ها و زمينه هاي 
همكاري با يكديگر ندارند؛ ازاين رو اولين اقدام ما ارتباط 
با اتاق استراليا است كه سفارت استراليا در اين زمينه 
مي تواند كمك زيادي كند. ش��ايد اگر زمينه اي فراهم 
كنيم و تعدادي از شركت هاي استراليايي بازديد نزديك 
از ايران داشته باشند، فرصت هاي همكاري بيشتر فراهم 
شود. او ادامه داد: اقدام دوم توجه بيشتر به امكان استفاده 
از توان بخش خصوصي دو كشور است. بخش خصوصي 
ايران مشتاق است كه در زمينه تأمين نيازهاي كشور با 
بخش خصوصي استراليا ارتباط برقرار كند يا اگر امكان 
صادرات كالاهاي ما به اس��تراليا وجود داشته باشد از 
اين مسير استفاده كنيم. سلاح ورزي اظهار كرد: بايد با 
استفاده از ظرفيت سفارتخانه هاي دو كشور و برنامه هاي 
ما در ات��اق براي افزايش و بهبود در تجارت دو كش��ور 
هدف گذاري كنيم. ليندال ساكس، سفير استراليا در 
تهران نيز با بيان اينكه ايران و اس��تراليا روابط ديرپايي 
با يكديگر دارند، گفت: ما متعهد به حفظ روابط خود با 
ايران با وجود اختلاف نظرها هستيم و معتقديم دوستان 
هميشه راهي براي حل اختلافات خود به صورت مدني 
پيدا خواهند كرد.او ادامه داد: متأس��فانه در دو س��ال 
گذش��ته حجم روابط دو كش��ور كاهش چشمگيري 
داشته كه دليل عمده آن وضع تحريم ها بوده است؛ اما 
اين به معناي توقف تجارت دو كشور نيست. بخشي از 
اين تجارت رسمي و بخشي ديگر غيررسمي ادامه يافته 
و حوزه هاي مورد علاقه ما بخش هاي كشاورزي، دارويي، 
معدني و آموزشي بوده است. ساكس با بيان اينكه شيوع 
كرونا نيز در كاهش حجم تجارت ايران و استراليا موثر 
بوده، افزود: مساله ديگر آن چيزي است كه در اروپا به آن 
تبعيت بيش ازحد از تحريم ها مي گويند. اين موضوع به 
خصوص در بخش بانكي ديده مي شود. او گفت: با وجود 
اين موانع، بخش خصوصي استراليا نيز تمايل بالايي براي 
تجارت با ايران دارد و تجار ايراني مي توانند با مذاكرات با 

آنها روابط خوب تجاري برقرار كنند.

فعالان اقتصادي بخش خصوصي از مداخله دولت در قيمت گذاري انتقاد كردند

دارو بدون متولي!

در نشست شوراي راهبري بهبود محيط كسب وكار مطرح شد

امتيازهاي خاص شركت هاي دولتي، مانع فعاليت بخش خصوصي واقعي است
رييس ش��وراي راهب��ري تصريح كرد: با اس��تفاده از 
ظرفيت شوراي گفت وگو، اجراي ماده )8( قانون اصل 
44 را پيگيري خواهيم كرد چراكه امتيازهاي خاص 

دولتي مانع فعاليت بخش خصوصي مي شود.
در نشست شوراي راهبري بهبود محيط كسب وكار، 
شناس��ايي علل معطل ماندن اجراي ماده )8( قانون 
اجراي سياس��ت هاي كلي اص��ل 44 و مصاديق آن، 
بررس��ي و مقرر شد گزارش��ي در اين باره آماده شود 
و ب��ا اس��تفاده از ظرفيت ش��وراي گفت وگو، مطالبه 
بخش خصوصي مبني بر آماده ش��دن بس��تر اجراي 
قانون، پيگيري ش��ود. همچنين هم راستا با تهيه اين 
گزارش، بايد مطالعه پژوهشي بر اساس ديدگاه هاي 
تش��كل ها و به همت مركز پژوهش هاي اتاق ايران و 
مركز پژوهش هاي مجلس انجام شود تا انتظار بخش 
خصوصي با پشتوانه يك مطالعه پژوهشي در اختيار 
دولت قرار گيرد. ماده 8 قانون اجراي سياست هاي كلي 
اصل 44 مي گويد: هر امتيازي براي بنگاه هاي دولتي با 
فعاليت اقتصادي گروه يك و دو ماده 2 اين قانون مقرر 
شود، عيناً و با اولويت براي بنگاه يا فعاليت اقتصادي 
مشابه در بخش خصوصي، تعاوني و عمومي غيردولتي 

بايد در نظر گرفته شود.
تبصره- دولت مكلف اس��ت ظرف س��ه ماه پس از 
تصويب اين قانون كليه امتيازات موجود موضوع اين 

ماده را لغو كند يا تعميم دهد.
بر اساس بررس��ي هاي انجام ش��ده اين ماده قانوني 
همچن��ان معطل مان��ده و به اجرا نرس��يده اس��ت. 
بدين ترتيب مركز پژوهش هاي مجلس ورود كرده تا 
دلايل اجرايي نشدن آن را شناسايي كند، حال نتيجه 
بررس��ي صورت گرفته، در نشست ش��وراي راهبري 
مطرح شد. احمد مركز مالميري، پژوهشگر و نماينده 
مركز پژوهش هاي مجلس با نگاهي ب��ه اين قانون و 
اجرايي نش��دن آن و مجموعه مطالعات��ي كه در اين 
باره انجام شده است، گفت: محتواي اين ماده قانوني، 
يك ايده بلندپروازانه بود و مانند بسياري از مواد قانون 
برنامه هاي توسعه به اجرا نرس��يد. او ادامه داد: چون 

دولت اين قان��ون را اجرايي نكرد، قانون گذار از طريق 
قانون بهبود مستمر محيط كسب وكار به سراغ آن رفت 
تا شايد زمينه اجراي قانون مهيا شود. هرچند در نهايت 
دولت از بخش خصوصي خواست تا مصاديق مربوط به 
اين ماده قانوني را شناسايي و اعلام كند. در مواد 22 و 
27 قانون بهبود مستمر محيط كسب وكار اين موضوع 
را شاهد هستيم. هرچند بايد اذعان داشت كه رويه اي 
كه پيش گرفته شده به نتيجه نمي رسد چون شناسايي 
مصادي��ق مربوط به امتيازهايي كه ب��راي بنگاه هاي 
دولتي منظور شده از توان بخش خصوصي خارج است.

مركز مالميري اجراي اين دست از مواد به ويژه ماده 27 
قانون بهبود مستمر محيط كسب وكار كه به مطالعات 
پژوهشي از س��وي اتاق ها و بخش خصوصي نياز دارد 
را بسيار س��خت و پيچيده ارزيابي كرد. در ادامه اين 
نشست، اعضاي شوراي راهبري به يك پيچيدگي در 
اجراي اين ماده قانوني اشاره كردند كه به نبود تعريف 
دقيق از شركت خصوصي و دولتي برمي گردد و براي 
مثال ساختار سهام داري ش��ركت ايران خودرو مورد 
توجه قرار گرفت. با وجود اينكه س��هام دولت در اين 
شركت كاهش يافته؛ اما در عمل مديريت آن با دولت 
اس��ت؛ نمونه هاي اين نوع ش��ركت ها كم هم نيست. 
بنابراين تأكيد ش��د كه در اجراي اين مواد از قانون با 

مشكل حقوقي و اجرايي روبرو هستيم.
از طرفي تصريح شد اين تيپ قوانين در صحنه عمل به 
نتيجه نخواهند رسيد چون به جاي پرداختن به علل، 
معلول ها را هدف قرار دادند. همچنين وقتي الزامات 
اجراي يك قانون در روز تصويب ديده نش��ده باش��د، 

هيچ وقت اجرايي نمي شود.
همچنين بايد توجه داش��ت كه تصويب يك حكم به 
معناي اجرا نيست و پيشنهاد اين است كه از تصويب 
قوانيني كه ايده آلي هس��تند، پيش از فراهم ش��دن 
زيرساخت هاي آن، بپرهيزيم. در كنار اين ابهامات و 
پيچيدگي ها، نماينده وزارت اقتصاد با بيان اين نكته 
كه موضوع ماده 8 را در قالب يك مطالعه پژوهشي در 
دس��ت اقدام داريم، پيشنهاد داد كه بخش خصوصي 

كار را ش��روع ك��رده و در قدم ه��اي اول ب��راي بيان 
مصادي��ق از اطلاعات معاون��ت ادارات وزارت اقتصاد 
كه اطلاعات ش��ركت هاي دولت��ي را در اختيار دارد 
و تجربيات س��ازمان خصوصي س��ازي در شناسايي 
واحدهاي دولت��ي و خصوصي، بهره ببرد. در اين بين 
محمدرض��ا نجفي منش، رييس كميس��يون بهبود 
محيط كسب وكار اتاق تهران با نگاهي به الزامات قانوني 
و منويات رهبري درباره خصوصي سازي، گفت: با وجود 
اينكه قانون دولت را ملزم به خصوصي سازي كرده و از 
سويي شاهد تاييدات رهبري بر لزوم خصوصي سازي 
در كشور هستيم؛ همچنان اقدام جدي در اين رابطه 
صورت نگرفته اس��ت. بنابراين بايد قبل از هر چيز از 
دولت استعلام رسمي صورت بگيرد و از دولت بپرسيم 
كه آيا قصد دارد خصوصي سازي انجام دهد؟ پاسخي 
كه دولت خواهد داد در ادامه مس��ير بس��يار اثرگذار 
خواهد ب��ود. ابراهيم بهادراني، مش��اور ات��اق تهران 
رسيدگي به روند خصوصي س��ازي در اقتصاد كشور 
را موضوع بسيار مهي دانست و گفت: در رابطه با آنچه 
به عنوان خصوصي س��ازي شاهد هستيم تنها انتقال 
مديريت مطرح نيس��ت بلكه ران��ت اطلاعاتي كه در 
ش��ركت هاي زيرمجموعه دولت وجود دارد، نيز مهم 
اس��ت. بخش خصوصي واقعي به اطلاعات دست اول 
دسترس��ي ندارد. اين مسائل بايد حل شود. در بخش 
بعدي اين نشست، نمايندگان تشكل هاي تخصصي 
تجربيات و نقطه نظرات خ��ود را در اين رابطه مطرح 
كردند. آنچه از سوي آنها تأكيد شد، پرهيز از هرگونه 
رفتار تبعيض آميز و اعطاي هرگونه امتيازهاي خاص كه 
اصل رقابت را مختل مي كند، بود. به باور آنها بايد محيط 
كسب وكار را از امكان تعيين هرگونه استثنا بزداييم. در 
حال حاضر ساختاري شكل گرفته كه داور، عضو تيم 
مقابل بوده و بخش خصوصي واقعي، بازنده اول و آخر 
اين بازي است. در چنين سيس��تمي، امكان حضور 
بخش خصوصي نيست چون توان رقابت در يك فضاي 
يك طرفه وجود ندارد. در اين نشس��ت نمايندگاني از 
صنعت بازيافت، انرژي ه��اي تجديدپذير، برق، گاز و 

فرآورده هاي نفتي حضور داشتند. در نهايت با توجه به 
آنچه در اين نشست مطرح شد، حميدرضا فولادگر، 
رييس شوراي راهبري محيط كسب وكار ضمن تأكيد 
بر اينكه بخش خصوصي نبايد نااميد شود، گفت: براي 
ارتقاي محيط كسب وكار كشور و حضور واقعي بخش 
خصوصي، زيرساخت هايي لازم است كه بايد از سوي 
اتاق هاي بازرگاني، اصناف و تعاون پيگيري شود. بخش 
خصوصي تجربه تصويب قانون بهبود مستمر محيط 
كس��ب وكار و قانون رفع موانع توليد را دارد. بنابراين 
مي توان انتظار داشت كه با پيگيري و انجام مطالعات 
پژوهشي و علمي، زمينه حضور بخش خصوصي واقعي 

در اقتصاد را فراهم كرد.
او در جمع بندي اين نشست گفت: از آنجايي كه ماده 
)8( قانون اجراي سياس��ت هاي اص��ل 44 همچنان 
اجرايي نشده، گزارش��ي را در اين باره آماده خواهيم 
كرد و با اس��تفاده از ظرفيت شوراي گفت وگو مطالبه 
خود را براي آماده شدن بستر اجراي قانون اعلام كرده 
و هم راس��تا با آن مطالعه پژوهشي بنا بر ديدگاه هاي 
تش��كل ها و به همت مركز پژوهش ه��اي اتاق ايران 
انجام مي دهيم تا مطالبه موجود با پشتوانه يك مطالعه 
پژوهشي در اختيار دولت قرار گيرد. در ادامه اقدامات 

پيگيرانه انجام خواهد شد.
فولادگر تصريح كرد: همچنين لازم است، تشكل ها 
مصاديق��ي ك��ه مش��مول م��اده 8 قان��ون اجراي 
سياست هاي اصل 44 مي شود را در قالب يك فهرست 
براي دبيرخانه ش��وراي راهبري و مركز پژوهش هاي 
اتاق ايران ارسال كنند. در بخش ديگري از اين نشست 
مس��ائل و چالش هايي ك��ه در حوزه بيم��ه و تأمين 
اجتماعي مطرح اس��ت و واحدهاي اقتصادي با آنها 
مواجه هس��تند، تشريح و مقرر ش��د موارد پيگيري 
شود. در اين باره نجفي منش از بررسي هاي دفاتر بيمه 
شركت ها كه مربوط به سال هاي قبل مي شود انتقاد 
كرد. بر اساس اظهارات او اين موضوع حل وفصل شده 
بود؛ اما دوباره شاهد مراجعه هاي چند ساله و رجوع به 

دفاتر سال هاي قبل هستيم.
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خبرروز

افزايش نسبي دماي هواي پايتخت طي روزهاي آينده
اداره كل هواشناسي استان تهران اعلام كرد: براي روزهاي دوشنبه)امروز( و سه شنبه ۶ و ۷ شهريورماه افزايش نسبي دماي هواي 
پايتخت پيش بيني مي شود. بر اساس بررسي نقشه هاي پيش يابي و تحليل الگوهاي همديدي، وضعيت جوي استان تهران طي 
پنج روز آينده آسماني صاف تا قسمتي ابري در بعضي ساعت ها افزايش وزش باد، گاهي همراه با افزايش ابر پيش بيني مي شود.از 
بعد از ظهر سه شنبه تا پنجشنبه )۷ تا ۹ شهريورماه( به ويژه در جنوب غرب و ارتفاعات استان در بعضي ساعت ها وزش باد شديد 
در نيمه جنوبي گاهي با گرد و خاك و كاهش كيفيت هوا با احتمال نفوذ و گسترش گرد و غبار انتقالي از غرب كشور و محدوديت 

ديد و در ارتفاعات استان گاهي وزش باد شديد موقتي رگبار باران با احتمال رعد و برق مورد انتظار خواهد بود.

رويداد

فيلم هاي منتشر شده از استان گلستان ترسناك بود، 
آنچه كه نمي ديدي، فقط آسمان نبود، حتي فضاي اطراف 
دوربين گوشي نيز قابل ديدن نبود. ريزگرد و گرد و خاك 
كه تا سال ها اس��مش با مناطق جنوبي و مركزي ايران 
گره خورده بود، حالا به شمال كشور هم سرايت كرده، 
مديركل هواشناسي مازندران درباره اين مشكل گفته 
كه گرد و غبار از صحراي قره قوم تركمنستان وارد كشور 
شده و مناطق مركزي و شرقي استان را تحت تاثير قرار 
داده است. روزنامه پيام امروز هم در گزارشي نوشته است: 
»صحراي »قره قوم« در تركمنستان سال هاست به يكي 
از كانون هاي گردوغبار در منطقه تبديل شده كه مناطق 
شرق و ش��مال ايران نيز از آن متأثر است. با اين وجود، 
نه برنامه اي از سوي تركمنستان براي مقابله با خيزش 
گردوغبار از اين كانون وجود دارد و نه  ايران تلاش مي كند 
تا كشور همسايه را مجاب به فعاليت هاي بيابان زدايي در 
اين منطقه مرزي كند. اين بار نيز خيزش شديد گردوغبار 
از قره قوم، مناطق شمال و شمال شرقي كشور را به شدت 
در گردوغبار فرو برد. برخي ش��هروندان غرب گلستان 
و ش��رق مازندران گفتند كه از صبح ۴ شهريور آسمان 
قهوه اي و غبارآلود كه در آن »چشم، چشم را نمي ديد« 
تجربه كردند. اين اتفاق همراه با كاهش شديد ديد افقي 
تا ساحل بندر »امير آباد« و روستاهاي حاشيه ميانكاله، 

زندگي عادي شهروندان را مختل كرده است. 

   اما ماجرا چيست؟ 
عباس محمدي، گنش��گر محيط زيس��ت با اشاره به 
اينكه عكس هاي ماهواره اي و اظهارات مقامات مسوول 
منبع ريزگردهاي در اس��تان گلس��تان را از كشورهاي 
آس��ياي مياني و خصوصا تركمنس��تان اع��لام كرده 
است، به خبرآنلاين مي گويد: »گفته مي شود به خاطر 
عقب نشيني آب درياي خزر در كشورهاي آسياي مياني، 
فضا و كانوني از ريزگرد تش��كيل شده است كه احتمال 

مي رود با افزايش پديده ريزگرد در مناطق شمالي كشور 
روبرو شويم.« اين كنشگر ادامه مي دهد: »اين اولين بار 
نيس��ت كه استان هاي ش��مالي با پديده ريزگرد مانند 
استان هاي جنوبي و مركزي كشور روبرو مي شوند و پيش 
از اين نيز در گيلان، شرق و غرب استان مازندران و گلستان 

نيز شاهد گرد و خاك و ريزگرد بوديم.«

   حكمراني بد منشأ ريزگردها در كشور است
او تاكيد مي كند: »اساسا منبع و منشأ ريزگردها در كشور 
ما حكمراني بد است، متاس��فانه چه در حوزه سياست 
داخلي و چه در حوزه سياست خارجي خودمان را درگير 
موضوعات و مسائلي كرده ايم كه اولا ملي نيستند، ثانيا 
اساس��ا حل آن مس��ائل از توان و اراده ما خارج است.« 
محمدي با بيان اينكه پافشاري و ماندن بر مسائلي كه 
دغدغه ملي نيست، باعث شده از حل مسائل مهم تر باز 
بمانيم، ادامه مي دهد: »در همين مورد ريزگردها ملاحظه 
مي كنيد كه از ش��مال غربي تا جنوب شرقي و از شمال 
شرقي تا جنوب غربي كشور يعني چهار گوشه كشور با 

مساله گرد و خاك و ريزگردها روبرو شده است.«

   فرافكني با تركمنستان
مشكل اصلي خودمان هستيم

او اظهار مي كند: »تير ماه سال ۱۳۹۶ كنفرانس بين المللي 
مقابل��ه با گرد و خ��اك و ريزگ��رد در كش��ور با حضور 
رييس جمهور وقت و رييس س��ازمان محيط زيس��ت 
برگزار شد و اتفاقا از »ان جي او«ها هم دعوت شد و ما هم 
حضور داشتيم، خب نتيجه اش چه شد؟ چه تاثيري در 
كاهش ريزگردها داش��ت؟ هيچ كس پاسخ اين سوال را 
نمي داند، دولت فعلي هم همين طور، اگر س��وال كنيد 
متوجه مي شويد كه هيچ كار دقيق و مشخصي براي حل 
چنين مشكل بزرگي در كشور انجام نشده يا در دست اقدام 
نيست.« محمدي با بيان اينكه ريشه و عامل بسياري از 

ريزگردها ه��م منبع داخلي دارد و ه��م منبع خارجي، 
در بحث منابع خارجي بايد دولت و وزارت خارجه براي 
حل مش��كل اقدام كنند، ادامه مي ده��د: » درحالي كه 
مي بينيم در مناقشه ايران و افغانس��تان درباره حق آبه 
هيرمند علي رغم اينكه س��د كجكي پر از آب اس��ت اما 
رايزني ها به سرانجام نرسيده تا حق آبه هيرمند را بدهند 
درحالي كه ريزگردها و كمبود آب از مسائل مهم محيط 
زيستي در سيستان و بلوچستان اس��ت.« او مي گويد: 
»در بحث ريزگردهاي استان گلستان هم اينكه بگوييم 
منبع آن صرفا از تركمنستان است، بيشتر به فرافكني 
شبيه است چرا كه قبلا آب رودخانه اترك از خراسان به 
سمت استان گلستان سرازير مي شد و تالاب هاي آلاگل، 
آلماگل و آجي گل را سيراب مي كرد، درحالي كه بعد از 
احداث سد شيرين دره روي رودخانه اترك باعث شديم 
كه ۹۰ درصد از تالاب هاي گفته ش��ده، خش��ك شوند.

در شهرستان گاليكش با احداث كارخانه سيمان، باعث 
نابودي جنگل هاي هيرگاني و آس��يب شديد به محيط 
زيست منطقه شده ايم.« به گفته او اگر به شهرستان نكا 
سفر كنيد، خصوصا در مسير اين شهر به سمت ساري 
شاهد كوه هايي هستيد كه شبيه كوه هاي مناطق كويري 
مركز ايران شده اند و هيچ پوشش گياهي ندارند، نتيجه 
اين اتفاقات در اين مناطق در شمال كشور اينگونه شده 
كه وقتي خشكسالي مي شود، ريزگردها بلاي جان مردم 
است و وقتي بارش ها زياد مي شود، سيل به راه مي افتد.

محمدي مي گويد: »مشكلات محيط زيستي در كشور ما 
جدي تر از آن است كه بخواهيم مسائل را صرفا به خارج از 
مرزها نسبت دهيم و فرافكني بكنيم، جالب است بدانيد 
كه قرار است كه در هيات دولت درباره پتروشيمي ميانكاله 
تصميم گرفته شود، درحالي كه پيش از اين در فروردين 
۱۴۰۱ راه اندازي پتروشيمي ميانكاله در هيات دولت رد و 
به دستور دادستاني متوقف شد، همين ها نشان مي دهد 
كه مشكلات اصلي محيط زيست كشور از خودمان است.«

ريزگردها به استان گلستان رسيد

روز داروساز فرصت ديگر براي ارايه آمارهايي بدون مستندات 

وزير بهداشت مدعي شد: راه اندازي ۳۲ خط توليد دارو در كشور

روز گذشته يك بار ديگر بهرام عين اللهي 
وزير بهداش��ت و درمان به مناس��بت روز 
داروس��از در نشس��تي از موفقيت ه��اي 
وزارتخانه متبوع��ش در راه اندازي ۳۱ خط توليد دارو در 
كشور خبر داد. به گفته او اين كار باعث شده تا ۱۵۹ ميليون 
دلار صرفه جويي ارزي در اين ميان صورت گيرد. مساله 
اينجاست كه هيچ مستنداتي در مورد اين خطوط توليد از 
سوي وزير بهداشت و درمان ارايه نشده است. در دولت هاي 
قبلي حداقل تا قبل از روي كار آمدن محمود احمدي نژاد 
باب بود كه وقتي خط توليد دارويي و... راه اندازي مي شد 
خبرنگاران براي بازديد و تهيه گزارش ميداني از اين اتفاق 
دعوت مي ش��دند. اما حالا خبري از اين اتفاق ها نيست. 
مسوولان مدعي مي ش��وند و ما هم بايد باور كنيم و تنها 
آمارها را با مردم به اشتراك بگذاريم در حالي كه واقعيت 

در بطن جامعه چيز ديگري را نشان مي دهد. 

   اخبار ضد و نقيض در مورد تحريم دارو
وزير بهداش��ت در همين نشس��ت عنوان كرده با همه 
مشكلات و تحريم ها ما توانستيم به ۹۹ درصد توليد داخلي 
برسيم. در توليد مواد اوليه خيلي خوب كار كرديم و لازم 

است كه اين روش گسترش پيدا كند. 
حال سوال اينجاست كه آيا واقعا بحث تحريم ها توانسته 
كاري كند كه ما به خودكفايي برس��يم يا بر اساس آن 
چيزي كه همين چند وقت پيش مسوولان سازمان و 
غذا و دارو مدعي شده بودند بخش مهمي از مشكلات 
دارويي كش��ور به دليل وجود تحريم هاست. اينكه در 
برخي از اخبار آمده بود كه تحريم دارو توس��ط امريكا 
باعث مرگ بيش از ۱۷ هزار بيمار ايراني ش��ده اس��ت 
چقدر مي تواند با اين ادعاي وزير بهداشت كه تحريم ها 
ما را در زمينه دارو خودكفا كرده است همخواني داشته 
باشد. مساله اينجاست كه فاصله زماني اين اخبار آنقدر 
نيس��ت كه بگوييم فرصت براي رق��م زدن يك اتفاق 
بزرگ وجود داش��ته و اين اتفاق ح��الا رخ داده و ما در 
زمينه دارو بي نياز شده ايم. بحث چند ماه است كه البته 
قطعا نمي تواند براي رسيدن به خودكفايي دارويي زمان 

مناسبي باشد. 

   كدام مبارزه با فساد مد نظر وزير است
عين اللهي در بخش ديگري از سخنانش با بيان اينكه دولت 
سيزدهم ضد فساد است افزود: همه بايد دنبال اين باشيم 
كه شبكه هاي فساد را شناسايي كنيم و كسي نبايد با ديدن 
فساد سكوت كند.  سوال ديگري كه مطرح مي شود اين 
است كه وزير محترم از مبارزه با كدام فساد در زمينه دارو 
صحبت به ميان مي آورد. فراموش نكنيم كه قدمت بازار دارو 
در ناصر خسرو بيش از عمر تمامي دولت هايي است كه بر 
سر كار آمده و رفته اند. اما هيچ كدام موفق به جمع آوري اين 
بازار سياه نشده اند. هنوز كه هنوز است نبض انسان هاي 
زيادي در هزارتوهاي اين بازار با ميليون ميليون پولي كه 
جابه جا مي شود به شماره افتاده است. در زمان كرونا اين 
بازار بيشترين سود را از سوداگري واكسن ها به دست آورد. 
مبارزه با فساد در زمينه دارو تنها با همت عالي وزارتخانه اي 
كه وظيفه محافظت از جان و سلامت انسان را دارد بر مي آيد 
اما تا وقتي همه چيز به حرف هاي شعاري و وعده هاي غير 

قابل اجرا گره خورده باشد هيچ اميد بهبودي نيست. 

   توان توليد انبوه دارو!
وزير بهداشت و درمان در بخش ديگري از سخنان خود 
به توان توليد انبوه دارو در كشور اشاره مي كند و مي گويد 
بايد در تمامي استان ها ش��رايط توليد دارو وجود داشته 
باشد. او شرايط كنوني توليد دارو در كشور را به بند باريكي 
تشبيه مي كند كه بايد به پلي مستحكم تبديل شود. شايد 
اين ادعاي وزير بهداش��ت تا قب��ل از حذف ارز ترجيحي 
دارو مي توانست صحت داشته باشد چرا كه شركت هاي 
دارويي مي توانستند بدون دردسر و بدون ابلاغ قيمت هاي 
دستوري مواد مورد نياز تهيه دارو را وارد كرده و توان توليد 
خود را افزايش دهند. ام��ا از زماني كه ارز ترجيحي دارو 
برداشته شده است بسياري از شركت هاي توليد كننده دارو 
به گواه مسوولان آن با مشكلات عديده اي مواجه شده اند 
و بخش عظيمي از توليد خود را متوقف كرده اند. چرا كه 
نمي توانند با ارز آزاد مواد وارد كنند و دارو توليد كنند و بعد 
داروي توليد شده را با قيمت دستوري وزارت بهداشت و 
درمان در بازار به فروش برس��انند. هيچ توجيه اقتصادي 

براي اين كار وجود نداشته و ندارد. 

   تنها بيماران آسيب مي بينند
مس��اله اينجاس��ت كه روز گذش��ته رييس انجمن 
داروس��ازان تهران نيز در مصاحبه اي به مش��كلات 
قيمت گ��ذاري دارو اش��اره ك��رده و گفته ب��ود: اگر 
قيمت گذاري ها كند و با روش مناسبي صورت نگيرد 
عملا توليد از حالت اقتصادي خارج مي شود. همين امر 
باعث بروز ۲ اتفاق خواهد شد؛ يا توليد انجام نمي شود 
و با كمبود مواجه خواهيم شد يا آن شركت توليدي در 
كنار كالاي مورد نياز شروع به فروش اجباري كالاهاي 
ديگر مي كند و يك حالت سبدفروشي پيش مي آيد كه 
در هر دوي اين موارد تنها بيمار است كه آسيب جدي 
مي بيند. محبوبي با بيان اينكه در بحث بيمه ها بسيار 
ناهماهنگ عمل مي شود، اظهار داشت: شركت هاي 
بيمه اي بسيار بد عمل مي كنند و بهتر است سازمان 
برنامه و بودجه سهم بيمه اي داروها را به جاي اينكه به 
حساب بيمه ها واريز كند به طور مستقيم به حساب 
داروخانه ها واريز كند زيرا در شرايط فعلي با اين تأخير 
در پرداخت ها احتم��ال ورشكس��تگي داروخانه ها 
وجود دارد.  او همچنين با اشاره به طرح دارويار گفت: 
بايد جريان ورودي منابع مالي طرح دارويا به ش��كل 
مطلوبي پرداخت شود تا بر كيفيت و گسترش صنعت 
داروسازي تاثيرگذارد. همچنين داروخانه ها به عنوان 
مركز ارايه خدمات دارويي در نظام سلامت شناخته 
مي شوند كه بايد تمامي زيرس��اخت ها و بسترهاي 
قانوني و فرهنگي براي پيشتوانه داروسازها فراهم شود.

   نگاهي به اظهارات مسوولان دارويي
يك ماه و اندي پيش

ام��ا در تاريخ ۸ خ��رداد ۱۴۰۲ جلس��ه اي با عنوان 
بررس��ي چالش ها و راهكارهاي س��اماندهي حوزه 
دارو برگ��زار ش��د. در اين جلس��ه ع��لاوه بر رييس 
مركز رييس مركز پژوهش هاي مجلس، نمايندگان 
دستگاه هاي اجرايي، سازمان هاي بيمه گر و فعالان 
بخش خصوصي صنعت دارو شركت داشتند. بخشي 
از اظهارنظرهاي اين مس��وولان را در آن جلسه مرور 

مي كنيم. 

   قيمت گذاري در دارو
براي توليدكنندگان صرفه اقتصادي ندارد

مهدي پيرصالحي نايب رييس سنديكاي صاحبان صنايع 
داروهاي انساني نيز در اين جلسه سه معضل اساسي در 
حوزه دارو را تامين ارز، نقدينگي و قيمت گذاري دانست 
و اف��زود: در حوزه نقدينگي، بانك ه��ا از اجراي مصوبات 
موجود س��ر باز مي زنند و حاضر به اجراي آنها نيستند. 
در بحث قيمت گذاري نيز از س��وي دولت فش��ار زيادي 
بر توليدكنندگان وارد مي ش��ود و قيمت گذاري ها براي 
توليدكنندگان صرفه اقتصادي ندارد. او افزود: متاسفانه 
در كشور ما مس��اله دارو يك مس��اله حياتي به حساب 
نمي آيد و در اين حوزه آينده نگري خاصي نداريم و براي 
۱۰ سال آينده برنامه اي نداريم و نهايتا تمام تلاش مان را 
بكنيم، فقط مي توانيم داروي امروز را تامين كنيم. در واقع 
تا زماني كه بخش خصوصي مورد توجه قرار نگيرد و به آن 
بها داده نشود، مشكلات حوزه دارو همچنان حل نشده 

باقي خواهند ماند.

   نقدينگي؛ اصلي ترين چالش
زنجيره تامين دارو

جمش��يد س��لام زاده معاون غذا و داروي دانشگاه علوم 

پزشكي شهيد بهشتي نيز با اشاره به مشكلات و چالش هاي 
زنجيره تأمين گفت: در وضعي��ت موجود، بيمه ها پول 
داروخانه ها را نمي دهند، داروخانه ها پول توزيع كنندگان 
دارو را نمي دهند و توزيع كنندگان نيز پول تأمين كننده ها 
را نمي دهند و در مجموع تعاملات نامناسبي ميان اركان 
اين زنجيره تامين به وجود مي آي��د. او راه حل اصلي اين 
مش��كلات را تزريق نقدينگي لازم به سيستم دانست و 
گفت: در خود  وزارت بهداشت نيز معاونت درمان، معاونت 
بهداشت و ساير بخش ها در حوزه دارو نقش دارند و صرفا 

سازمان غذا و دارو نقش آفرين نيست.

   تخصيص ارز مشكل هميشگي صنعت دارو
منصور نكويي نيا مديرعامل شركت سرمايه گذاري دارويي 
تامين گفت: مشكلات حوزه دارو يك شبه به وجود نيامده 
اس��ت و در طول زمان به اين نقطه رسيده ايم و در طول 
اين مدت همواره بحث تخصيص ارز يكي از مش��كلات 
هميش��گي صنعت دارو بوده است، به طوري كه در حال 
حاضر از ۱۳۵ ميلي��ون ارز تخصيصي، تنها ۱۵ ميليون 
دلار آن اختصاص يافته اس��ت و لازم است بانك مركزي 
مس��تقيما مس��ووليت تخصيص ارز تامين مواد اوليه را 

برعهده بگيرد.

   سوال پاياني از وزير بهداشت و درمان
اما نكته پاياني اظهارات وزير بهداشت و درمان اين است: 
در صادرات دارو و تجهيزات پزشكي بسيار موفق هستيم. 
افزايش ۳۰۰ درصدي دارو مي تواند ارزآوري داشته باشد 

و مشكلات تامين دارويي را حل كند. 
هنوز يك ماه از روزي كه بيماران هموفيلي با كمبود فاكتور 
۸ دست و پنجه نرم مي كردند نگذشته است. هنوز زمان 
زيادي از وقتي كه انس��ولين مورد نياز بيماران مبتلا به 
ديابت با كمبود مواجه شده بود نگذشته است. چند ماه از 
زماني كه سرم نه در داروخانه ها كه حتي در بيمارستان ها 
هم پيدا نمي شد گذشته است؟ زمان زيادي را از اظهارات 
رييس سازمان غذاودارو در مورد عدم تخصيص به موقع 
ارز براي واردات مواد اوليه توليد دارو پشت سر نگذاشته ايم. 
گزارش هاي روزانه مردم براي تامين دارو و سرگرداني در 
داروخانه ها مربوط به سال ها پيش نيست همين چند ماه 
پيش اتفاق افتاده است. اين خوب است كه وزير بهداشت 
و درمان اميد را به جامعه تزريق كند. اما وقتي صحبت از 
افزايش ۳۰۰ درصد صادرات دارو مي شود اين سوال بزرگ 
براي مردم پيش مي آيد كه كمبودهايي دارويي خودمان 
چه زماني برطرف شده كه مسوولان حالا به فكر صادرات 

۳۰۰ درصد دارو افتاده اند.

گزارش

تكليف ما را با تحريم هاي دارويي مشخص كنيد: خوب يا بد!

يادداشت

»درد« را از هر طرف بنويسي »درد« است
مس��اله واضح و روشن است 
تا زماني كه مسوولان وجود 
مش��كلي در جامعه را قبول 
نداشته باشند نمي توانند براي 
رفع آن ت��لاش كنند. وقتي 
هنوز برخي مس��وولان خط 
فقر را ۱۲ ميليون تومان اعلام 
مي كنند در حالي كه حداقل 
س��بد معيشت بر اس��اس آمارهاي رسمي ۱۸ ميليون 
تومان است و حقوق كارگران تنها ۸ ميليون تومان تعيين 
مي شود و ترميم دستمزد در هاله اي از ابهام باقي مي ماند 
ما چطور مي توانيم انتظار داش��ته باشيم كه تورم مهار، 
مشكلات معيشتي حل و فصل و حداقل هاي رفاهي براي 
مردم فراهم شود. وقتي در اعلام خط فقر بين مسوولان 
و آمارهاي رس��مي ۶ ميليون تومان اختلاف نظر وجود 
داشته باشد بايد ديد بين خط فقر آماري و خط فقر واقعي 
در جامعه چه ميزان اختلاف وج��ود دارد. اين در حالي 
است كه در جلسات پشت درهاي بسته همين مسوولان 
خط فقر گاهي از ۲۲ ميليون تومان هم فراتر مي رود اما ...

زماني كه تمامي دولتمردان قب��ل از آغاز هفته دولت 
اقدام به برشمردن دستاوردهاي دولت مي كنند و در اين 
بين از ارايه هيچ آماري هم فروگذار نمي كنند نمي توان 
انتظار داشت كه آنها شاهد وجود مشكلات معيشتي، 
اقتصادي، دارويي و ... در جامعه باشند. جامعه اي كه در 
سخنراني هاي مسوولان به آن اشاره مي شود با جامعه اي 
كه كارگر در آن براي تامين معيشت مجبور به سه شيفت 
كار است كاملا فرق مي كند. در دنيايي كه كارگران آن 
ماه هاست منتظر ترميم دستمزد مانده اند »درد« را از 
هر طرف بنويس��ي »درد« است اما شايد در دنيايي كه 
مسوولان آن معتقدند دستاوردهاي دولت طي دوسال 
گذشته بسيار چشمگير بوده است اصلا از واژه »درد« 
خبري نيست. روزي كه مس��وولان وعده مي دادند در 
ص��ورت افزايش تورم ترميم دس��تمزد كارگران انجام 
خواهد ش��د هيچ وقت فكر نمي كردند كه تا اين حد از 
كنترل تورم ناتوان باشند. حالا تورم خيلي بيشتر از آن 
چيزي كه حتي پيش بيني مي شده افزايش پيدا كرده 
و اما ترميم دستمزد كارگران براي هميشه منتفي شده 
است. اينكه تورم طي دو سال گذشته ۲۵۰ درصد رشد 

كرده و در اين بين معاون وزير كار افزايش ۸۷ درصدي 
حقوق كارگران را يك دستاورد براي دولت تلقي مي كند 
نش��ان از بي توجهي مس��وولان به عمق مشكلاتي كه 
مردم با آن مواجه هستند، دارد. در واقع حتي اين افزايش 
دس��تمزد هم نتوانسته ش��كاف عميق بين دستمزد 
كارگران و افزايش تورم را پر كند. هر چه هس��ت خط 
فقري است كه بر گرده كارگران سنگيني مي كند و نگاه 
از بالا به پاييني است كه مسوولان به مسائل اقتصادي 
كش��ور دارند و هيچ راهكاري هم براي برون رفت از اين 
وضعيت ارايه نمي دهند. همه چيز ب��ه ارايه آمارهايي 
منتهي مي شود كه نه مستنداتي براي آنها ارايه شده و 
نه مسوولي در مقابل آن خود را موظف به توضيح دادن 
مي داند. اعداد و ارقام از سر و كله تيترهاي خبرگزاري ها 
بالا مي روند و همه چيز آنطور كه بايد باشد هست. اما آيا 
واقعا مردم هم همين ميزان كه مسوولان از عملكرد خود 
اعلام رضايت و خرسندي مي كنند از عملكرد آنها راضي و 
خرسند هستند؟ يا اصلا چنين مساله اي براي مسوولان 
دغدغه محسوب نمي شود چرا كه اگر خدا راضي باشد 

حتما بنده خدا هم راضي است.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

ارايه خدمات امدادي و درماني به بيش از ۶۳  هزار زائر اربعين
جمعيت هلال احمر در اطلاعيه اي، آمار آخرين اقدامات و 
تمهيدات اين جمعيت در خدمت رساني به زائران در ايام 
اربعين حسيني را تشريح كرد. در اين راستا، از ۲۷ مرداد 
تا ۴ شهريور، در مجموع در ۸۲ مركز عملياتي و درماني، به 
۶۳ هزار و ۴۵۹ نفر از زائران، خدمات امدادي و درماني ارايه 
شده است. ۱۴۲ دستگاه آمبولانس، اتوبوس آمبولانس و 
خودروي عملياتي، در عمليات درماني و امدادي شركت 
كردند. با توجه به اراي��ه خدمات امداد و نجات جمعيت 
هلال احمر در پوشش امدادي مراسم اربعين حسيني)ع( 
در مرزهاي ۹ گانه شرقي و غربي كش��ور، از ٢٧ مرداد تا 
۴ شهريور ١٤٠٢ و تا س��اعت ۸ صبح ديروز، ۱۹ هزار و 
۱۷۷ نفر از زائران از خدمات امدادي جمعيت هلال احمر 
اس��تفاده كرده اند. طبق گزارش ه��اي دريافتي از مركز 
كنترل و هماهنگي عمليات جمعيت هلال احمر، از روز 

۲۷ مردادماه، ۴۶۹۷ نفر از زائران در مرزها درمان و ۱۹۹ 
نفر نيز براي ادامه درمان به مراكز درماني داخل كش��ور، 
منتقل شدند. ۴۰۵۹ نفر از آنان نيز اسكان اضطراري داده 
شدند.  همچنين انجام غربالگري سلامت در پايگاه هاي 
بين راهي به صورت رايگان و داوطلبان��ه، براي ۱۰ هزار 
و ۲۲۲ نفر از زائران انجام ش��ده اس��ت. ۷ مركز و پايگاه 

درمان��ي و امدادي ثابت و موقت در كش��ور عراق در ايام 
اربعين حس��يني به زائران خدمت مي كنن��د كه از اين 
تعداد، ۴ درمانگاه ثابت در شهر كربلا و ۵ درمانگاه ثابت 
نيز در ش��هر نجف، آماده ارايه خدمات درماني به زائران 
هستند. به منظور پيشگيري از مخاطرات احتمالي، ۵۶ 
دوره آموزشي آمادگي در برابر مخاطرات شايع در مراسم 
اربعين، در پايگاه ها و قرارگاه هاي مرزي استان خوزستان 
برگزار شد. در اين دوره آموزشي، ۴۰ مربي به ۳ هزار و ۴۰۰ 
نفر از زائران و موكب داران، كمك هاي اوليه و آموزه هاي 
پيشگيري از مخاطرات را آموزش دادند. گفتني است در 
حال حاضر ۲۲ هزار داوطلب جمعيت هلال احمر در داخل 
كشور و ۴۲۰۰ داوطلب كادر امداد و درمان هلال احمر در 
كشور عراق، آماده ارايه خدمات امدادي و درماني به زائران 
شركت كننده در مراسم اربعين حسيني ۱۴۰۲ هستند.

انجام مطالعات جامع مقابله با توفان هاي گرد و غبار 
مديركل دفتر ام��ور بيابان س��ازمان منابع طبيعي و 
آبخيزداري كش��ور طي بازدي��د از كانون هاي بحراني 
فرسايش بادي و تاسيسات و منابع زيست انساني تحت 
تاثير هجوم ماس��ه هاي روان شهرس��تان سرخس بر 
ضرورت انجام اقدامات جامع نگر، فراگير و پيوسته در 
زمينه مقابله با توفان هاي ماس��ه و گرد و غبار از طريق 
مس��ووليت پذيري و نقش آفريني موثر س��ازمان ها و 
نهادهاي ذي ربط تاكيد كرد. وحيد جعفريان خاطرنشان 
كرد: بايد نسبت به تبيين ساختار كارآمد، هماهنگي، 

سياس��ت گذاري، برنامه ريزي و اجرا و كنترل و پايش 
پروژه با نقش آفريني موثر دستگاه هاي اجرايي جهت 
برون رف��ت از بحران توفان هاي ماس��ه و گ��رد و غبار 
تلاش كرد. او افزود: به منظور دستيابي به نتايج پايدار و 
استقرار حكمراني خوب و مبتني بر ترتيبات مشاركتي 
موضوع مالكيت، حق دسترس��ي، ملاحظات قانوني و 
عرفي، معيش��ت جوامع محلي و شناسايي و مديريت 
تعارضات در طراح��ي و اجراي پروژه مد نظر اين دفتر 
بوده و شناسايي و تحليل عوامل اصلي تشديدكننده 

بحران مورد توجه قرار گرفته است. مديركل دفتر امور 
بيابان س��ازمان منابع طبيعي با تشريح ظرفيت هاي 
ملي، منطقه اي و بين المللي فعال در راستاي مقابله با 
بيابان زايي تصريح كرد: در حال حاضر تجارب موفق و 
درس آموخته هاي متعددي از همكاري هاي مشترك در 
زمينه مديريت توفان هاي ماسه و گرد و غبار وجود دارد 
كه مي توان از آنها براي تامين منابع تقويت قابليت هاي 
 فني و اجرايي و ارتقاي كارآمدي ديپلماسي مديريت

 گرد و غبار بهره گرفت.


